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Kære medlemmer 
af Dansk Aberdeen-
Angus Forening i 
almindelighed af de 
europæiske Angus 
foreninger i særde-
leshed  af Angusfor-

eninger i verden i øvrigt 

Det	 er	 mig	 en	 udsøgt	 fornøjelse	
på	bestyrelsens	vegne	at	kunne	
fremlægge	dette	magasin	for	jer	
netop	i	dette	år,	hvor	vi	i	dansk	An-
gus	fejrer	to	store	begivenheder:	
Dels	foreningens	40-årsjubilæum,	
dels	 afholdelsen	 af	 Europæisk	
Angus	 Forum,	 hvis	 værtskab,	 vi	
ikke	 mindst	 på	 grund	 af	 kam-
meratlig	opbakning	 fra	Ron	Mc.	
Hattie,	 Storbritannien,	 er	 blevet	
tildelt.	Tak	for	det	Ron!	
Jeg	 har	 herved	 en	 oplagt	 og	
kærkommen	anledning	til	at	kun-
ne	fokusere	på	Angus-emner	så-
vel	ud	fra	 lokale,	nationale,	som	
mere	internationale	forhold,	idet	
vi	 alle,	 avlere	 og	 øvrige	 relate-
rede,	 har	 det	 samme	 udgangs-
punkt,	nemlig	en	stærk	 interesse	
for	den	sorte	og	røde	ko.	For	mig	
at	 se,	 er	 det	 bortset	 fra	 denne	
grundlæggende	 tilbøjelighed,	
ud	 fra	 vidt	 forskellige	 vilkår	 og	
interesser,	 at	 vi	 driver	 vores	 An-
gusavl.	 Det	 er	 karakteristisk	 for	
avlen,	at	denne	især	i	Danmark,	
men	også	i	Europa	i	øvrigt	i	et	ret	
vidt	omfang	er	båret	oppe	af	for-
holdsvis	små	besætninger.	Dette	
giver	den	styrke,	at	der	er	mange	
øjne,	 der	 fokuserer	 på	 avlen	 og	
dens	 muligheder.	 Omvendt	 kan	
det	 også	 have	 den	 ulempe,	 at	
der	herved	tilmed	er	mange	me-
ninger,	 der	 bliver	 bragt	 til	 torvs	
angående	samme	emne,	hvilket	

kan	 bevirke,	 at	 det	 indimellem	
kan	 blive	 svært	 at	 træffe	 sam-
menhængende	og	vedvarende	
beslutninger	 om	 fremtidige	 mål.	
Hvis	man	ser	tilbage	i	de	historiske	
annaler	igennem	den	afvigte	40-
årige	periode	vedr.	den	danske	
Angusforening,	må	vi	 vedkende	
os,	 at	 debatten	 ofte	 har	 været	
livlig	og	intens.	Det	skal	være	mit	
ønske	for	foreningen,	der	nu	såle-
des	kan	siges	at	være	blevet	rig-
tig	voksen,	at	den	sindighed,	der	
normalt	 følger	med	en	vis	alder,	
også	vil	blive	foreningen	til	del!	
Der	er	omvendt	i	samme	periode	
også	opnået	mange	gode	resul-
tater.	For	mig	at	se	er	dansk	An-
gus	med	helt	fremme	i	forkanten	
af	 avlen	 i	 det	 samlede	 billede	 i	
Europa.	 Det	 gælder	 både	 slag-
tekvalitet	 og	 eksteriørbedøm-
melse.	 Lad	 mig	 igen	 påpege,	
at	 det	 er	 øjensynligt,	 at	 Angus	 i	
Danmark	på	de	 forskellige	skuer	
hjemtjener	en	 langt	større	andel	
af	 interbreed-sejrerne,	 end	 An-
gus	 antalsmæssigt	 er	 berettiget	
til!	 Jeg	 har	 ikke	 forudsætninger	
for	 at	 bedømme	 rentabilitetsni-
veauet	 i	 den	 samlede	 danske	
Angusavl	set	 i	 forhold	til	den	øv-
rige	europæiske	Angusavl.	
Foreningen	 søger	 efter	 bedste	
evne	 at	 være	 den	 samlende,	
centrale	 og	 hermed	 toneangi-
vende	 instans	 mht.	 import	 og	
eksport	 af	 avlsdyr	 samt	 indkøb	
og	fordeling	af	sæd	blandt	med-
lemmerne.	 Netop	 sidstnævnte	
element	er	en	af	de	vigtigste	for-
udsætninger	 for	 at	 kunne	 drive	
en	målrettet	avl.	Der	kan	næppe	
være	 tvivl	 om,	 at	 det	 for	 et	 lille	
land	med	et	forholdsvis	lille	antal	
køer	er	af	allerstørste	betydning,	

at	 avlen	 er	 ret	 koncentreret	 og	
målrettet.	Den	tilfældige	avl	med	
mange	 udbydere	 vil	 i	 en	 sådan	
sammenhæng	 være	 ødelæg-
gende	 for	 en	 sammenhængen-
de	udvikling.	
I	 forbindelse	 med	 Europæisk	
Angus	Forum	er	der	 lagt	et	 stort	
arbejde dels af foreningens offi -
cials,	 dels	 af	 frivillige	 for	 at	 gøre	
dette	 arrangement	 til	 en	 begi-
venhed,	 man	 vil	 huske.	 Jeg	 vil	
her	gerne	benytte	 lejligheden	 til	
at	 takke	alle	disse	gode	kræfter	
for	en	betydelig	indsats.	
Det	 er	 af	 stor	 betydning,	 at	 det	
er	 muligt	 at	 samles	 på	 tværs	 af	
landegrænserne	 og	 udveksle	
erfaringer	 og	 diskutere	 standar-
ter	 og	 normer	 vedr.	 Angus	 med	
ligesindede	fra	andre	lande.	Per-
sonligt	synes	jeg,	at	det	har	væ-
ret	 overordentligt	 inspirerende	
hver	eneste	gang,	jeg	har	været	
sammen	 med	 Angus-kollegaer	 i	
international	sammenhæng.	Jeg	
vil	ønske,	at	alle,	der	 kommer	 til	
at	deltage	i	Europæisk	Angus	Fo-
rum i Danmark 2010, vil komme 
til	 at	 have	 samme	 følelse,	 når	
arrangementerne	 er	 overstået.	
Selv om vi befi nder os i en øko-
nomisk	 afmatningsperiode,	 hvil-
ket	 også	 giver	 sig	 til	 kende	 i	 et	
afmattet	 marked	 i	 kvægholdet,	
er	det	vigtigt	at	holde	revy	over	
racen	 for	at	 stå	bedst	muligt	 ru-
stet	til,	når	det	igen	begynder	at	
gå	fremad.	
Med	disse	ord,	vil	 jeg	ønske	alle	
og	 enhver	 Angus-interesseret	
deltager	i	såvel	Europæisk	Angus	
Forum	 som	 40-års	 foreningsjubi-
læum	velkommen.	

Niels Poulsen - Formand
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Forord

Velkommen

Med dette jubilæumsskrift er det vores ønske, i anledning af Dansk Aberdeen-Angus Forenings 40 års 
jubilæum, at fortælle om oplevelser med Angus i forskellige egne af Danmark, samt fortælle om 

foreningens og racens udvikling i Danmark.
Vi vil takke alle der har medvirket til indholdet i dette jubilæumsskrift – hvad enten det er  med billeder, 

interviews,  oversættelser ect. Også en stor tak til vores annoncører, uden deres opbakning ville det ikke 
være muligt at udgive dette jubilæumsskrift.

Det er vort ønske at foreningens medlemmer og andre med interesse for kødkvæg i almindelighed og 
Angus i særdeleshed må får nogle hyggelige timer i selskab med dette jubilæumsskrift.

Lisbet Juul & Ole R. Nielsen - Dorthe & Carl Foght



Sehr geehrte Mit-
glieder des „Dä-
nischen Aberde-
en-Angus Verein“ 
im allgemeinen, 
der europäischen 
Angusvereine im 

besonderen und der übrigen 
Angusvereine in der ganzen 
Welt.

Es	ist	mir	eine	große	Ehre	Ihnen	
im	Namen	des	Vorstandes	ge-
rade	 in	 diesem	 Jahr,	 in	 dem	
wir	 zwei	 große	 Begebenheiten	
feiern,	 diese	 Broschüre	 vorzu-
legen:
Zum	einen	feiern	wir	das	40jähri-
ge	 Jubiläum	 des	 Vereins,	 zum	
anderen	 die	 Ausrichtung	 des	
„Europäischen	 Angusforums“	
das	wir	 ,	nicht	zuletzt	aufgrund	
der	 freundschaftlichen	 Unter-
stützungen	von	Ron	Mc.	Hattie,	
Großbritannien,	dieses	Jahr	aus-
richten	können	.	Danke	Ron!

Ich	 habe	 somit	 einen	 willkom-
menen	Anlass,	das	Augenmerk	
sowohl	 auf	 lokale,	 nationale	
und	 auch	 internationale	 An-
gusthemen	 zu	 richten,	 da	 wir	
alle,	 sowohl	 Züchter	 als	 auch	
andere	 mit	 einer	 Beziehung	
zu	 den	 Angus,	 denselben	 Hin-
tergrund	 haben,	 nämlich	 das	
große	Interesse	an	der	schwar-
zen	und	roten	Kuh.
Abgesehen	von	dieser	grundle-
genden	Neigung,	betreiben	wir	
aus	meiner	Sicht	unsere	Angus-
zucht		aus	unterschiedlichen	In-
teressen	und	auf	vielfältige	Art	
und	Weise.	
Besonders	 in	 Dänemark,	 aber	
auch	 im	übrigen	Europa,	 ist	es	
charakteristisch	 für	 die	 Zucht,	
dass	sie	in	weitem	Umfang	von	
verhältnismäßig	 kleinen	 Betrie-
ben	aufrecht	erhalten	wird.
Das	bringt	den	Vorteil,	dass	be-
sonders	 viele	 ihr	 Augenmerk	
auf	 die	 Zucht	 und	 ihre	 Mögli-
chkeiten	 richten.	 Andererseits	
kann	 dies	 auch	 dazu	 führen,	
dass	 verschiedene	 Meinungen	

zum	selben	Thema	kund	gege-
ben	werden,	was	es	manchmal	
schwierig	 macht,	 zusammen-
hängende	 und	 dauerhafte	
Entscheidungen	 bezüglich	 der	
zukünftigen	Ziele	zu	treffen.
Wenn	 man	 auf	 die	 historische	
Annalen	 des	 dänischen	 An-
gusvereins	 der	 vergangenen	
40	 Jahre	 blickt,	 muss	 zugege-
ben	 werden,	 dass	 die	 Debat-
ten häufi g lebhaft und inten-
siv	 waren.	 Ich	 wünsche	 mir	 für	
den	 Verein,	 der	 jetzt	 sozusa-
gen	 richtig	 erwachsen	 gewor-
den	ist,	dass	die	Besonnenheit,	
die	 man	 im	 Alter	 zu	 erreichen	
pfl egt, auch ihm zu Teil wird!
Andererseits	 sind	 in	 der	 selben	
Periode	viele	gute	Resultate	er-
zielt	 worden.	 Aus	 meiner	 Sicht	
sind	die	dänischen	Angus	ganz	
vorne	 mit	 dabei,	 wenn	 man	
das	 Gesamtbild	 der	 Zucht	 in	
ganz	 Europa	 betrachtet.	 Das	
gilt	 sowohl	 für	die	Schlachtkör-
perqualität,	 als	 auch	 für	 die	
Exterieurbeurteilungen.	 Ich	
möchte	 noch	 einmal	 darauf	
hinweisen,	dass	es	offensichtlich	
ist,	 dass	 die	 dänischen	 Angus	
auf	den	Schauen	-	im	Verhältnis	
zur	Bestandsgröße	-	einen	über-
proportional	 hohen	 Anteil	 an	
Interbreed	 Siegen	 einfahren!	
Mir	fehlen	die	Grundlagen,	um	
das	Rentabilitätsniveau	der	ge-
sammelten	 dänischen	 Angus-
zucht	im	Vergleich	zum	übrigen	
Europa	zu	beurteilen.	
Der	 Verein	 bemüht	 sich	 nach	
Kräften,	die	zentrale,	sammeln-
de	 und	 somit	 tonangebende	
Instanz	 zu	 sein,	 wenn	 es	 um	
den	 Im-	und	Export	von	Zucht-
tieren	und	um	den	Einkauf	und	
die	Samenverteilung	unter	den	
Mitgliedern	geht.	Insbesondere	
das	 zuletzt	 genannte	 ist	 eine	
der	 Grundvoraussetzungen,	
um	eine	zielgerichtete	Zucht	zu	
betreiben.	 Es	 gibt	 wohl	 kaum	
einen	 Zweifel	 daran,	 dass	 es	
für	 ein	 kleines	 Land	 mit	 relativ	
wenigen	 Muttertieren	 von	 al-
lergrößter	 Bedeutung	 ist,	 dass	

die	Zucht	konzentriert	und	ziel-
gerichtet	 betrieben	 wird.	 Eine	
dem	 Zufall	 überlassene	 Zucht	
mit	 vielen	 Anbietern	 kann	 aus	
dieser	 Perspektive	 betrachtet,	
nur	 schädlich	 für	 einen	 ganz-
heitliche	Entwicklung	sein.
In	Verbindung	mit	dem	Europäi-
schen	 Angusforum	 haben	 die	
Vereinsmitglieder	 und	 die	 frei-
willigen	Helfer	 	viel	Arbeit	 inve-
stiert,	 um	 diese	 Veranstaltung	
zu	 einem	 Ereignis	 zu	 machen,	
an	 das	 man	 sich	 noch	 lange	
erinnert.	An	dieser	Stelle	möch-
te ich all diesen fl eißigen Hel-
fern	 für	 ihren	 großen	 Einsatz	
danken.
Es	ist	ungeheuer	wichtig,	sich	mit	
Gleichgesinnten	 über	 die	 Lan-
desgrenzen	 hinaus	 zu	 treffen,	
Erfahrungen	 auszutauschen	
und	Standards	und	Normen	für	
die	Rasse	Angus	zu	diskutieren.	
Ich	 persönlich	 fand	 es	 jedes	
Mal	 außerordentlich	 inspiri-
erend,	 wenn	 ich	 mit	 meinen	
internationalen	 Anguskollegen	
zusammen	 gewesen	 bin.	 Ich	
wünsche	mir,	dass	alle,	die	am	
Europäischen Angusforum 2010 
in	Dänemark	teilnehmen,	nach	
Beendigung	dessen,	das	 selbe	
sagen	können.	
Auch	 wenn	 wir	 uns	 gerade	 in	
einer	 wirtschaftlich	 schwieri-
gen Phase befi nden, unter der 
auch der Rindfl eischmarkt lei-
det,	ist	es	wichtig	weiterhin	die	
Entwicklung	der	Rasse	im	Auge	
zu	 behalten,	 um	 so	 gut	 wie	
möglich	dazustehen,	wenn	der	
Aufschwung	einsetzt.
Mit	diesen	Worten	heiße	ich	alle	
Angus	interessierten	Teilnehmer	
sowohl	beim	Europäischen	An-
gusforum,	 als	 auch	 beim	 40	
jährigen	 Vereinsjubiläum	 will-
kommen.	

Niels Poulsen Vorsitzender
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Welcome

Dear members of 
the Danish Aber-
deen-Angus Asso-
ciation in general, 
of the European 
Angus associati-
ons in particular, 

of the Angus associations in the 
world moreover. 

On	 behalf	 of	 the	 board	 it	 gives	
me	 an	 exquisite	 pleasure	 to	
present	 this	 magazine	 for	 you	
especially	this	year,	as	we	in	The	
Danish	 Angus	 Association	 are	
celebrating	 two	 major	 events:	
Partly	 the	 association’s	 40-year	
anniversary,	 partly	 the	 holding	
of	 The	 European	 Angus	 Forum,	
whose	 hosting,	 especially	 be-
cause	 of	 the	 friendly	 support	
from	Ron	Mc.	Hattie,	The	United	
Kingdom,	we	have	been	award-
ed.	 Thanks	 for	 that	 Ron!	 I	 have	
the	 honour	 to	 an	 obvious	 and	
welcoming	opportunity	to	focus	
on	 Angus	 topics	 deriving	 from	
both	local	and	national	subjects,	
and	the	international	situation	as	
a	whole.	All	breeders	and	other	
related	 have	 the	 same	 starting	
point,	namely	a	strong	interest	in	
the	black	and	red	cow.	It	is	char-
acteristic	for	the	breed	in	Europe,	
and	 especially	 in	 Denmark	 that	
the	herds	are	relatively	small.	This	
gives	 it	 a	 certain	 strength	 and	
potential,	 that	 there	 are	 many	
eyes	 focused	 on	 the	 breeding.	
Contrary	 it	 may	 also	 have	 the	
disadvantage	 that	 many	 opin-
ions	 are	 brought	 to	 the	 squares	
on	 the	 same	 subject.	 This	 fact	
can	cause	that	it	sometimes	can	
be diffi cult to make coherent 
and	continuous	decisions	about	
future	 goals.	 Looking	 back	 at	
the	historical	record	through	the	
40-year	 period,	 concerning	 the	
Danish	 Angus	 Association,	 we	
must	acknowledge	that	the	de-
bate	 has	 often	 been	 lively	 and	
intense.	It	is	my	desire	for	the	as-
sociation,	which	therefore	now	is	
said	to	have	become	truly	adult,	
that	the	mind	that	usually	comes	

with	a	certain	age,	now	will	also	
be	 part	 of	 the	 association!	 On	
the	other	hand	in	the	same	peri-
od	we	have	also	achieved	many	
good	results.	It	seems	to	me	that	
the	 Danish	 Angus	 is	 in	 front	 of	
herding	 in	 the	 overall	 picture	 in	
Europe.	This	applies	to	both	meat	
quality	 and	 exterior	 evaluation.	
Let	me	again	emphasize,	that	 it	
is	evident	that	Angus	in	Denmark	
at	various	shows	takes	a	greater	
part	 of	 the	 interbreed	 victories,	
than	 Angus	 numerically	 should	
be	entitled	to!	
Unfortunately	I	have	not	the	abil-
ity to judge the level of profi ta-
bility	in	the	overall	Danish	Angus	
breeding	 compared	 to	 other	
European	 Angus	 breeding.	 The	
association	 seeks	 to	 the	 best	 of	
its	ability	to	be	the	unifying,	cen-
tral	 and	 thus	 leading	 instance,	
with	 regard	 to	 import	 and	 ex-
port	 of	 breeding	 stock	 and	 the	
purchase	 and	 distribution	 of	
bull-sperm	among	the	members.	
This	 latter	 element	 is	 one	 of	 the	
most	 important	 prerequisites	 to	
operate	 a	 targeted	 breeding.	
There	can	be	little	doubt	that	for	
a	 small	country	with	a	 relatively	
small	number	of	cows	is	of	utmost	
importance	that	the	breeding	is	
fairly	concentrated	and	focused.	
The	random	breeding	with	many	
providers	would	compete	in	such	
a	context	and	be	damaging	to	a	

cohesive	 development.	 In	 con-
nection	 with	 The	 European	 An-
gus	Forum	a	lot	of	work	has	been	
produced,	partly	of	the	corpora-
tion offi cials, partly of volunteers 
to	make	this	event	into	an	event	
you	 will	 remember.	 I	 would	 like	
to	take	this	opportunity	to	thank	
all	 those	 good	 forces	 of	 a	 ma-
jor	effort.	 It	 is	 important	 that	 it	 is	
possible	 to	 unite	 across	 borders	
and	exchange	experiences	and	
discuss	the	standards	and	norms	
relating	 to	 Angus	 with	 peers	
from	other	countries.	Personally,	
I	 think	 it	 has	 been	 extremely	 in-
spiring	every	time	I’ve	been	with	
Angus	 colleagues	 in	 the	 differ-
ent	international	contexts.	I	wish	
that	all	who	come	to	participate	
in	 The	 European	 Angus	 Forum	
in Denmark, 2010, will have the 
same	 feeling,	 when	 the	 events	
are	 over.	 Although	 we	 are	 in	 a	
recession	 period,	 which	 is	 also	
making	 itself	known	 in	a	market	
downturn	 in	 the	cattle	keeping,	
it	 is	 important	to	keep	review	of	
the	breed	 in	 order	 to	be	 better	
placed,	 when	 everything	 starts	
to	go	forward	again.	With	these	
words,	I	wish	everyone	Angus	in-
terested	 participant	 in	 both	 the	
European	Angus	Forum	and	the	
40-year	 association	 jubilee	 wel-
come.	
Yes,	we	can!	

Niels Poulsen, President
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Af Tove Skovbak Kristensen

Med Crystalyx får du de nødvendige vitaminer og mineraler til dine græssende kreaturer. Men ikke kun det. 
Forsøg i England viser at Crystalyx også er med til at sikre en højere optagelse af grovfoder. Der er udført flere 
forsøg med Crystalyx Cattle Booster og ved tildeling af 200 gram Crystalyx dagligt er der vist op til 15% øget 
tilvækst. Det er den ekstra energi, der kommer fra det meget høje melasseindhold, som mikroberne i maven 
bruger til at omsætte grovfoderet bedre.
 
Udbinding
Ved udbinding skal du bruge Cattle High-Mag derved får du også ekstra magnesium, som forebygger mod 
græsforgiftning. Hvis du starter med at tilbyde dyrene Cattle High-Mag 10 dage inden udbinding undgås det 
vægttab der normalt er ved udbinding i den første periode.

Sådan får dine dyr ekstra tilvækst

Sådan bruger du Crystalyx:

 Januar - februar og marts april - juni juli - september oktober - december  

 Crystalyx Cattle Booster Crystalyx Cattle High Mag Crystalyx Cattle Booster Crystalyx Cattle High Mag
   Garlyx 

Organyx Garlic Øko
Indeholder vigtige mineraler til græssende ungdyr og får. Indeholder store 
mængder sukker, som er med til at øge omsætningen af græs. Indeholder 
hvidløg der er med til at holde fluer og stikdyr væk.

12557   22,5 kg

12558  80 kg

Må bruges af økologer

Garlyx
Indeholder udover vitaminer og 
mineraler også hvidløg. 
Flueafskrækkende, da koen afgiver 
en hvidløgslugt, der afviser bidende 
insekter. Optimerer optagelsen og 
fordøjelsen i foderet.

10209   40 kg

Crystalyx Extra High Energy
Højt energiindhold når fårene flushes.

10067   22,5 kg

10072  80 kg

Crystalyx Cattle Booster
Vitamin- og mineralfoder baseret på dehydreret melasse. Som supplement 
og afbalancering af forårsgræs. Stimulerer foderoptagelsen, forbedrer koens 
fordøjelse og tilvækst.

10065   22,5 kg

10066  80 kg
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v/ Dorthe Foght

De	 første	 Aberdeen-Angus	
kom	til	landet	i	begyndelsen	af	
50’erne,	men	den	stiftende	ge-
neralforsamling	blev	først	holdt	
den 6. marts 1970. Det skete 
på	 foranledning	 af	 proprietær	
Kaj	 Elgaard,	 Kærgårdsholm	
ved	 Skive	 og	 skovfoged	 Aage	
Jensen,	Løvstrup	Plantage	ved	
Lem/Ringkøbing.
I	 generalforsamlingen	 deltog	 i	
alt 12 medlemmer og valgt til 
bestyrelsen	 blev,	 foruden	 de	 to	
initiativtagere,	Martin	Glob,	Agri,	
Djursland,	E.	Klink,	Hundested	og	
K.E.	 Petersen,	 Gjessinggaard,	
Randers.
Sidstnævnte	 var	 forvalter	 på	
Gjessinggaard.	 Det	 var	 Kam-
merherre	Hans	von	Folsach,	der	
havde	 overtaget	 sin	 fødegård	 i	
1950, der var den første til at im-
portere	Aberdeen	Angus	 til	 lan-
det.	 Han	 købte	 en	 tyr,	 to	 køer	
og	 tre	 kvier	 fra	 Irland.	 Desuden	
købte	han	to	køer	 i	Sverige.	Det	
var	ikke	kun	de	første	Aberdeen-
Angus,	der	via	Hans	von	Folsach	
kom	til	landet	–	det	var	ligeledes	
de	første	kødkvægdyr,	der	blev	
importeret	i	nyere	tid.
De	første	år	var	nogle	turbulente	
år. Den nye forening skulle fi nde 
ud	 af	 hvad	 målene	 for	 racen	
skulle	være.	Der	skete	en	del	ud-
skiftninger	i	de	første	bestyrelser,	
men	efterhånden	begyndte	der	
at	danne	sig	nogle	traditioner	og	
regler	for,	hvordan	man	fra	den	

nye	 forenings	 side	 ønskede	 at	
forme	 fremtiden	 og	 fremtidens	
Aberdeen-Angus.
I 1974 startede man med ”Åbent 
Hus” arrangementerne. Det 
fi k en rigtig god opbakning fra 
medlemmerne	 og	 det	 førte	 til	
gode	 besøgstal	 og	 ofte	 gode	
handler.	
Ligeledes blev det i 1974 beslut-
tet,	 at	 foreningen	 skulle	 være	
medlem	 af	 World	 Angus	 Asso-
ciation.	 Denne	 forening	 er	 det	
verdensomspændende	 organ	
for	 samtlige	 tilmeldte	 Angus-for-
eninger.	Dette	medlemskab	har	
vi i fl ere sammenhænge nydt 
godt	af	siden.
Foreningen	 der	 startede	 med	
nogle	 ganske	 få	 medlemmer,	
talte i 1974 90 medlemmer for-
delt	på	58	besætninger.
Frede	 Lundsteen,	 Sjælland	 blev	
i 1974 foreningens første indsæt-
ter	 af	 to	 tyre	 på	 Langagergård	
(den	 daværende	 individprøve-
station)
Kåringerne i 1974 omfattede 135 
dyr.
Det var også omkring 1974 det gik 
op	 for	 foreningens	 kåringskom-
mission,	at	man	måske	var	lidt	på	
”gale veje” – rent avlsmæssigt. 
Her	 var	 det	 ikke	 størrelsen	 der	
blev	 diskuteret,	 men	 tempera-
mentet.	De,	der	havde	valgt	An-
gus,	havde	valgt	denne	race	på	
grund	 af	 dens	 robusthed,	 lette	
kælvninger	og	nøjsomhed,	men	
de	 havde	 overset,	 at	 de	 også	
skulle	have	med	dyrene	at	gøre	

på	nærmere	hold.	Efterfølgende	
har	 fremtrædende	 medlemmer	
indrømmet,	at	de	solgte	avlsdyr	
under mottoet:” De passer sig 
selv”
De,	ofte	uerfarne	købere,	troede	
på	 sælgerne.	 	 Man	 hævdede,	
at	Angus	ikke	var	født	til	at	blive	
bundet.	Skulle	et	dyr	på	dyrskue,	
måtte	 de	 naturligvis	 fremvises	 i	
en	boks.

Når	kåringsholdet	nåede	frem	de	
pågældende	steder,	kunne	det	
derfor	 let	 udarte	 sig	 lidt	 drama-
tisk.	Det	var	ofte	utrolig	svært	for	
kåringsholdet	 at	 bedømme	 det	
enkelte	 dyr.	 Hjælpen	 kom,	 da	
der	 blev	 stillet	 krav	 om,	 at	 regi-
strerede	 dyr	 skulle	 øretatoveres.	
Det	er	klart,	at	dette	var	en	næ-
sten	uløselig	opgave	for	mange	
af	medlemmerne,	der	nu	kunne	
konstatere,	 at	 et	 utæmmet	 dyr	
kan	 være	 meget	 ubehageligt	
på	 nært	 hold.	 Kåringsdommer-
ne	krævede	derefter,	at	dyrene	
skulle	 være	 bundet	 op	 i	 reb	 el-
ler	 fanget	 i	 fanggitter	 og	 dette	
hjalp	betydeligt	på	kvaliteten	af	
kåringsarbejdet.	 Ydermere	 blev	
det	 lettere	for	kåringskommissio-
nen	at	overholde	tidsplanerne.

I 1975 fi k Dansk Aberdeen-Angus 
Forening	 sine	 første	 æresmed-
lemmer.	 Det	 var	 Hans	 von	 Fol-
sach	og	Flemming	Arendrup.	
Efterhånden	 som	man	nu	både	
tatoverede	 dyrene	 og	 kunne	
trække	dem	i	reb	og	dermed	ud-
stille dem fl ere steder, begyndte 
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man	så	 småt	at	erkende,	at	 ra-
cen	 havde	 et	 temperaments-
problem,	der	klart	nedarves	i	lige	
linie.	 Dette	 medførte,	 at	 man	
medtager	 temperaments-vur-
deringer	 i	 kåringstallene.	 Da	 in-
teressen	for	racen	var	stærkt	sti-
gende, fi k det Aage Jensen til at 
indskærpe	nødvendigheden	af,	
at	vi	skulle	være	særdeles	kritiske	
ved	 valg	 af	 avlsdyr,	 men	 også	
ved	 salg	 af	 dyr	 skulle	 sælger	
være	 meget	 kritisk	 mht.	 hvilke	
dyr,	han	ville	sælge	videre	til	avl.

I 1977 begyndte Tyskland at vise 
interesse	 for	 Aberdeen-Angus.	
En	anden	glædelig	begivenhed	
dette	år	var	foreningens	repræ-
sentation	på	World	Forum	i	Skot-
land.	 Det	 var	 Aage	 Jensen	 der	
som	foreningens	formand,	skulle	
deltage	 i	 mødet/turen.	 Man	
valgte	 imidlertid,	 at	 landskonsu-
lent	 Arne	 Nielsen	 samt	 Annette	
Børge-Hansen	 også	 deltog.	 Der	
deltog	i	alt	mellem	600	–	700	men-
nesker.	World	Angus	Associations	
sekretariat	bestemmer	 ikke	over	
de	 enkelte	 medlemslandes	 for-
eninger,	men	man	har	mulighed	
for	erfaringsudveksling.
Et	af	problemerne	der	blev	disku-
teret,	var	det	stigende	antal	hvi-
de	 pletter	 på	 dyrene.	 Det	 blev	
også	 nødvendigt	 på	 et	 senere	
tidspunkt	at	tage	dette	emne	op	
her	i	landet.

Efter	sekretariatsmødet	tog	man	
til	skue	i	Islington	uden	for	Eding-
burgh.	Det	var	ved	denne	lejlig-
hed	 at	 nogle	 af	 deltagerne	 fra	
Danmark, fi k lejlighed til at hilse 
på	The	Queen	Mother.

Queen	Elisabeth	var	i	mange	år	
protektor	for	den	britiske	Angus-
Forening.	Desuden	ejede	hun	en	
meget fi n besætning på Castle 
of	May	i	det	nordlige	Skotland.	

I 1977 var der 134 medlemmer, 
og der var registreret 941 køer og 
164 tyre i stambogen. 

I 1979 afholdt vi det første lands-
skue	på	dyrskuepladsen	i	Oden-
se. I 1980 kunne foreningen fejre 
10-års jubilæum. Man ansøgte 
Ungskuet	 i	Herning	om	tilladelse	
til	 at	 måtte	 afholde	 jubilæums-
skue	der,	men	dette	blev	afvist.	
Derfor	var	det	igen	Odense,	der	
måtte ”holde for”.

Det	var	vel	også	ved	denne	lej-
lighed,	 at	 foreningen	 for	 første	
gang	indkøbte	PR-materiale	i	stor	
stil.	Lotte	og	Poul	Sander,	Båstrup	
Søgård	 ved	 Skanderborg	 stod	
for	 dette.	 De	 indkøbte	 et	 antal	

T-shirts	og	nogle	bæreposer	i	stof	
med	Angus-motiver	på.

I 1980 afholdtes det første fæl-
les	kødkvægsmøde	i	forbindelse	
med ”Landsudvalget for Kvæg”s 
årsmøde.	Den	samlede	bestyrel-
se	er	også	endelig	tilfredse	med	
forholdene	 på	 Langagergård	
og	 beslutter	 derfor	 at	 gå	 mere	
aktivt ind for at få fl ere tyre ind-
sat	til	prøve.	
I 1981 afholdes World Forum i 
New	 Zealand.	 Der	 var	 4	 delta-
gere	fra	Danmark.	
Resultatet	at	denne	tur	blev	bl.a.	
at	der	 indkøbtes	550	doser	sæd	
efter	 tyrene	 Hingaia	 322,	 Jovial	
of	Hingaia	og	Bandit	of	Waiwhe-
ro.	 Successen	 blev	 yderligere	
cementeret,	da	det	blev	en	søn	
efter	Hingaia	322,	der	blev	bed-
ste	 individprøvetyr,	 og	 derefter	
vinder	det,	vi	 i	dag	kalder	 Inter-
breed	på	Roskildeskuet.
Denne	import	gav	racen	et	godt	
skub	fremad.	Men	ikke	alt	var	ly-
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serødt.	Det	viste	sig	nemlig	at	Jo-
vial	of	Hingaia	 i	 visse	besætnin-
ger	 efterlod	 sig	 afkom	 med	 alt	
for	meget	hvidt,	hvilket	medfør-
te,	at	vi	efterfølgende	måtte	gå	
ubehageligt	hårdt	 til	 værks	 rent	
kåringsmæssigt	for	at	få	stoppet	
dette	hurtigst	muligt.

I 1981 mistede foreningen det 
ene	 af	 sine	 æresmedlemmer,	
nemlig	 kammerherre	 Hans	 von	
Folsach,	Gjessinggaard.	

I 1982 solgtes 2 af de største Aber-
deen-Angus	besætninger	i	Dan-
mark.	Gjessinggård	og	Tavnsbal-

legård	 ved	 Kolding.	 Vi	 kunne	
derefter	 registrere,	at	der	 i	årets	
løb	 omsattes	 232	 avlsdyr,	 353	
tyre, og 2.156 hundyr var opta-
get	i	stambogen,	og	foreningen	
havde i alt 141 medlemmer. 
Foreningens	formand	Aage	Jen-
sen	 trak	 sig	 tilbage	 fra	 besty-
relsen.	 Den	 nye	 formand	 blev	
Annette	 Børge-Hansen,	 Frede-
riksminde	 ved	 Bregnerød.	 Sam-
tidig	udnævnes	Aage	Jensen	til	
æresmedlem	af	foreningen.
I 1983 afholdes det første fælles-
skue	med	andre	kødracer.	Dette	
foregik	 i	 VELA’s	 auktionshaller	 i	
Vejle.
I 1984 påbegynder Fællesudval-
get	 for	 Dansk	 Kødkvæg	 arbej-
det	med	avlsplaner	for	samtlige	
racer.	Hensigten	var	at	gøre	alle	
klar	 til	 senere	 udarbejdelser	 af	
indekser	såvel	på	besætningsni-
veau	som	på	enkeltdyrs	niveau.	
Fælles Kødkvægsskue fl ytter til 
Horsens.	
På	 generalforsamlingen	 dette	
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år,	 bliver	 der	 udtrykt	 ønske	 om	
at	få	 indrettet	en	bindestald	på	
Langagergård.	 Dette	 skyldes	
dels	ønsket	om	en	bedre	fremvis-
ning	af	dyrene	de	sidste	tre	må-
neder	 af	 prøveperioden	 dels	 et	
ønske	 om	 at	 kunne	 måle	 FE	 pr.	
kilo	tilvækst.	
1985 bliver et begivenhedsrigt 
år.	Der	importeres	mange	dyr	og	
megen	sæd	fra	hhv.	UK,	Sverige,	
Finland	 og	 Canada.	 Sammen-
holdt	med	oplægget	til	avlspla-
nen	giver	det	anledning	til	man-
ge	diskussioner	om	størrelsen	på	
dyrene.	Disse	diskussioner	udvik-
ler	 sig	mere	og	mere	politisk	og	
var	 tæt	 på	 at	 dele	 foreningen	
i	 to	 dele	 af	 hhv.	 tilhængere	 og	
modstandere	af	den	nye	udvik-
ling.	Denne	udvikling	havde	dog	
næppe	været	til	at	standse.
I 1985 afholdtes World Forum i 
Edmonton	i	Canada.	Der	var	tre	
deltagere	fra	Danmark	Ligeledes	
deltager	den	engelske	Dronnin-
gemoder.	Hun	holdt	en	af	sit	livs	
få	taler	til	forsamlingen,	der	klart	
viste,	hvad	mange	vidste	i	forve-
jen,	at	hun	kunne	sit	Angus-stof	til	
mindste	detalje.
Et	 andet	 resultat	 blev,	 at	 An-
nette Børge-Hansen fi k mulighed 
for	at	besøge	tyrestationen	We-
stern	Breeders,	og	her	så	hun	for	
første	 gang	 tyren	 Pine	 Drive	 Big	
Sky,	der	 senere	 skulle	vise	 sig	at	
få	stor	betydning	for	avlen	i	hele	
verden,	også	i	Danmark.

Fra 1986 blev plast-øremærket 
obligatorisk.
I 1987 trækker Annette Børge-
Hansen	 sig	 som	 formand	 og	
Knud	Pedersen,	Nakkegård	ved	
Ejby	på	Fyn	overtager	hvervet.
Både	 mens	 Knud	 er	 formand	 –	
men	også	i	tiden	før	og	efter,	har	
foreningen	 talrige	 gange	 nydt	
godt	af	familiens	gæstfrihed.	Der	
er afholdt både sommerudfl ug-
ter,	 åbent	 hus-	 arrangementer	
og	ikke	mindst	dommerkurser	på	
Nakkegård.

I 1988 sælges besætningen på 
Christianslund	 til	 Østrig.	 Samme	
år	 udnævnes	 Caritas	 von	 Fol-
sach	til	æresmedlem.	For	de	der	
ikke	lige	ved	det,	kan	jeg	nævne	
at	 Caritas	 von	 Folsach	 var	 gift	
med	Hans	von	Folsach,	Gjessing-
gård.
1989 afprøves 25 kalve på Langa-
gergård.	 Dette	 var	 det	 højeste	
antal	afprøvede	tyre	i	én	sæson.	
Tre	af	tyrene	havde	en	slutvægt	
på	600	kg	eller	derover.
I 1990 er der tre danske deltager 
til	 World	 Forum	 i	 Argentina.	 Et	
land	 med	 uendelig	 mange	 dyr.	
Alene hos en ejer var der 158.000 
stk.	Angus.
I 1990 er Marianne Kreutzfeldt 
en	 af	 initiativtagerne	 til	 Nordisk	

Træf,	 der	 på	 skift	 afholdes	 i	 de	
fi re nordiske lande. I starten hvert 
år,	senere	hvert	andet	år.
1991  foreningen får besøg af ca. 
40	medlemmer	af	den	amerikan-
ske	Angus-Forening.	De	besøgte	
en	 række	 besætninger	 samt	
Ungskuet	 –	 Dansk	 Landbrugs-
messe	 i	Herning.	Dette	år	vandt	
Castle	Acres	Calypso	tilhørende	
Rigmor	 og	 John	 Hansen	 Inter-
breed	 konkurrencen	 i	 Herning.	
Det	 er	 efterhånden	 ved	 at	 ud-
vikle	sig	til	en	tradition,	at	det	er	
Angus	 køer/kvier	 eller	 tyre,	 der	
bliver	Interbreed-vindere.

Knud	 Pedersen	 trækker	 sig	 fra	
formandsposten	og	ønsker	sam-
tidig	 at	 gå	 ud	 af	 bestyrelsen.	
Formanden	hedder	nu	atter	An-
nette	 Børge-Hansen.	 Marianne	
Kreutzfeld	 fortsætter	 som	 næst-
formand.	
I 1992 tager arbejdet med line-
ære-kåringer	 fart,	 man	 har	 fået	
defi neret nogle egenskaber. For-
eningens	 æresmedlem:	 Aage	
Jensen	 afgår	 ved	 døden	 efter	
fl ere års sygdom. 

World Forum afholdes i 1994 i 
USA	 –	 der	 er	 to	 deltagere	 fra	
Danmark.
På	 foreningens	 generalforsam-
ling i 1994 trækker Annette Ca-
stenskiold	 (tidl.	 Børge-Hansen)	
sig	og	efter	et	overraskende	valg	
bliver	 Søren	 Riis	 Vester	 formand	
og	 Jørgen	 Rasmussen	 næstfor-
mand.
Det bliver besluttet at fl ytte det 
årlige	kødkvægsskue	til	Odense.
I 1995 udnævnes Annette Ca-
stenskiold	til	æresmedlem.	

Det	der	indtil	nu	er	skrevet,	er	et	
kort	resume	fra	den	bog	der	blev	
lavet	 i	anledning	af	 foreningens	
25 års jubilæum i 1995. Denne 
bog	 var	 i	 store	 træk	 skrevet	 af	
Annette	Castenskiold.

Inden	jeg	går	videre	med	beskri-
velse af årene fra 1995 ->2010, vil 
det	helt	sikkert	være	på	sin	plads	
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at	fortælle	nyere	avlere	lidt	om,	
hvem	 Annette	 Børge-Hansen	
(senere	 Castenskiold)	 var	 –	 for	
hun	var	bestemt	 ikke	en	helt	al-

mindelig	dame	fra	Nordsjælland	
–	 og	 mon	 ikke	 samtlige	 af	 for-
eningens	 medlemmer	 har	 hørt	
navnet	nævnt?

Jeg	har	selv	haft	den	glæde	at	
kende	 Annette	 i	 mange	 år.	 De	
første	 år	 som	 ung	 og	 nyt	 med-
lem,	 var	 det	 med	 en	 vis	 ærbø-
dighed	–	men	siden	fandt	jeg	ud	
af,	 at	 hun	 kunne	 tale	 med	 alle	
og	respekterede	mennesker,	der	
turde	stå	ved	deres	mening	–	og	
som	var	villig	til	at	yde	en	indsats,	
hvis	man	havde	ladet	sig	vælge	
til	 en	 tillidspost.	 I	 Angus-Kontakt	
3/1986 skriver tidl. Landskonsu-
lent Arne Nielsen en ”Hyldest til 
Formanden” i anledning af hen-
des runde fødselsdag den 15. 
oktober	dette	år,	og	i	Angus	Kon-
takt 3/1997 skriver den davæ-
rende	formand	Søren	Riis	Vester	
mindeord	 over	 Annette	 –	 Hun	
døde den 15. maj. Jeg synes at 
de	 to	 personer	 skildrer	 Annette	
så	godt,	at	 jeg	vil	 tillade	mig	at	
bruge	(genbruge)	nogle	af	pas-
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sagerne	fra	disse	to	artikler.
Arne	Nielsen	skriver	bl.a.	i	sin	me-
get	 personlige	 artikel	 følgende:	
”Efter etableringen af besætnin-
gen på Frederiksminde – i 1971– 
varede	 det	 ikke	 mange	 år,	 før	
dine	Angus-kollegaer	valgte	dig	
ind	 i	 foreningens	 bestyrelse	 Og	
deri	 gjorde	 de	 vel!	 	 Engageret,	
dygtig	 og	 med	 en	 aldrig	 svig-
tende	 interesse	 for	 sagen	Aber-
deen-Angus	 racens	 vel,	 har	 du	
siden ”blandet” dig. Du har altid 
gjort	 det	 på	 en	 særdeles	 frisk,	
velorienteret,	 velforberedt	 og	
veltalende	 måde.	 Det	 har	 gan-
ske	naturligt	 ført	dig	videre	 som	
formand	i	Kødraceforeningernes	
Fællesudvalg	 og	 derfra	 videre	
som	 medlem	 af	 Landsudvalget	
for	Kvæg	som	repræsentant	 for	
kødracerne.	De	har	 fået	en	ak-
tiv	og	loyal	repræsentant,	hvilket	
måske	bedst	understreges	af	det	
faktum,	 at	 du	 indvalgtes	 i	 Ud-
valg	 for	 Produktion	 som	 speciel	
repræsentant	 for	 kødkvæget	
uden ændringer i valgregler.” 
Derefter	takker	Arne	Nielsen,	An-
nette	 og	 understreger	 ønsket	
om,	at	hun	i	endnu	mange	år	vil	
tage	del	i	arbejdet	for	kødkvæg	
i	 almindelighed	 og	 Aberdeen	
Angus	i	særdeleshed.

I	Mindeordet	fra	Søren	Riis	Vester	
står der bl.a. følgende: ”Annette 
har	 været	 en	 hel	 legende	 for	
Dansk	Aberdeen-Angus	Forening	
og	 Angusavlen.	 Hun	 startede	
hendes	 populære	 karriere	 i	 An-
gusforeningen i 1973 og nåede 
at	sidde	i	bestyrelsen	i	mere	end	
21 år indtil 1994, hvor hun trak sig 
tilbage.	I	den	lange	periode	som	
bestyrelsesmedlem	 fungerede	
Annette	 som	 formand	 i	 mere	
end	8	år.
Annette	er	den	person,	der	helt	
uden	sidestykke	har	præget	An-
gusforeningen	 og	 Angusavlen,	
man	tør	næsten	ikke	forstille	sig,	
om	Angus	havde	overlevet	som	
kødkvægsrace	 i	Danmark	uden	
Annettes	dybe	engagement	og	
faglige	dygtighed.

Annette	besad	en	sjælden	ener-
gi	og	gåpåmod,	og	med	sin	fag-
lige	 viden	 kombineret	 med	 sit	
venlige	ydre	og	velformulerende	
tale	havde	Annette	en	vis	evne	
til	at	påvirke	og	motivere	sin	om-
gangskreds	og	sine	medmenne-
sker i en positiv ånd.”
Herefter	 skriver	 Søren	 Riis	 Vester	
også	 om	 Annettes	 velvillighed	
og	mulighed	for	at	 rejse	verden	
rundt,	 også	 i	 Angus-regi,	 og	 re-
præsentere	 det	 lille	 land	 –	 højt	
mod	nord	–	på	allerbedste	vis.
Jeg	 vil	 så	 tilføje,	 at	 jeg	 også	
har	 oplevet	 Annette	 tage	 den	
strenge	mine	på	og	med	høj	røst	
fortælle	 os	 –	 hvor	 langt	 bagud	
vi	var	 i	Danmark	med	hensyn	 til	
avlsfremgang	inden	for	racen.	

Jeg	kender	ikke	mange,	der	som	
hun,	har	været	i	stand	til	at	give	
os	 alle	 en,	 sikkert	 velfortjent	 ski-
deballe	 –	 og	 så	 bagefter	 være	
gode	 venner	 med	 os	 alle	 sam-
men.	 Da	 hun	 blev	 formand	 for	
Fællesudvalget	 for	 Dansk	 Kød-
kvæg,	blev	hun	af	mange	kaldt	
”Den sorte Dame”. Om hun selv 
var sig dette ”kælenavn” be-
kendt	 ved	 jeg	 ikke	 –	 men	 man	
respekterede	 hende.	 De	 perso-
ner	 hun	 debatterede	 med,	 var	
godt	klar	over,	at	de	skulle	være	
endog	 særdeles	 velforberedte,	
hvis	 de	 skulle	 have	 en	 chance	
i	 en	 eventuel	 duel	 med	 hende.	
Hun	 var	 en	 person,	 der	 var	 re-
spekteret	i	hele	verden.	Da	vi	i	år	
2007	var	 i	 Irland,	 spurgte	Mr.	W.	
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McLaren,	Netherton	mig	hvorfor	
hun	ikke	længere	deltog	i	møder	
og	udenlandsrejser,	og	jeg	måt-
te	 fortælle	 ham,	 at	 hun	 døde	 i	
1997. Han beklagede det dybt, 
og	 fortalte	 at	 hun	 var	 én	 man	
også	 på	 verdensplan	 bemær-
kede	og	respekterede.	

Det	 efterfølgende	 materiale	 er	
indhentet	 dels	 via	 Angus-Kon-
takt fra 1995 og fremefter. Det 
kan	 heller	 ikke	 helt	 undgås,	 at	
skribenten	 selv	 bringer	 et	 par	
erindringer	ind.

Ved	 et	 opslag	 i	 Angus-Kontakt	
nr. 1/95 fremgår det tydeligt, 
at	 det	 er	 jubilæumsår.	 Ikke	 nok	
med at der er et fl ot 25 års-logo 
på	forsiden	af	bladet	–	men	der	
er	også	mange	lykønskninger	in-
den	 i	 bladet.	 Både	 fra	 fjern	 og	
nær.	 Selve	 jubilæumsarrange-
mentet foregår lørdag den 18. 
marts	 på	 Sophiendal	 Gods	 v/	
Skanderborg.	Først	ser	vi	besæt-

ningen, der tæller ca. 130 Angus 
køer,	derefter	var	der	frokost	og	
generalforsamling. Herefter fl yt-
tede	vi	til	Låsby	Kro,	hvor	selve	ju-
bilæumsmiddagen	blev	afholdt.	
På	generalforsamlingen	blev	Kaj	
Elgaard,	 medstifter	 af	 forenin-
gen,	udnævnt	til	æresmedlem.

I 1995 starter afsætningen af kva-
litetskød	 gennem	 Friland	 Food.	
Flere	 medlemmer	 har	 gennem	
årene	arbejdet	på	fælles	afsæt-
ning	 af	 vores	 kød	 –	 men	 trods	
mange	 ihærdige	 forsøg,	 har	 vi	
aldrig	 været	 tættere	 på	 end	 i	
foråret 1995. Sommerudfl ugten 
var	dette	år	henlagt	til	Livø,	der	
havde	 en	 økologisk	 Angusbe-
sætning	på	ca.	80	køer.	Ca.	40	
personer deltog i udfl ugten – 
hvilke	desværre	var	en	halvering	
i	forhold	til	året	før.
Angus-avlerne er ikke så fl ittige 
til	 at	 udstille	 deres	 dyr	 –	 i	 hvert	
fald	 giver	 formanden	 os	 en	 lille	
opsang	 i	 september	 nummeret	
af	 Angus	 Kontakt.	 Dog	 kan	 det	

skyldes	at	 IBR	 si-
tuationen	 ikke	

er så håndterbar. 1995 blev også 
året,	 hvor	 Annette	 Castenskiold	
udnævntes	 til	 Ridder	af	Danne-
brog	–	for	sin	store	indsats	i	kød-
kvægets tjeneste. ”Når det reg-
ner	på	præsten	-	drypper	det	på	
degnen, og Angus racen fi k en 
del	omtale	i	denne	forbindelse.
Årets Nordiske Træf blev afholdt 
i Finland, med 16 deltagere fra 
Danmark.	
Årets sidste Angus-Kontakt slutter 
med	følgende	vittighed:
Københavneren	 var	 kommet	
langt	ud	på	landet	og	var	nu	ved	
at	 komme	 for	 sent	 til	 stationen,	
da	han	spurgte	bondemanden:	
”Hør, sig mig min gode mand, 
hvis	jeg	skrår	over	den	mark	dér,	
kan jeg så nå halv-fi re-toget?” 
Roligt svarede bonden: ”Okr ja, 
og	skulle	tyren	få	øje	på	dig,	kan	
du	såmænd	også	nå	halv-tre-to-
get!!”
---	og	nu	var	det	lige	jeg	tænkte	
på	den	tidligere	omtalte	af	dyre-
nes	 temperament	–	men	det	er	
vi	 i	vores	 race	ved	at	have	helt	
styr	på!!
I 1996 kan man se at det der fyl-
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orlahansen.dk

Hos Orla Hansen A/S ønsker vi at være landmandens 
sparringspartner fra de første tanker om en ny stald, 
til dyrene ledes ind i deres nye omgivelser. Vores 
rådgivning fokuserer på optimal dyrevelfærd og løs-
ninger, som virker tidsbesparende for landmanden. 
Det giver den bedste produktionsøkonomi.

Orla Hansen A/S · Smedesvinget 15 · DK-6880 Tarm · Tlf.  97 37 30 33 · Fax 97 37 15 74

ORLA HANSEN A/S
ER MEGET MERE END
STALDINVENTAR OG SILOER...

Orla Hansen A/S har samlet sine 
aktiviteter på agromarkedet. VJ 
Staldinventar, som leverer alt i 
staldinventar og staldløsninger 
samt FLEX-SILO, som er en af 
Danmarks største producenter af 
siloer, er blevet til Orla Hansen A/S.



der	 rigtig	 meget	 i	 foreningsregi,	
er	afsætning	af	kød	gennem	Fri-
land	Food,	S-indekser	og	det	de	
står	 for	 samt	 BVD	 (kogalskab).	
Det	er	 som	om	den	ene	kvæg-
sygdom afl øser den anden. Altid 
noget	 nyt	 vi	 som	 avler/produ-
cent	skal	forholde	os	til.	
Det	var	første	gang	vi	måtte	und-
være	Annette	Castenskiold	ved	
generalforsamlingen.	 På	 grund	
af	sygdom	var	hun	forhindret	i	at	
deltage.
Årets Nordisk Træf fi nder sted i 
Norge	i	slutningen	af	juli	måned.	
Yelva	Rubeck	stod	bag	en	tur	til	
Tjekkiet	–	 som	 ifølge	Angus-Kon-
takt	var	en	rigtig	stor	succes.
I 1996 dør to af foreningens æres-
medlemmer.	Det	er	Kaj	Elgaard	
og	Flemming	Arendrup.

I 1997 går det bedre med at 
skaffe	 Angusdyr	 til	 slagtning	 un-
der	Friland	konceptet	–	men	for-
manden	har	virkelig	også	prøvet	
på	at	råbe	os	op	gennem	rigtig	
lang	tid.
Nordisk	 Træf	 afholdes	 i	 Dan-
mark.	
Annette	Castenskiold	afgår	som	
tidligere	omtalt	ved	døden	den	
15. maj 1997.
World	 Angus	 Forum	 afholdes	 i	
Australien,	 og	 det	 er	 som	 om,	
vi	 rigtig	 kan	 mærke	 generati-
onsskiftet	 i	 foreningen.	 Tidligere	
var ”vi” oftest repræsenteret af 

Annette	 Castenskiold	 og	 Lotte	
og	Poul	Sander,	Båstrup	Søgård	
v/Skanderborg.	 Nu	 er	 det	 ofte	
Elisabeth	 og	 Søren	 Riis	 Vester,	
Erna	og	Johannes	Riis,	Rigmor	og	
John	Hansen,	Steffen	Albrektsen	
og	Yelva	Rubeck,	der	rejser	ud	i	
verden.	På	 trods	af	de	store	af-
stande er der alligevel fra 16 lan-
de	ca.	800	deltagere,	der	tager	
rejsen	til	Australien,	og	det	giver	
alle	deltagerne	en	uforglemme-
lig	oplevelse.
I 1998 gik årets sommerudfl ugt 
til	Tyskland.	Der	var	ca.	80	delta-
gere.	Det	var	en	dejlig	tur	–	hvor	
alene	færgeturen	Fåborg	–	Gel-
ting	 betød	 mulighed	 for	 hygge	
og	Angus-snak.

Foreningen	får	et	nyt	æresmed-
lem	på	vores	Generalforsamling	
den 21. marts 1998. Det er Svend 
Søndergård	 –	 der	 har	 været	
Angus-avler siden 1971. Nordisk 
Træf afholdes i Sverige med 11 
danske	deltagere.	Til	Landskuet	i	
Herning	 var	 der	 blevet	 lavet	 en	
ny, fl ot og malerisk stand. Den 
VAR fl ot. Når man læser Angus-
Kontakter	 igennem	 fra	 disse	 år	
–	 er	 det	 tydeligt,	 at	 der	 lokalt	
er	 mange	 arrangementer,	 som	
medlemmerne fl ittigt deltager 
i	 –	 enten	 som	 arrangører	 eller	
gæster.
Af	mere	generelle	tiltag	ses	det,	
at	 formanden	 er	 godt	 og	 grun-

digt	 træt	 af	 det	 bureaukrati	 og	
papirnusseri,	der	efterhånden	er	
et	krav	i	Dansk	Landbrug.	Han	får	
god	 opbakning	 fra	 foreningens	
medlemmer	 –	der	 jo	netop	hol-
der	Angus,	fordi	det	også	er	rart	
at	have	tid	til	at	nyde	dyrene	og	
ikke	sidde	inde	bag	skrivebordet	
og	 udfylde	 utallige	 papirer.	 Det	
var også i 1998 at byggeriet af 
Aalestrup	 Avlsstation	 begyndte.	
De	første	kalve	blev	indsat	i	slut-
ningen	af	september.
Pr. 1. marts 1999 ansætter for-
eningen	Ole	Gregersen.	Ole	har	
været Angus-avler i fl ere år – og 
nu	ansættes	han	i	forenings-regi.	
Én	 af	 opgaverne	 bliver	 scan-
ningsprojektet,	 hvor	 Angus-for-
eningen	er	front-løber.	Hensigten	
er	at	scanne	for	fedtmarmorering	
i rygmuskelfi leten på levende 
kvæg	 og	 efterfølgende	 bruge	
scanninsresultaterne	i	det	videre	
avlsarbejde.  I løbet af 1999 bli-
ver	der	scannet	næsten	400	dyr.	
De	foreløbige	resultater	viser,	at	
der	 er	 sammenhæng	 mellem	
god	 spisekvalitet	 og	 marmore-
ringsgrad.	 Udover	 scannings-
projektet	skal	Ole	overtage	hele	
sekretariatet	 og	 regnskabet	 for	
foreningen.
I	forbindelse	med	årets	sommer-
udfl ugt til Nordjylland – mødtes 
deltagerne	 på	 den	 nye	 individ-
prøvestation	i	Aalestrup.	Herefter	
gik	 turen	 i	bus	til	Hans	Henriksen	
og	 Marianne	 Kreutzfeldt	 og	 ef-
terfølgende	 til	 Johannes	 Henrik-
sen.	
I 1999 bliver det besluttet at 
Nordisk	 Træf	 fremover	 afholdes	
hvert	andet	år,	i	lige	år	–	da	der	i	
ulige	år	holdes	hhv.	World	Forum	
og	Tecnical	Meeting.	I	slutningen	
af 1999 er der lagt op til ændrin-
ger/diskussion	 om	 foreningens	
avlsmål	 og	 avlsplanlægningen	
for racen. Der bliver i 1999 udbe-
talt	næsten	kr.	850.000,00	i	tillæg	
til	leverandørerne	til	Friland	Food.		
Det	er	også	 i	disse	år,	at	der	 la-
ves en årlig ”IRMA TUR”, hvor en 
del	 af	 foreningens	 leverandø-
rer	 til	Friland	Angus	tager	på	en	
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”salgstur” til Irmabutikkerne i Kø-
benhavn	og	omegn.	Her	mødes	
forbruger	 og	 producent	 til	 en	
god	snak	om	dansk	produceret	
oksekød.	Helt	sikkert	til	glæde	og	
gavn	for	begge	parter.	
Dansk	og	Norsk	Aberdeen-Angus	
forening	 indgår	samarbejde	om	
Angus-Kontakt.	 Et	 samarbejde	
som	har	givet	øget	indsigt	i	avlsar-
bejdet	de	to	lande	imellem	samt	
endnu	 bedre	 sociale	 relationer.		
Med	udgangen	af	år	2000	stop-
per	scanningsprojektet.	Der	blev	
scannet knap 1.000 dyr. Ole Gre-
gersen	stopper	som	fuldtidsmed-
arbejder	 med	 udgangen	 af	 ja-
nuar 2001, og foreningen må ud 
og fi nde en ny sekretær. Valget 
falder	 på	 Kvægavlsforeningen	
Taurus.	I	november	2000	indehol-
der	Angus-Kontakt	et	spørgeske-
ma/en	 medlemsundersøgelse,	
for	 at	 bestyrelsen	 kan	 få	 indsigt	
i,	hvad	medlemmerne	forventer	
af	foreningen.	Desuden	skal	det	
nævnes,	at	et	 initiativ	på	Land-
skuet	i	Herning	gav	særdeles	stor	
fokus	 på	 Angus	 Racen.	 Det	 var	
kåringen af Årets Angus Konge 
2000	og	Angus	Dronning	2000.
Begrebet	 Aktive	 Avlsbesætnin-
ger indføres i 2001 – men med 
særdeles	 ringe	 opbakning	 fra	
foreningens	medlemmer.
World Forum 2001 skulle være 
foregået	i	Skotland	i	juni	måned	
– dette må dog afl yses på bag-
grund	af	mund-/og	klovsygesitu-
ationen. Af Angus Kontakt i 2001 
fremgår	det,	at	der	til	stadighed	
diskuteres	størrelse	på	vores	køer.	
Der bliver lavet fl ere regnestyk-
ker,	som	alt	efter	hvad	målet	er	
med	opstillingen	–	viser	det,	den	
enkelte	debattør	gerne	VIL	se.	
Årets sommerudfl ugt går til Arne 
Strunck,	Stendis	v/Vinderup.	Den	
har deltagelse af ca. 90 med-
lemmer	 inkl.	 familie	 –	 og	 dette	
antal	må	klart	tages	til	udtryk	for,	
at	 der	 er	 interesse	 om	 forenin-
gens	arbejde	og	 ikke	mindst,	at	
Skovhus	Angus	er	et	spændende	
sted	at	besøge.
Slutrapporten	for	scanningsforsø-

get	er	gengivet	 i	Angus	Kontakt	
–	 og	 på	 trods	 af	 en	 del	 forbe-
hold	 for	 både	 det	 ene	 og	 det	
andet,	er	man	dog	nået	frem	til	
den konklusion, at ”det mang-
lende	 led	 i	 at	 sikre	 forbrugerne	
ensartet,	mørt	og	saftigt	oksekød	
–	hver	gang,	er	en	afdækning	af,	
hvilke	kødstykker	forbrugerne	re-
elt	vælger	i	en	købssituation	(stor	
eller	lille	fedtkant)	samt	en	efter-
følgende	markedsføring,	der	skal	
oplyse	 forbrugerne	 om,	 at	 det	
tilpas	fedtmarmorerede	produkt	
giver	 den	 optimale	 mørhed	 og	
smag.	

Vi	 kan	 ligeledes	 konkludere,	 at	
det	 er	 på	 høje	 tid,	 at	 dansk	 og	
europæisk	 oksekødsproduktion	
og	 slagteribranchen	 begynder	
at	 anvende	 de	 i	 projektet	 om-
handlende	 principper,	 da	 vi	 el-
lers	vil	miste	store	markedsandele	
til	den	amerikanske	og	australske	
oksekødsindustri,	hvor	der	netop	
avles,	 produceres	 og	 kvalitets-
sorteres efter disse principper.”
I 2002 kan Friland fejre 10 års 
jubilæum	 –	 det	 sker	 bl.a.	 ved,	
at	 der	 udstilles	 køddyr	 på	 Hjerl	
Hede.	 2002	 og	 2003	 var	 præ-
get	 af	 en	 del	 fusioner	 inden	 for	
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kvægavlsforeningerne	og	basis-
organisationerne.	Dette	fremgår	
bl.a. af ”Formanden har ordet” i 
november	2002	–	hvor	Søren	Riis	
Vester	 præciserer	 hvilke	 opga-
ver,	 de	 forskellige	 organer	 har	
ansvar	for.	I	forbindelse	med	dis-
se	 omstruktureringer	 mister	 vi	 to	
af	 vores	 gode	 og	 mangeårige	
medarbejdere	 på	 Landskonto-
ret,	nemlig	Anton	Birk	Jensen	og	
Mogens	 Hansen.	 Ligeledes	 blev	
vores	sekretær	Henriette	Juul	Sø-
rensen	 også	 afskediget.	 I	 2002	
begynder	 man	 at	 vise	 interesse	
for	 DNA	 tests	 for	 intramuskulært	
fedt	som	et	alternativ	til	scannin-
ger.	
22	danske	Angus-avlere	deltog	i	
”1.000 køers turen” til Skotland i 
oktober måned. Årets sommer-
udfl ugt gik til Møn og Nyord hhv. 

Steffen	 og	 Gabrielle	 Albrektsen	
og	 Niels	 Poulsen.	 Sjældent	 kan	
man fi nde så stor variation i af-
stamningerne	 som	 hos	 Steffen	
og	 Gabrielle,	 der	 er	 virkelig	 no-
get	at	kigge	på.	

I	 januar	 måned	 2003	 dør	 kam-
merherreinde	Caritas	von	Folsach	
–	 æresmedlem	 af	 foreningen.	
Formanden	skriver	mindeord	på	
foreningens	 vegne.	 Desuden	
modtager	 Angus	 Kontakt	 min-
deord	fra	Else	Køpke.	Else	Køpke	
arbejdede	for	fru	Folsach	og	for-
tæller	om	forskellige	udfordringer	
og	 vanskeligheder,	 som	 fru	 Fol-
sach	har	måttet	 leve	med	 i	det	
meste	af	sit	liv.	Else	Køpke	fortæl-
ler	 en	 historie	 om	 et	 menneske,	
vi	i	foreningen	kun	kendte	en	en-
kelt	side	af,	men	som	rummede	

så	mange	andre	dimensioner.	
Den	 engelske	 Dronningemoder	
har	 gennem	 mange	 år	 været	
protektor	 for	 den	 skotske	 Aber-
deen-Angus	Forening.	Hun	afgik	
ved	døden	i	2002,	og	i	2003	ac-
cepterer	Prince	Charles	at	over-
tage	dette	hverv.	For	at	anskue-
liggøre	hvor	meget	Angus	betød	
for	Dronningemoderen,	 skal	det	
nævnes,	 at	 Mr.	 Doug	 Fee,	 Ca-
nada	var	inviteret	til	at	overvære	
hendes	begravelse	i	London.	
Årets helt store opgave var 
at	 arrangere	 World	 Technical	
Meeting.	 Med	 hjælp	 fra	 Viborg	
Turistbureau	 havde	 bestyrelse	
og	 enkelte	 andre	 medlemmer	
formået	at	 lave	en	helt	unik	tur.	
Efter	 5	 dage	 i	 Danmark	 gik	 tu-
ren	 videre	 til	 Norge	 og	 Sverige.	
Det	 var	 virkelig	 et	 fremragende	
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Det er lønsomt at få produktionsrådgivning i din Angus-besætning!

 Angus har genetisk set stort potentiale for kødproduktion, - høj tilvækst!

 Hvordan sikre du, at dine dyr fodres optimalt hvis du driver avl på højt niveau!

 Foderoptimering tilbydes i foderprogram med vækstkurver tilpasset din
besætning!

 Din Angus-besætning sender også ”KoSignaler”

 Lær hvordan du tolker disse ”Kosignaler”

 Kursus i ”KoSignaler” tilbydes for grupper af Angus-avlere!

Kontakt: Kvægrådgiver – Certificeret Cowsignaltrainer
Carsten Houmann

Tlf. 0045 2446 1254 – mail optiko@optiko.dk – www.optiko.dk

PDF oprettet med pdfFactory demo version. www.bn-forlag.dk



arrangement, som Danmark fi k 
velfortjent	ros	for.	I	2003	gik	årets	
sommerudfl ugt til Yelva Rubeck 
og	 Peter	 Nielsen	 samt	 Erna	 og	
Johannes	 Riis.	 Ca.	 70	 medlem-
mer	 med	 familie	 deltog	 i	 arran-
gementet.

EU-reformen	 og	 de	 nye	 tilskuds-
regler	 fylder	 rigtig	 meget	 hos	
Angus	 avlerne	 i	 år	 2002	 –	 2005.	
Det	fremgår	også	af	Angus-Kon-
takt	 fra	 disse	 år.	 Dog	 udtrykker	
bestyrelse	 og	 formand	 håbet	
om	at	ændringerne	ikke	får	den	

helt	 store	 betydning	 for	 vores	
race	 –	 idet	 dyrene	 kan	 bruges	
på	marginale	afgræsningsarea-
ler	og	lignende.	Der	kom	en	del	
nye	ord	ind	i	vores	ordforråd	bl.a.	
”krydsoverensstemmelse” – og 
hvis	 det	 ikke	 ligefrem	 var	 fordi	
det	 i	 sidste	ende	kunne	komme	
til	at	koste	os	EU-støtte,	så	havde	
vi	 nok	 bare	 trukket	 på	 skulde-
ren	 af	 det.	 Men	 i	 stedet	 for	 var	
vi nødt til at fi nde ud af hvilken 
betydning,	 det	 kunne	 få	 for	 os	
hver	 især,	 hvis	 vi	 ikke	 overholdt	
gældende	regler.
Der	rejses	også	meget	i	disse	år.	
Søren	 Riis	 Vester	 opfordrer	 og	
hjælper	 gerne	 medlemmerne	
med	 at	 deltage	 i	 de	 internatio-
nale	ture,	der	foregår	rundt	i	Ver-
den.	
I 2004 går årets sommerudfl ugt til 
Brdr.	 Jakobsen	 og	 Else	 og	 Kurth	
Larsen	 i	 det	 Nordjyske.	 Ca.	 40	
Angus	folk	samledes	denne	dag	
i	Nordjylland.	
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Hvordan starter opskriften på en god bøf?

Aarhus
Mere end den helt rigtige pris...

Efter optimale vækstbetingelser ude hos pro-
ducenten starter den hos DLK Aarhus, hvor vi 
betaler den helt rigtige pris på dine kødkvæg.

Samtidig tilbyder vi:
 Hurtig afregning
 Korte tilmeldingsfrister
 Ingen leveringspligt
 Direkte kontakt og personlig service
  Et stort netværk af lokale vognmænd

Kontakt:
Mogens Jensen eller 
Frank Belmann . Tlf. 86 12 45 11 
www.DLK-Aarhus.dk 

Værsgo’

Markedsvej 1 - 6650 Brørup
tlf. 75 38 17 44 www.froesalget.dk

Merværdiblanding 
til ammekvæg

Multi Energy Meat 

Energirig afgræsningsblanding 
m/struktur og urter*) til kødkvæg

Alsidig frøblanding, der sammen 
med produktion af energi og protein også 

tilfører drøvtyggeren den nødvendige struktur. 

De tilsatte urter øger erfaringsmæssig 
smagbarheden og indeholder samtidig stoffer, 
der antages at have en positiv effekt på koens 

sundhed og velvære.

*) 0,15% cikorie, 0,2% kommen, 0,2% 
kællingetand

Ring og lad os få en frøsnak. Vi er specialister i markfrø
til både økologisk og konventionelt jordbrug.

Vi fylder ikke meget, men vi er vanskelige at komme 
udenom
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I	2005	afholder	Danmark	Nordisk	
Træf.	Samtidig	holdes	årets	som-
merudfl ugt hos hhv. Herdis og 
Knud	 Pedersen	 og	 derefter	 hos	
Thorbjørn	Pedersen.	
Det	 kniber,	 at	 få	 ny	 redaktør	 til	
Angus	 Kontakt,	 og	 formanden	

påtager	 sig	 også	 dette	 hverv,	
men det fremgår af ”Formanden 
har ordet” december nummeret 
2005,	at	Søren	Riis	Vester	synes,	at	
han	efterhånden	har	for	mange	
arbejdsopgaver	i	vores	forening.
I	 2005	 foregår	 Europæisk	 Angus	

Forum i Tjekkiet. 17 danskere del-
tog.	Dette	år	var	der	50	Angus-
dyr	udstillet	på	Roskilde	Dyrskue	
–	en	imponerende	udstilling	med	
gode	kvalitetsdyr.	

Det	 er	 ikke	 så	 tit,	 vi	 i	 vores	 for-
ening	er	vidne	til	et	generations-
skifte.	Erik	Petersen	startede	med	
Angus i 1979 og nu 27 år senere 
–	i	2006,	er	det	Carsten	Petersen,	
der	 overtager	 ansvaret	 for	 dy-
rene.	Men	mon	ikke	Erik	stadig	er	
konsulent?

Efter	generalforsamlingen	i	marts	
måned	 konstituerer	 bestyrelsen	
sig	 med	 Niels	 Poulsen	 som	 for-
mand.	 Søren	 Riis	 Vester	 var	 for-
mand i ca. 12 år – hvilket betyder 
at	han	har	været	den	formand,	
der	 har	 siddet	 længst	 i	 Dansk	
Aberdeen-Angus	 Forenings	 for-
mandsstol.
I	 forbindelse	 med	 formandsskif-
tet,	 bliver	 det	 tydeligt	 for	 alle	 –	

Åbent: Mandag - fredag kl. 7-16    Lørdag kl. 8-13  

Vinderen bliver: 
Bedste kødkvæg med ærespræmie på 
Roskilde Dyrskue 2010. 
 

Kravet er kun, at der er fodret med HC´s 
kvægfoder frem til juni. 
 

HC årspræmie  er et gavekort til køb af 
HC´s kvægfoder. 
 

HC er fodervært på Roskilde Dyrskue  
4. - 6. juni 2010.     

fuldfoder til kødkvæg - prøv det! 



hvem	der	har	tegnet	foreningen	
udadtil.	 Det	 har	 hovedsageligt	
været	formanden.	I	den	nye	be-
styrelse	ønsker	den	nye	formand	
at	 uddelegere	 opgaverne.	 En	
sådan	radikal	ændring	tager	tid	
og	 møder	 naturlig	 skepsis.	 Vi	 er	
alle	 mest	 trygge	 ved	 de	 vante	
forhold.	 Men	 vi	 lærer	 det	 efter-
hånden.	
Der kommer fl ere og fl ere artik-
ler	 fra	 medlemmerne	 til	 Angus	
Kontakt.	 Og	 det	 er	 jo	 netop	 et	
af	 formålene	 med	 foreningen,	
at	dele	viden	og	sociale	relatio-
ner.	Der	bliver	arbejdet	på	en	ny	
hjemmeside,	da	den	gamle	side	
ikke	 har	 været	 opdateret	 i	 me-
get	lang	tid.	Men	også	det	tager	
tid	-	for	det	må	helst	ikke	koste	for	
meget	–	og	det	er	til	dels	frivillig	
arbejdskraft,	der	 skal	 til.	Det	 lyk-
kes	at	få	siden	klar	i	foråret	2007.	
Sommerudfl ugten i 2006 går til 
Fagerholt	 og	 Nyvang	 Andels-
landsby	 ved	 Holbæk.	 Der	 var	
34	deltagere	–	og	sådan	er	det	
desværre	 tit,	 når	 jyderne	 skal	 til	
Sjælland,	så	kniber	det	 lidt	med	
antallet	af	deltagere.	
Nordisk	 Træf	 går	 til	 Nordnorge	
og	bliver	en	fantastisk	tur	 for	de	
21 danskere, der havde valgt at 
bruge	 en	 forlænget	 weekend	 i	
det	nordlige	Norge.	
I forbindelse med ”Smagen af 
Nordjylland”, der afholdes i Aal-
borg – var der blevet slagtet 11 
dyr	af	forskellig	race.	Angus	ung-
tyren	fra	Søren	Riis	Vester	klarede	
sig bedst af de 11 racer – det var 
i hvert fald den, der fi k den høje-
ste	afregningspris.
2007	 –	 På	 foreningens	 general-
forsamling	udnævnes	Erik	Peter-
sen	til	æresmedlem.	Der	er	Tech-
nical	 Meeting	 i	 Irland.	 Mange	
danskere	 havde	 valgt	 at	 bruge	
op til 10 dage i Irland. 

Sommerudfl ugten går til Lars Mik-
kelsen på Fyn. Udfl ugten indled-
tes	med	et	fagligt	foredrag,	hvor	
en	medarbejder	fra	Skov-	og	Na-
turstyrelsen	fortalte	om	naturple-
je,	derefter	fortalte	Carsten	Hou-

mann	 om	 mineraltildeling	 mv.	
Det	 var	 et	 udmærket	 program,	
men	 igen	 må	 vi	 erkende,	 at	 vi	
forventer at få det ”vi plejer”. Fra 
fl ere medlemmers side blev der 
udtrykt	ønske	om,	at	sommerud-
fl ugten er en dag, hvor der er tid 
til	socialt	samvær	og	IKKE	en	helt	
masse	fagligt	stof.	Det	skal	være	
en	dag	for	hele	familien,	og	så-
dan	blev	det	også	 i	de	efterføl-
gende	 år.	 I	 marts	 nummeret	 af	
Angus-Kontakt	 kan	 vi	 for	 første	
gang	 læse	 om	 Angus	 i	 Sverige	
–	det	er	rigtig	dejligt	for	os	alle,	at	
vi	nu	har	et	Skandinavisk	samar-
bejde	omkring	fælles	race-blad.
I	 februar	 2008	 lancerer	 Burger	
King	 en	 ny	 burger	 i	 Danmark	
”THE Angus” – vi var stødt på den 
i	 Irland	 i	efteråret	–	men	nu	kan	
den	 altså	 købes	 i	 Danmark	 og	
selvom	 det	 ikke	 er	 dansk	 Aber-
deen	Angus	kød,	der	spises	–	så	
er	det	da	stadig	god	reklame	for	
vores	race.	

I	2008	afholdes	avlsseminar	hhv.	
på	 Sjælland	 og	 i	 Jylland.	 Hvor	
meget	nærmere	vi	egentlig	kom	
til	 et	 fælles	 mål,	 kan	 jeg	 være	
lidt	 i	 tvivl	 om	 –	 men	 det	 er	 må-
ske	udtryk	for,	at	der	netop	i	disse	
år	er	megen	diskussion	om	 stør-
relse,	fælles	avlsmål,	spilleregler,	
arbejdsindsats	fra	hhv.	bestyrelse	
og	 menige	 medlemmer.	 Det	
fremgår	af	Angus-Kontakt	i	disse	
år	–	at	der	 skrives	en	del	 læser-
breve	om	ovenstående.	
Årets sommerudfl ugt går til Jette 
og	 Karsten	 Østergård	 Hansen,	
Grønbjerg	 samt	 Marianne	 og	
Casper	 Rostbøll,	 Kronhede.	 Ud-
over	 disse	 to	 besætningsbesøg	
besøgte	vi	Præstbjerg	Naturcen-
ter	hvor	Peter	Eliassen	og	familie	
sørger	 for	 et	 overdådigt	 måltid	
og	dagen	sluttede	på	Lystbæk-
gård	med	kaffe	og	opvisning	af	
fårehunde.
I	Angus	foreningen	har	vi	stort	set	
hvert år afholdt ”ÅBENT HUS” i for-
skellige	besætninger	og	altid	Kr.	
Himmelfarts	dag.	I	2008	startede	
man	 med	 KØDKVÆGETS	 DAG	

–	 hvor	 der	 er	 arrangeret	 åbent	
hus	 i	 forskellige	besætninger	på	
tværs	af	racer.	I	2008	var	det	den	
13. september og i 2009 havde 
man	 valgt	 at	 rykke	 det	 frem	 til	
den 9. maj. Da man næppe kan 
forvente,	at	der	kommer	mange	
gæster	til	to	næsten	identiske	ar-
rangementer	 med	 så	 kort	 inter-
val,	 valgte	 bestyrelsen	 at	 støtte	
op	 om	 KØDKVÆGETS	 DAG	 og	
droppe	åbent	hus	-arrangemen-
tet	Kr.	Himmelfarts	dag.
Årets sommerudfl ugt gik til Ulla 
og	Jesper	Kristoffersen	i	Østrup	v/	
Randers	og	efter	frokosten	og	et	
lille	foredrag	om	Mosen	ved	Bjer-
regrav	 kørte	 vi	 til	 Jytte	 og	 Jørn	
Suhr.	Der	deltog	omkring	40	inte-
resserede i sommerudfl ugten og 
atter	 en	 gang	 kunne	 vi	 konsta-
tere,	at	vi	hygger	os	i	hinandens	
selskab	 –	 selvom	 vi	 langt	 fra	 er	
enig	om	alting.

Som	 forening	 deltager	 vi	 i	 rigtig	
mange	rejser.	Selvom	vi	er	et	for-
holdsvist	lille	land,	er	vi	som	regel	
godt	 repræsenteret	 i	 udlandet.	
Det	bliver	der	lagt	mærke	til,	og	
vi	 bliver	 respekteret	 på	 lige	 fod	
med	de	store	lande,	når	vi	delta-
ger	i	f.eks.	Technical	Meeting	og	
World	Forum.
Jeg	 faldt	over	dette	 lille	gruk	af	
Piet	 Hein,	 som	 Annette	 Børge-
Hansen	læste	op,	da	hun	deltog	
i World Forum i Argentina i 1989:

Denmark seen from a foreign land
looks but like a grain of sand.
Denmarks as we danes conceive it
is so big you won’t belive it.
why not let us compromice 
about Denmarks prober size,
which will truly please us all
since it’s greater than it’s small
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Dansk Aberdeen-Angus Forening
1970-2010

Æresmedlemmer:
Hans	von	Folsach	 
Caritas	von	Folsach	 
Flemming	Arendrup	 
Aage	Jensen	 
Annette	Castenskiold	 
Kaj	B.	Elgaard	 
Svend	Søndergaard
Erik	Petersen

Formænd:
Kaj	B.	Elgaard	  1970-1973
Aage	Jensen	  1973-1982
Annette	Castenskiold	 	 1982-1987 og 1991-1994
Knud Pedersen  1987-1991
Søren Riis Vester  1994-2006
Niels	Poulsen	 	 2006-	

Sektetærer:
Flemming	Arndrup	  1970-1973
Arne Nielsen  1973-1983
Anton	Birk	Jensen	 	 1983-1986 og 1992-1999
Mogens	Hansen	  1986-1992
Ole	Gregersen	  1999-2001
Henriette Juul Sørensen  2001-2003
H.	C.	Hansen	 	 2003-2008
Jørgen	Skov	Nielsen	 	 2008-

Bestyrelsesmedlemmer:
Kaj	B.	Elgaard	  1970-1973
Aage	Jensen	  1970-1982
Martin Glob  1970-1973
E. Klink  1970-1973

K.	F.	Petersen	  1970-1981
Annette	Castenskiold	  1973-1994
Ib Stæhr  1973-1982
Flemming	Arendrup	  1973-1975
N.	C.	Larsen	  1975-1983
Lisbeth Davidsen  1981-1985
Arne Strunck  1982-1990
Iver H. Ravn  1982-1988
Knud Pedersen  1983-1991
Arne	Jørgensen	  1985-1989
Per Frandsen  1988-1990
Marianne Kreutzfeldt  1989-1994
Hans Peter Carstensen  1990-1994
Søren Riis Vester  1990-2007
Jørgen Rasmussen  1991-1996
Kurth Larsen  1994-1998
Lise Jacobsen  1994-2000
Ole	Gregersen	  1994-1999
Erik Petersen  1996-2000
Henrik	Madsen	 	 1998-2002 og 2005-2009
John Christensen  1999-2001
Thorbjørn	Pedersen	 	 2000-2004
Peder	Clausen	  2000-2004
Jette Fuglsang Nielsen  2001-2005
Rigmor	Hansen	 	 2002-2008
Niels	Poulsen	 	 2004-
Gabrielle	Albrektsen	 	 2004-2006
Bruno	Bomholdt	 	 2006-	
Peter Eliassen  2007-2009
Poul	Erik	Lauridsen	 	 2008-	
Jørn Suhr  2009-
Yelva Rubeck  2009-

Æresmedlemmer, formænd, bestyrelsesmedlemmer og sekretærer:

Formændene gennem 40 år

Kaj Elgaard,
formand 1970-1973

Aage Jensen,
formand 1973-1982

Annette Castenskiold,
formand 1982-1987
og 1991-1994

Knud Pedersen,
formand 1987-1991

Søren Riis Vester,
formand 1994-2006

Niels Poulsen
formand 2006-



24		 Dansk Aberdeen-Angus 40 års jubilæumsskrift │ 2010

Bakkens Augustus

Aktiv
avls-besætning

AVLSDYR
løbende til salg

SÆD SÆLGES EFTER:
Ajshøj Pan · Ajshøj Umberto · Ajshøj Duke

Ajshøj Jolt · Geis Gambler · Calypso

AJSHØJ ANGUSAJSHØJ ANGUS

INDIVIDPRØVE:
Daglig tilvækst, gram: 2.175 • Kødareal gns. cm2: 90,4 • FE/kg: 4,75

Gode, avlssikre ungtyre og kvier sælges!
Hold dig hele tiden opdateret med de seneste nyheder på:

www.ajshoj-angus.dk

Rigmor og John Hansen
Kvostedvej 1 · 8831 Løgstrup · Tlf. 8664 4011 · Fax 8664 4027   AJSHØJ

Mail: ajshoej-angus@nypost.dk
www.ajshoj-angus.dk

Besøgende altid velkomne 
til en snak og et kig! Pr
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af landskonsulent 
Jørgen Skov Niel-
sen

Aberdeen-Angus	
har	 været	 kendt	
i	 Danmark	 siden	

starten af 1950’erne, hvor de 
første	dyr	blev	importeret.	Efter-
følgende	 er	 der	 blandt	 andet	
hentet	 avlsmateriale	 fra	 Sveri-
ge,	Storbritannien,	Canada	og	
Nordamerika.	

De	første	dyr,	der	blev	importe-
ret	var	små,	kompakte	og	kendt	
for	at	være	særdeles	hårdføre,	
ligesom	 kælvningsegenska-
berne	 var	 helt	 i	 top.	 Importen	
fra	 blandt	 andet	 Canada	 har	
betydet, at der nu fi ndes An-
gusdyr,	som	er	betydeligt	større	
end	de	oprindeligt	importerede	
dyr.	 Efter	 en	 del	 debat	 blandt	
racens	avlere	er	der	dog	efter-
hånden	fodslag	om	et	avlsmål	
for	 racen.	 Det	 er	 også	 en	 for-
udsætning	for,	at	racen	kan	få	
succes	i	Danmark.	

På	 verdensplan	 er	 Angus	 den	
mest	udbredte	kødrace,	mens	
Angus	 i	 Danmark	 hører	 til	 de	
mindre	 racer.	 Det	 kan	 undre,	
når	 man	 tænker	 på	 racens	
stærke	 sider.	 For	 det	 første	 er	
racen	fra	naturens	side	polled;	
andre	racer	kæmper	en	kamp	
for	at	få	fremavlet	en	polled	li-
nie.	 Desuden	 er	 Angusdyrene	
nøjsomme	 og	 hårdføre,	 så	 de	
stiller	 ikke	store	krav	 til	 staldfor-
hold.	 Endelig	 er	 racen	 kendt	
for	 gode	 moderegenskaber,	
lette	kælvninger	og	gode	kød-
produktionsegenskaber.	 Når	
disse	 kvaliteter	 kobles	 med,	 at	
Aberdeen-Angus	 er	 et	 særde-
les anerkendt brand, som fl ere 
globale	kæder	anvender	i	mar-
kedsføringen	af	kød,	burde	det	
være	 muligt	 at	 få	 Angus	 ud-
bredt	endnu	mere	i	Danmark.	

Efter	 min	 opfattelse	 har	 Aber-
deen-Angus	 mange	 mulighe-

der	i	Danmark	i	fremtiden,	men	
det	kræver	at	alle,	der	arbejder	
med	racen,	arbejder	sammen.	
Den	 indbyrdes	 kamp,	 der	 har	
været	mellem	forskellige	avlere	
de	 seneste	 år	 har	 ikke	 gavnet	
racen.	 Kvægavl	 kræver	 tid	
og	fælles	fodslag	og	er	 ikke	et	
spørgsmål	om	at	importere	sæd	
efter fl est mulige udenlandske 
tyre.	Tværtimod	bør	man	samle	
sig	 om	 færre	 tyre	 og	 arbejde	
for	at	få	afprøvet	tyrene	bedst	
muligt,	 så	 der	 kan	 opnås	 sikre	
avlsværdital.	

I	Danmark	har	vi	en	helt	unik	in-
dividafprøvning,	hvor	unge	tyre	
testes	 for	 forventet	 avlsværdi	
for	 tilvækst,	 slagtekvalitet	 og	
som	noget	helt	særligt	foderef-
fektivitet.	 Desuden	 registreres	
sygdomme,	 klovbeskæring	 og	
temperament.	 Afprøvningen	
afsluttes	 med	 en	 lineær	 be-
dømmelse.	 Angus-racen	 kan	
med	 fordel	 anvende	 afprøv-
ningen	endnu	mere	for	at	sikre,	
at	 de	 kommende	 avlstyre	 bi-
drager	 til	 en	 god	 produktions-
økonomi	 i	de	besætninger,	de	
skal	anvendes	i.	De	bedste	tyre	
vil	indgå	i	kvægavlsforeningens	
avlsprogram, som fra 1. januar 
vil	dække	Danmark,	Sverige	og	
Finland.	Da	der	anvendes	me-
get	Angus-sæd	i	Finland,	vil	det	
være	 oplagt	 for	 Dansk	 Angus	
at	 arbejde	 på	 at	 levere	 sæd	
til	dette	marked.	Der	bør	også	
være	 andre	 eksportmarkeder,	
der	er	 interesserede	i	velafprø-
vede	tyre.

Der	er	meget	fokus	på	pleje	af	
naturarealer	 i	 Danmark	 i	 øje-
blikket.	 Det	 er	 også	 en	 oplagt	
mulighed	for	Aberdeen-Angus.	
Indtil	 videre	 er	 der	 et	 par	 an-
dre	 racer,	 der	 har	 formået	 at	
få sig profi leret som naturple-
jere	i	Danmark.	Efter	min	opfat-
telse	 er	 det	 helt	 oplagt	 at	 an-
vende	 Aberdeen-Angus	 som	
naturplejere	 på	 arealer	 med	
begrænset	vegetation.	Dyrene	
er	 hårdføre,	 nøjsomme	 og	 har	
lette	kælvninger.	Det	er	dog	af-
gørende,	at	man	er	bevidst	om	
at	fortælle	omverdenen	om	ra-
cens	fordele	på	dette	område.	
Billeder fra dyrskuer ”sælger” 
ikke	 nødvendigvis	 racen	 til	 de	
der	tænker	i	naturpleje.	

Jeg	 ser	 således	 mange	 mulig-
heder	 for	 Aberdeen-Angus	 i	
Danmark	 i	 fremtiden,	 hvis	 ra-
cens	 avlere	 og	 producenter	
kan fi nde fodslag om avlsmål 
og	 avlsprogram.	 Der	 bør	 også	
være	mulighed	for	at	få	endnu	
mere	gang	i	salget	af	Anguskød	
som	 mærkevare	 i	 Danmark,	
hvis	 man	 kan	 stå	 sammen	 om	
et	 koncept	 frem	 for	 at	 sprede	
sig på fl ere aftaler. Racen har 
fra	naturens	 side	nogle	 styrker,	
blandt	andet	lette	kælvninger,	
robusthed	 og	 sidst	 men	 ikke	
mindst	er	dyrene	altid	pollede.	
Det	er	nogle	af	de	styrker,	der	
har	 medført,	 at	 Angus	 er	 den	
meste	udbredte	race	i	verden.
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Aberdeen-Angus,
en race med mange muligheder



von Jørgen Skov 
Nielsen, nationa-
les landwirtschaft-
liches Beratungs-
zentrum

Die	 Rasse	 Aber-
deen-Angus	gibt	es	seit	Anfang	
der	 50‘	 er	 Jahre	 in	 Dänemark,	
als	 die	 ersten	 Tiere	 importiert	
wurden.	 In	 den	 folgenden	
Jahren	 wurde	 unter	 anderem	
Zuchtmaterial	 aus	 Schweden,	
Großbritannien,	 Kanada	 und	
Nordamerika	importiert.

Die	 ersten	 Tiere,	 die	 damals	
ins	 Land	 geholt	 wurden,	 wa-
ren	 klein,	 massig	 und	 bekannt	
für	 ihre	 Widerstandsfähigkeit.	
Auch	 Leichtkalbigkeit	 war	 ein	
hervorragendes	 Rassemerk-
mal.	 	 Importe,	 unter	 anderem	
aus	 Kanada,	 haben	 dazu	 ge-
führt,	dass	es	heute	wesentlich	
größere	 Angusrinder	 gibt,	 als	
damals.	 Dieses	 führte	 anfangs	
zu	 Diskussionen	 zwischen	 den	
Züchtern,	 aber	 mittlerweile	
herrscht	 Einigkeit	 über	 ein	 ge-
meinsames	 Zuchtziel.	 Dieses	
ist	 Grundvoraussetzung	 dafür,	
dass	die	Rasse	in	Dänemark	er-
folgreich	ist.	

Global	 betrachtet	 ist	 Angus	
die	 am	 stärksten	 verbreitete	
Fleischrasse	 ,	 während	 sie	 in	
Dänemark	 nur	 einen	 kleinen	
Teil	 des	 Rinderbestandes	 aus-
macht.	 Das	 ist	 verwunderlich,	
wenn	 man	 die	 Vorzüge	 der	
Rasse	 betrachtet.	 Zum	 einen	
ist	 die	 Rasse	 genetisch	 horn-
los,	 während	 andere	 Rassen	
hart	 darum	 kämpfen	 müssen,	
hornlose	Linien	hervor	 zu	züch-
ten.	 Zum	 anderen	 sind	 Angus	
genügsame	 und	 widerstands-
fähige	 Tiere,	 die	 keine	 großen	
Ansprüche	an	den	Stall	stellen.	
Weiterhin	ist	die	Rasse	bekannt	
für	 gute	 Muttereigenschaften,	
Leichtkalbigkeit	 und	 eine	 gute	
Fleischqualität.	 In	 Verbindung	
damit,	dass	Angus	eine	bekann-

te	Marke	ist,	die	von	mehreren	
globalen	 Handelsketten	 bei	
der	Fleischvermarktung	genutzt	
wird,	sollte	es	möglich	sein,	die	
Rasse	 in	 Dänemark	 weiter	 zu	
verbreiten.	

Meiner	Einschätzung	nach	gibt	
es	zukünftig	ein	großes	Potential	
für	 die	 Rasse	 Aberdeen-Angus	
in	 Dänemark,	 doch	 das	 erfor-
dert	die	Zusammenarbeit	aller,	
die	mit	der	Rasse	zu	tun	haben.	
Die	internen	Machtkämpfe	der	
letzten	Jahre	 zwischen	einigen	
Züchtern	haben		der	Rasse	nicht	
gedient.	 	Rinderzucht	erfordert	
Zeit	 und	 Einigkeit,	 und	 es	 geht	
nicht	 darum,	 so	 viel	 ausländi-
schen	 Samen	 wie	 möglich	 zu	
importieren.	Ganz	im	Gegenteil	
sollte	 man	 sich	 auf	 einige	 we-
nige	 Bullen	 beschränken	 und	
daran	 arbeiten,	 deren	 Nach-
kommen	zu	testen,	um	sichere	
Zuchtwerte	zu	bekommen.

In	 Dänemark	 haben	 wir	 eine	
einzigartige	 Leistungsprüfung,	
bei	 der	 Jungbullen	 auf	 ihren	
erwarteten	Zuchtwert	 in	Bezug	
auf	 Zunahmen,	 Schlachtkör-
perqualität	 und	 als	 Besonder-
heit	auch	auf	die		Futterverwer-
tung	getestet	werden.	Darüber	
hinaus	werden	Krankheitsanfäl-
ligkeit,	 Temperament	 und	 die	
Klauen	überprüft.	Die	Leistungs-
prüfungen	gehen	in	eine	lineare	
Bewertung	 ein.	 Die	 Rasse	 An-
gus könnte davon profi tieren, 
noch	mehr	Leistungsprüfungen	
zu	machen,	um		sicherzustellen,	
dass	 die	 Zuchtbullen	 zu	 guten	
wirtschaftlichen	 Ergebnissen	
in	 den	 Betrieben	 beitragen,	 in	
denen	 sie	 eingesetzt	 werden.	
Die	 besten	 Bullen	 werden	 in	
ein	 Rinderzuchtprogramm	 auf-
genommen,	 welches	 	 Däne-
mark,	Schweden	und	seit	dem	
1. Januar 2010 auch Finnland 
umfasst.	Da	gerade	in	Finnland	
sehr	 viel	 Angussamen	 einge-
setzt	 wird,	 liegt	 es	 nahe,	 dass	
„Dansk	 Angus“	 danach	 strebt,	

diesen	 Markt	 mit	 Samen	 zu	
beliefern.	 Es	 gibt	 ohne	 Zweifel	
noch	weitere	Exportmärkte,	die	
an	sicher	geprüften	Bullen	inter-
essiert	sind.	

Zur	 Zeit	 gibt	 es	 in	 Dänemark	
ein	 großes	 Interesse	 an	 Land-
schaftspfl ege. Auch hier fi ndet 
sich	 eine	 gute	 Möglichkeit	 für	
Aberdeen-Angus.	Bis	 jetzt	 ist	es	
ein	 paar	 anderen	 Rassen	 ge-
lungen,	 sich	 als	 Landschafts-
pfl eger zu profi lieren. Meiner 
Meinung	nach	läge	es	auf	der	
Hand,	 Aberdeen-Angus	 als	
Landschaftspfl eger in Gegen-
den	 mit	 spärlicher	 Vegetation	
einzusetzen.	 Die	 Tiere	 sind	 wi-
derstandsfähig,	genügsam	und	
leichtkalbig.	 Das	 wichtigste	 ist	
jedoch,	 diese	 Eigenschaften	
publik	 zu	 machen.	 Bilder	 von	
Tierschauen	erreichen	nicht	un-
bedingt	jene,	die	sich	für	Land-
schaftspfl ege interessieren. 

Somit	 sehe	 ich	 für	 die	 Zukunft	
der	 Rasse	 in	 Dänemark	 vielfäl-
tige	 Möglichkeiten,	 sofern	 die	
Züchter	 und	 Produzenten	 sich	
auf	ein	gemeinsames	Zuchtziel	
und	 Zuchtprogramm	 einigen	
können.	Es	sollte	auch	möglich	
sein,	 den	 Absatz	 von	 Angus-
fl eisch als Markenartikel zu er-
höhen,	wenn	man	sich	auf	ein	
gemeinsames	 Vermarktungs-
konzept	 verständigt,	 anstatt	
viele	unterschiedliche	Verträge	
abzuschließen.	
Die	Rasse	hat	einige	natürliche	
Stärken	 wie	 Leichtkalbigkeit,	
Robustheit,	und	vor	allem	Horn-
losigkeit	.	Diese	Vorzüge	haben	
dazu	 geführt,	 dass	 Angus	 die	
weltweit	am	weitesten	verbrei-
tete	Rasse	ist.
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Aberdeen-Angus,
eine Rasse mit vielen Möglichkeiten
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by/national ad-
viser Jørgen Skov 
Nielsen

Aberdeen-Angus	
has	been	known	in	
Denmark	since	the	

early nineteen fi fties, at which 
time the fi rst animals were import-
ed.	Since	then,	there	has	been	a	
steady fl ow of breeding material 
from	Sweden,	Great	Britain,	Can-
ada	and	North	America.

The fi rst imported animals were 
small,	 compact,	 known	 to	 be	
very	strong	and	hardy	and
their	 calving	 qualities	 were	 ab-
solute	 top	 notch.	 Many	 Danish	
animals	 are	 today	 much	 larger,	
than	the	original	 imported	ones,	
especially	due	to	 the	Canadian	
imports.	After	a	great	deal	of
debate	 among	 the	 breeders	 of	
Angus,	 there	 is	 now	 consensus	
about	the	breeding	aim	for	the	
breed.	This	is	absolutely	essential,	
for	 the	 success	 of	 the	 breed	 in	
Denmark.

Internationally,	Angus	is	the	most	
widespread	 meat	 breed,	 while	
Angus	 in	Denmark	 is	among	the	
lesser	breeds.	This	seems	strange	
when	one	looks	at	the	strong	val-
ues	of	the	breed.	They	are	natu-
rally	 polled,	 where	 other	 breeds	
struggle	to	breed	the	polled	line.	
Moreover	Angus
animals	 are	 undemanding	 and	
hardy,	so	the	need	for	cowsheds	
is	 a	 minimum.	 Finally	 the	 breed	
is	 known	 for	 its	 good	 mothering	
characteristics,	easy	calving	and	
fi ne quality of meat production. 
At	the	same	time,	Aberdeen-An-
gus	 is	 a	 very	 reputable	 brand,	
which	several	global	food	chains	
use	 in	 marketing	 meat,	 so	 it	
should	be	possible	to	spread	the	
knowledge	of	Angus	throughout	
Denmark.

In	 my	 opinion	 Aberdeen-Angus	
has	great	potential	in	Denmark	in	
the	future,	but	it	requires	that	ev-

eryone	that	deals	and	works	with	
the	 breed	 cooperates	 with	 one	
another.	 The	 internal	 	 disagree-
ments	 and	 struggles	 between	
several	breeders	has	weakened	
the	 breed.	 Breeding	 takes	 time	
and	 joint	 effort,	 and	 does	 not	
alone	 deal	 with	 importing	 large	
numbers	of	foreign	bulls.	
No,	 quite	 the	 opposite,	 the	 aim	
should	 be	 to	 join	 together	 the	
effort	of	testing	and	trying	fewer	
bulls	 and	 work	 towards	 guaran-
teed	breeding	values.

In	Denmark	we	have	a	unique	in-
dividual	 trial	 run	 at	 the	 National	
Test	 Station,	 where	 young	 bulls	
are	tested	for	expected	breeding	
values,	growth,	 slaughter	quality	
and	 as	 something	 special,	 fod-
der	effectiveness.
There	 is	 also	 a	 registration	 of	
health,	 hoof	 and	 temper.	 The	
individual	 trial	ends	with	a	 linear		
assessment.	For	the	Angus	breed	
it	 would	 be	 a	 great	 advantage	
to	use	these	individual	trials	even	
more	to	make	sure	that	the	future	
breeding	bulls	will	contribute	to	a	
healthy	 production	 economy	 in	
the	individual	herds.	The	best	bulls	
will	be	 included	 in	 the	breeding	
society’s	breeding	program.
This	will	cover	Denmark,	Sweden	
and Finland from January 1, 2010. 
Since	 a	 great	 amount	 of	 Angus	
semen	is	used	in	Finland,	it	would	
be	obvious	to	cultivate	this	mar-
ket.	Other	export	markets	should	

also	 be	 investigated	 in	 connec-
tion	with	well	tried	bulls.

In	 Denmark	 there	 is	 a	 lot	 of	 fo-
cus	on	preservation	of	open	na-
ture.	This	is	an	obvious		possibility	
for	 Aberdeen-Angus.	 Until	 now,	
other	races	have	gained	access	
and profi le as nature preserva-
tionists	in	Denmark.	In	my	opinion	
it	 would	 be	 obvious	 to	 use	 Ab-
erdeen-Angus	 for	 grazing	 areas	
with	 limited	vegetation.	Our	ani-
mals	 are	 hardy,	 undemanding	
and	 have	 easy	 calving.	 It	 is	 of	
absolute	 importance	 that	 these	
advantages	 are	 widely	 publi-
cized.
Good	show	pictures	do	not	alone	
sell	the	race	as	nature	preserva-
tionists.

I	 see	 many	 possibilities	 for	 the	
Aberdeen-Angus	 breed	 in	 Den-
mark	in	the	future	if	the		breeders	
and	meat	producers	can	agree	
on	breeding	aims	and	breeding	
programs.	There	should	be	many	
more	 possibilities	 for	 selling	 An-
gus	meat	as	a	quality	product	in	
Denmark	if	there	was	more	con-
sensus	 about	 a	 single	 concept	
and	thereby	maintaining	a	larger	
market.
The	 breed	 is,	 from	 nature,	 en-
dowed	with	many	strengths,	easy	
calving,	hardiness	and	lastly,	they	
are	always	polled.	
As	a	result	of	all	of	these	advan-
tages,	the	Angus	is	the	most	
widespread	breed	in	the	world.

Aberdeen-Angus,
a Breed with much Potential  (summary)



v/ Yelva Rubeck

At	få	opgaven	at	beskrive,	hvilke	
danske	tyre	og	hvilke	importtyre,	
der	 har	 haft	 størst	 betydning	 for	
dansk	Angusavl,	kan	vel	ikke	und-
gå	 at	 få	 præg	 af	 noget	 subjek-
tivt.	Min	tidshorisont	er	kun	20	år.
I 1991 meldte jeg mig ind i An-
gus	foreningen,	da	havde	vi	haft	
Angus	ca.	 et	 år.	 På	 samme	 tids-
punkt	 blev	 Henrik	 Madsen,	 Jo-
hannes	Henriksen	og	Jens	Amby	
medlemmer.	
På det tidspunkt fi k foreningen 
rigtig	 mange	 nye	 medlemmer.	
Da	Søren	Riis	Vester	blev	formand	
i 1994, var der mellem 250 og 300 
medlemmer.
I	 de	 første	 år	 bar	 avlen	 præg	
af,	 at	 der	 var	 importeret	 dyr	 fra	
Sverige,	 den	 engelske	 dronnin-
gemoders	 besætning	 Castle	 of	
Mey	og	Canada.	Dyrene	var	ge-
nerelt	meget	uensartede.	Der	er	
ikke	tvivl	om,	at	der	blandt	disse	
importerede	køer	var	rigtig	gode	
dyr,	 det	 er	 blot	 svært	 at	 følge	
dem.	
Det	 store	 navn	 på	 udstillingerne	
var	Nightingale	Lancer,	som	Lotte	
og	 Poul	 Sander,	 Båstrup	 Søgård	
havde	importeret.
Der	var	i	den	periode	også	en	liv-
lig	 privatimport	 af	 tyresæd.	 Det	
delte	 man	 og	 handlede	 med,	
som	man	var	venner	til.	
I 1993 importerede foreningen 
sæd	 af	 GT	 Jet	 Max	 og	 Transfor-
mer 100. Disse tyre har sat deres 
præg	på	avlen	helt	frem	til	i	dag.	
Hvis	 nogen	 har	 sæd	 af	 Trans-
former 100, vil jeg anbefale det 
brugt	 på	 en	 Geis	 Gambler	 dat-
ter.	Blandt	de	tidligere	importere-
de tyre var der fi re, som siden er 
blevet	kendt	og	brugt	over	hele	
verden.	
Pine	 Drive	 Big	 Sky,	 Scotch	 Cap,	
Burthlene	 Patriot	og	 New	 Trend	
315. Især New Trend og dens far 
har	 sat	deres	præg	på	verdens-
avlen	op	til	 i	dag.	I	Danmark	var	
det	 lidt	 spredt.	 Men	 gå	 ind	 på	
hitlisten	 og	 se	 navnene	 på	 alle	
de	importerede	tyre,	der	har	væ-

ret	 i	brug.	Der	har	været	mange	
fl ere end dem, man fi nder her. 
Læg	mærke	til,	hvor	lav	sikkerhed	
der er på de fl este S-indeks. En 
klar	 indikation	på,	at	der	blev	in-
semineret	for	få	dyr	med	sæden.	
Det	er	også	det,	der	formentlig	vil	
ske,	med	de	sporadiske	 importer	
vi	ser	for	tiden.	
Hvis	 man	 ikke	 ved	 hvor	 man	 er,	
hvordan skal man så fi nde ud af, 
hvor	man	skal	hen?	
Hvis	 man	 læser	 de	 udenlandske	
avlsværdital	 grundigt,	forudsat	
det	er	dyr	med	sikre	avlsværdital,	
så	 kan	 man	 basere	 sine	 bereg-
ninger	 på	 det.	 Men	 de	 tyre	 der	
kan	 importeres	sæd	af,	er	unge,	
deres	 tal	 vil	 ofte	 udvikle	 sig	 i	 en	
retning,	man	ikke	kan	forudse.	Et	
udmærket	eksempel	er	Coneally	
Foundation	som	kom	med	en	for-
ventet	stor	rygmuskel	og	middel-
størrelse.	Nu	viser	det	sig,	at	den	
avler	størrelse	og	middelryg.
Geis Gambler er født i 1990. Da 
den	kom	 til	 landet,	 var	man	no-
get	 betænkelig	 ved	 dens	 grove	
lemmer.	 Uagtet	 dette	 har	 tyren	
sat	sit	positive	præg	på	vores	avl,	
og	gør	det	fortsat.	
Se	blot	på	afstamningen	på	dy-
rene, der var på Agromek 2009. 
Ankelbo	 Ego	som	 er	 efter	 Burt-
lene	Patriot,	er	samtidig,	men	en	
meget	 anderledes	 type,	 også	
den	 gør	 sig	fortsat	 gældende	 i	
avlen.	 Burtlene	 Patriot	 opnåede	
især	stor	popularitet	i	Australien.	
Højt på hitlisten står Rito 3x17. Rito 
har	 især	avlet	gode	døtre,	man-
ge	blev	rigtig	store,	fødselsindek-
set	er	dens	svage	side.	
Højt	 på	 hitlisten	 over	 importtyre	
står	 også	 Rawburn	 Transformer	
og	 Prime	 Cut.	 Igen	 to	 meget	
forskellige	 tyre,	 hvor	 Rawburn	
Transformer	 har	 grove	 lemmer	
og	 meget	 størrelse,	 om	 end	 en	
meget	 anderledes	 type	 end	 de	
store	 tyre,	vi	 så	 i	begyndelsen	af	
1990’erne. Rawburn Transformer 
har	avlet	Bakken	Augustus	-	igen	
en	grovlemmet	tyr,	men	også	en	
tyr	 med	 talenter.	 En	 skam	 den	
ikke	 er	 sædtappet.	 De	 talenter	
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Humlegården Valdemar
Stb. no.: 58733 · CKR no.: 24922-00160
Født 30.08.2004 · Fødselsvægt: 45 kg

Humlegården Valdemar er en meget stor tyr.
Døtrene forventes at avle god mælkeydelse. Der
har været udstillet afkom, som har klaret sig pænt. Der er
overvægt af tyrekalve efter denne tyr. Tyren har to tyre kal-
ve født i det Canadiske WAF program. • Vægt, kg - 8 mdr.:
432 • Vægt, kg - 13 mdr.: 790 • Daglig tilvækst, gram: 2.325 • Kødaral gns. cm2: 79,7 • U-tal: 102
• FE/kg: 4,77 • FEF-tal: 104.

Bakkens Benjamin
Stb. no.: 58768
Født 01.06.2006 · Fødselsvægt: 37 kg

Bakkens Benjamin er en middelstor rød tyr
med veludviklet muskulatur. Temperamentet er roligt. Ben-
jamin opnåede den største rygmuskel blandt Angus dyrene
på individ prøven 2007.

Vægt, kg - 8 mdr.: 405 • Vægt, kg - 13 mdr.: 651 • Daglig
tilvækst, gram: 1.597 • U-tal: 105 • FE/kg: 6,0 • FEF-tal: 95.

STAMTAVLE
FAR: Bakkens Unikum
FF: Mønline Red Rock 330
FM: Maj Bølle Fie
MOR: Riis Rød Tigo-2
MF: Riis Latigo
MM: Red Bra Taco Bell 8E

S-INDEX119 (11)

Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

Sæden bestilles
hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.

Sæden bestilles
hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.

STAMTAVLE
FAR: SAF 598 Bando
FF: Bon View Bando
FM: SAF Royal Lass 1002
MOR: Bøgehøj Symfoni
MF: Ankonian Elixir 100
MM: Bøgehøj Ladyhawk

S-INDEX125 (40)

SRV Hedebo 222

Høgsgård Søren

GeneST�R
Marbling ��
Tenderness ����
Feed Efficiency������

Stb. no.: 58765
Født 08.04.2006 · Fødselsvægt: 36 kg

Høgsgård Søren har haft stor daglig tilvækst
på individprøve. Ryg muskelarealet er en smule over mid-
del. Søren har et godt eksteriør og er en tyr, de fleste vil
synes om. Døtrene forventes at have anlæg for god mæl-
keydelse. • Vægt, kg - 8 mdr.: 383 • Vægt, kg - 13 mdr.: 722
• Daglig tilvækst, gram: 2.201 • U-tal: 102 • FE/kg: 5,56 • FEF-tal: 97.

GeneST�R
Marbling ����
Tenderness �����
Feed Efficiency ������

Stb. no.: 58.726 · CKR no.: 75663-00822
Født 08.04.2004 · Fødselsvægt: 41 kg

SRV Hedebo 222 avler letfødte kalve og har
opnået god tilvækst på individprøve. Rygmuskelen er stor.
Stamtavlen er fremragende. TC Stockman 365 er velkendt
overalt i verden. Morfaderen har avlet en interbreed vinder
i Norge samt i Danmark. Hedebo`s morfar, QAS Traveler
23-4 har avlet en interbreed vinder blandt hun dyrene i Norge samt to Grand Ch. tyre i Dan-
mark. • Vægt, kg - 8 mdr.: 413 • Vægt, kg - 13 mdr.: 703 • Daglig tilvækst, gram: 1.883 • Kødaral

gns. cm2: 82,0 • U-tal: 104 •
FE/kg: 5,79 • FEF-tal: 101.

S-INDEX114 (44)

STAMTAVLE
FAR: Høgsgård Flex
FF: DMM Instinct 6J
FM: Høgsgård Soffi Las
MOR: Høgsgård Erytrea 722
MF: Ankonian Elixir
MM: Høgsgård Erytrea 559

S-INDEX125 (13)

Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

STAMTAVLE
FAR: SRV Hedebo Stockman ET
FF: TC Stockman 365
FM: VDAR Beauty 4061
MOR: SRV Hedebo Jasmin
MF: Hoff Valedictorian
MM: Spangager Karoline

Din inseminør
kan forventes
at have sæd

af denne tyr i spanden.

Din inseminør har sæd
af denne tyr i spanden.
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med veludviklet muskulatur. Temperamentet er roligt. Ben-
jamin opnåede den største rygmuskel blandt Angus dyrene
på individ prøven 2007.

Vægt, kg - 8 mdr.: 405 • Vægt, kg - 13 mdr.: 651 • Daglig
tilvækst, gram: 1.597 • U-tal: 105 • FE/kg: 6,0 • FEF-tal: 95.

STAMTAVLE
FAR: Bakkens Unikum
FF: Mønline Red Rock 330
FM: Maj Bølle Fie
MOR: Riis Rød Tigo-2
MF: Riis Latigo
MM: Red Bra Taco Bell 8E

S-INDEX119 (11)

Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

Sæden bestilles
hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.

Sæden bestilles
hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.

STAMTAVLE
FAR: SAF 598 Bando
FF: Bon View Bando
FM: SAF Royal Lass 1002
MOR: Bøgehøj Symfoni
MF: Ankonian Elixir 100
MM: Bøgehøj Ladyhawk

S-INDEX125 (40)

SRV Hedebo 222

Høgsgård Søren

GeneST�R
Marbling ��
Tenderness ����
Feed Efficiency������

Stb. no.: 58765
Født 08.04.2006 · Fødselsvægt: 36 kg

Høgsgård Søren har haft stor daglig tilvækst
på individprøve. Ryg muskelarealet er en smule over mid-
del. Søren har et godt eksteriør og er en tyr, de fleste vil
synes om. Døtrene forventes at have anlæg for god mæl-
keydelse. • Vægt, kg - 8 mdr.: 383 • Vægt, kg - 13 mdr.: 722
• Daglig tilvækst, gram: 2.201 • U-tal: 102 • FE/kg: 5,56 • FEF-tal: 97.

GeneST�R
Marbling ����
Tenderness �����
Feed Efficiency ������

Stb. no.: 58.726 · CKR no.: 75663-00822
Født 08.04.2004 · Fødselsvægt: 41 kg

SRV Hedebo 222 avler letfødte kalve og har
opnået god tilvækst på individprøve. Rygmuskelen er stor.
Stamtavlen er fremragende. TC Stockman 365 er velkendt
overalt i verden. Morfaderen har avlet en interbreed vinder
i Norge samt i Danmark. Hedebo`s morfar, QAS Traveler
23-4 har avlet en interbreed vinder blandt hun dyrene i Norge samt to Grand Ch. tyre i Dan-
mark. • Vægt, kg - 8 mdr.: 413 • Vægt, kg - 13 mdr.: 703 • Daglig tilvækst, gram: 1.883 • Kødaral

gns. cm2: 82,0 • U-tal: 104 •
FE/kg: 5,79 • FEF-tal: 101.

S-INDEX114 (44)

STAMTAVLE
FAR: Høgsgård Flex
FF: DMM Instinct 6J
FM: Høgsgård Soffi Las
MOR: Høgsgård Erytrea 722
MF: Ankonian Elixir
MM: Høgsgård Erytrea 559

S-INDEX125 (13)

Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

STAMTAVLE
FAR: SRV Hedebo Stockman ET
FF: TC Stockman 365
FM: VDAR Beauty 4061
MOR: SRV Hedebo Jasmin
MF: Hoff Valedictorian
MM: Spangager Karoline

Din inseminør
kan forventes
at have sæd

af denne tyr i spanden.

Din inseminør har sæd
af denne tyr i spanden.

17
16

Humlegården Valdemar
Stb. no.: 58733 · CKR no.: 24922-00160
Født 30.08.2004 · Fødselsvægt: 45 kg

Humlegården Valdemar er en meget stor tyr.
Døtrene forventes at avle god mælkeydelse. Der
har været udstillet afkom, som har klaret sig pænt. Der er
overvægt af tyrekalve efter denne tyr. Tyren har to tyre kal-
ve født i det Canadiske WAF program. • Vægt, kg - 8 mdr.:
432 • Vægt, kg - 13 mdr.: 790 • Daglig tilvækst, gram: 2.325 • Kødaral gns. cm2: 79,7 • U-tal: 102
• FE/kg: 4,77 • FEF-tal: 104.

Bakkens Benjamin
Stb. no.: 58768
Født 01.06.2006 · Fødselsvægt: 37 kg

Bakkens Benjamin er en middelstor rød tyr
med veludviklet muskulatur. Temperamentet er roligt. Ben-
jamin opnåede den største rygmuskel blandt Angus dyrene
på individ prøven 2007.

Vægt, kg - 8 mdr.: 405 • Vægt, kg - 13 mdr.: 651 • Daglig
tilvækst, gram: 1.597 • U-tal: 105 • FE/kg: 6,0 • FEF-tal: 95.

STAMTAVLE
FAR: Bakkens Unikum
FF: Mønline Red Rock 330
FM: Maj Bølle Fie
MOR: Riis Rød Tigo-2
MF: Riis Latigo
MM: Red Bra Taco Bell 8E
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Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.
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hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.
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hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.

STAMTAVLE
FAR: SAF 598 Bando
FF: Bon View Bando
FM: SAF Royal Lass 1002
MOR: Bøgehøj Symfoni
MF: Ankonian Elixir 100
MM: Bøgehøj Ladyhawk
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SRV Hedebo 222

Høgsgård Søren

GeneST�R
Marbling ��
Tenderness ����
Feed Efficiency������

Stb. no.: 58765
Født 08.04.2006 · Fødselsvægt: 36 kg

Høgsgård Søren har haft stor daglig tilvækst
på individprøve. Ryg muskelarealet er en smule over mid-
del. Søren har et godt eksteriør og er en tyr, de fleste vil
synes om. Døtrene forventes at have anlæg for god mæl-
keydelse. • Vægt, kg - 8 mdr.: 383 • Vægt, kg - 13 mdr.: 722
• Daglig tilvækst, gram: 2.201 • U-tal: 102 • FE/kg: 5,56 • FEF-tal: 97.
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Marbling ����
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Feed Efficiency ������

Stb. no.: 58.726 · CKR no.: 75663-00822
Født 08.04.2004 · Fødselsvægt: 41 kg

SRV Hedebo 222 avler letfødte kalve og har
opnået god tilvækst på individprøve. Rygmuskelen er stor.
Stamtavlen er fremragende. TC Stockman 365 er velkendt
overalt i verden. Morfaderen har avlet en interbreed vinder
i Norge samt i Danmark. Hedebo`s morfar, QAS Traveler
23-4 har avlet en interbreed vinder blandt hun dyrene i Norge samt to Grand Ch. tyre i Dan-
mark. • Vægt, kg - 8 mdr.: 413 • Vægt, kg - 13 mdr.: 703 • Daglig tilvækst, gram: 1.883 • Kødaral

gns. cm2: 82,0 • U-tal: 104 •
FE/kg: 5,79 • FEF-tal: 101.
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STAMTAVLE
FAR: Høgsgård Flex
FF: DMM Instinct 6J
FM: Høgsgård Soffi Las
MOR: Høgsgård Erytrea 722
MF: Ankonian Elixir
MM: Høgsgård Erytrea 559
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Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

STAMTAVLE
FAR: SRV Hedebo Stockman ET
FF: TC Stockman 365
FM: VDAR Beauty 4061
MOR: SRV Hedebo Jasmin
MF: Hoff Valedictorian
MM: Spangager Karoline

Din inseminør
kan forventes
at have sæd

af denne tyr i spanden.

Din inseminør har sæd
af denne tyr i spanden.
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Humlegården Valdemar
Stb. no.: 58733 · CKR no.: 24922-00160
Født 30.08.2004 · Fødselsvægt: 45 kg

Humlegården Valdemar er en meget stor tyr.
Døtrene forventes at avle god mælkeydelse. Der
har været udstillet afkom, som har klaret sig pænt. Der er
overvægt af tyrekalve efter denne tyr. Tyren har to tyre kal-
ve født i det Canadiske WAF program. • Vægt, kg - 8 mdr.:
432 • Vægt, kg - 13 mdr.: 790 • Daglig tilvækst, gram: 2.325 • Kødaral gns. cm2: 79,7 • U-tal: 102
• FE/kg: 4,77 • FEF-tal: 104.

Bakkens Benjamin
Stb. no.: 58768
Født 01.06.2006 · Fødselsvægt: 37 kg

Bakkens Benjamin er en middelstor rød tyr
med veludviklet muskulatur. Temperamentet er roligt. Ben-
jamin opnåede den største rygmuskel blandt Angus dyrene
på individ prøven 2007.

Vægt, kg - 8 mdr.: 405 • Vægt, kg - 13 mdr.: 651 • Daglig
tilvækst, gram: 1.597 • U-tal: 105 • FE/kg: 6,0 • FEF-tal: 95.

STAMTAVLE
FAR: Bakkens Unikum
FF: Mønline Red Rock 330
FM: Maj Bølle Fie
MOR: Riis Rød Tigo-2
MF: Riis Latigo
MM: Red Bra Taco Bell 8E
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Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.
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3 uger før,
det skal bruges.
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MM: Bøgehøj Ladyhawk
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Stb. no.: 58765
Født 08.04.2006 · Fødselsvægt: 36 kg

Høgsgård Søren har haft stor daglig tilvækst
på individprøve. Ryg muskelarealet er en smule over mid-
del. Søren har et godt eksteriør og er en tyr, de fleste vil
synes om. Døtrene forventes at have anlæg for god mæl-
keydelse. • Vægt, kg - 8 mdr.: 383 • Vægt, kg - 13 mdr.: 722
• Daglig tilvækst, gram: 2.201 • U-tal: 102 • FE/kg: 5,56 • FEF-tal: 97.

GeneST�R
Marbling ����
Tenderness �����
Feed Efficiency ������

Stb. no.: 58.726 · CKR no.: 75663-00822
Født 08.04.2004 · Fødselsvægt: 41 kg

SRV Hedebo 222 avler letfødte kalve og har
opnået god tilvækst på individprøve. Rygmuskelen er stor.
Stamtavlen er fremragende. TC Stockman 365 er velkendt
overalt i verden. Morfaderen har avlet en interbreed vinder
i Norge samt i Danmark. Hedebo`s morfar, QAS Traveler
23-4 har avlet en interbreed vinder blandt hun dyrene i Norge samt to Grand Ch. tyre i Dan-
mark. • Vægt, kg - 8 mdr.: 413 • Vægt, kg - 13 mdr.: 703 • Daglig tilvækst, gram: 1.883 • Kødaral

gns. cm2: 82,0 • U-tal: 104 •
FE/kg: 5,79 • FEF-tal: 101.
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STAMTAVLE
FAR: Høgsgård Flex
FF: DMM Instinct 6J
FM: Høgsgård Soffi Las
MOR: Høgsgård Erytrea 722
MF: Ankonian Elixir
MM: Høgsgård Erytrea 559
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Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

STAMTAVLE
FAR: SRV Hedebo Stockman ET
FF: TC Stockman 365
FM: VDAR Beauty 4061
MOR: SRV Hedebo Jasmin
MF: Hoff Valedictorian
MM: Spangager Karoline

Din inseminør
kan forventes
at have sæd

af denne tyr i spanden.

Din inseminør har sæd
af denne tyr i spanden.

Spændende ny rød tyr 
Her er tale om en rigtig god tyr, den ser rigtig godt 
ud og har tilmed gode indekstal over hele linien. 

Ligeledes en rigtig god afstamning 

 

Sæden bestilles på foreningens sekretariat 

import-Sædtyr 
RED BRYLOR TALISKER 202T  

 Red Compass Mulberry 449M 
Red Fine Line Mulberry 26P 
 Red Dus Fayette 8G 

 Red RD Dividend 7F 
Red Bryler Bonita 66K 

Red Brylor Cherok 40X 

Sæden koster kr. 250,- + moms, excl. Fragt og gebyr 

Boyd Next Day er godt middel stor og har sam-
tidig fødsels indeks i top 15%, Tyren kan der-
med være et fornuftigt valg  også til kvier.  
Tyren er ud af en smuk familie, med gode pro-
duktions tal

Sæden bestilles på foreningens sekretariat 

import-Sædtyr 
Boyd Next Day 6010 



tyren	 har,	 er	 vel	 netop	 årsag	 til,	
at	mange	på	de	britiske	øer	fore-
trækker	netop	den	type.		
Prime	 Cut	 avler	 middelstore	
dyr.	Som	 vores	 avlsværdital	 er	
prioriteret,	 er	 det	 overraskende,	
at	den	har	placeret	sig	så	godt.	
Ankonian	 Elixir	 skal	 også	 næv-
nes,	da	den	var	meget	populær	
blandt	avlerne,	og	vi	så	gode	dyr	
efter	den,	vi	burde	nok	have	 im-
porteret	mere	sæd	af	den.
På	 hitlisten	 over	 danske	 insemi-
neringstyre	står	Bøgehøj	Valid	for	
tiden	 med	 en	 solid	 førerposition.	
Valg	 af	 tyre	 på	 farsiden	 er	 sket	
på	 baggrund	 af	 individprøvere-
sultater,	 og	 på	 mor	 siden	 er	 det	
en Rito 3x17 datter. 
Mønline	Improvement	som	er	en	
ET	 tyr,	 der	 bagud	 har	 TC	 Stok-
mand	 365	 i	 stamtavlen,	 har	 ud	
over	det	øvrige	gode	afkom,	især	
Rønnekilde	Unik	at	rose	sig	af.	
Unik	vil	formentlig	gå	over	i	histo-
rien	som	den	mest	vindende	dan-
ske	Angustyr	gennem	tiderne.	På	
det	seneste	har	vi	set	rigtig	gode	
døtre	efter	Unik.	
TC	Stokman	365	er	også	far	til	SVR	
Hedebo	Knobel,	som	har	fremra-
gende	tal	for	slagt.	
Den	 sidste	 tyr	 der	 skal	 nævnes,	
er	 Vestkysten	 Black	 Top.	 Denne	
tyr	blev	for	nogle	år	siden	ekspor-
teret	 til	 Østrig.	 Inden	 da	 havde	
den	 sat	 sit	 præg	 på	 Kjærgård-
besætningen,	 som	vil	holde	 sig	 i	
årene	fremover.	Vi	 ser	det	også,	
når	vi	kikker	på	hitlisten	over	hun-
dyr.	 I	 stamtavlen	 på	 Black	 Top	
er bl.a. Transformer 100 og Geis 
Gambler.	
På	det	seneste	har	foreningen	im-
porteret sæd af Rito 593. Da der 
er	så	megen	anden	sæd	til	rådig-
hed,	er	den	indtil	videre	brugt	alt	
for	lidt.	Som	Ritos	amerikanske	tal	
udvikler	sig,	og	de	pæne	kalve	vi	
ser,	tror	jeg	denne	tyr	får	stor	part	
i	vores	fremtid.
I 1993 blev der udarbejdet danske 
avlsværdital,	 sammen	 med	især	
de	amerikanske	avlsværdital,	har	
det	 været	 en	 hjælp	 i	 avlen.	Da	
det	er	 et	 problem	 at	 få	 et	 godt	

datagrundlag	 at	 udarbejde	 tal	
på, besluttede man i 2001 at lan-
cere	begrebet	Aktive	Avlsbesæt-
ninger.	
Det	 helt	 grundlæggende	 i	 det-
te	er,	 at	 besætningerne	 skal	
veje	80	%	af	kalvene	ved	fødsel,	
ved	200	dage	og	ved	365	dage.	
Derudover	skal	de	opfylde	en	af	
tre	betingelser,	alle	køer	over	4	år	
skal være kårede, 10 % af tyrekal-
vene	 mindst	 en	 hvert	 andet	 år,	
skal individafprøves og 1 % af be-
sætningens	hundyr	skal	insemine-
res/	løbes	med	en	tyr	med	mindst	
S-indeks 108.
De	 krav	 lever	 nogle	 få	 Angus-
besætninger	op	til.	Problemet	er	
at	veje	 kalvene.	 De	 øvrige	 krav	
lever	ganske	 mange	 besæt-
ninger	 op	 til.	Desværre	kunne	
opbakningen	 fra	 Angusavlerne	
have	været	bedre.	Der	er	avlere,	
for	 hvem	 det	ville	 være	 useriøst	
at	anse	sig	selv	for	avler,	hvis	man	
ikke	vejer	sine	kalve,	man	kunne	
ønske der var fl ere af dem. Det er 
også	 disse	 avlere,	 der	 får	 deres	
køer	kåret.	Dyrene	kåres	efter	en	
lineær	skala,	hvor	de	enkelte	ra-
cer	har	 forskelligt	optimum.	Krop	
indgår	 med	 30	 %,	 muskelfylde	
med	40	%	og	lemmer	med	30	%.	
Disse	 værdier	 bliver	 sammenfat-
tet	 i	 udtrykket	 helhed.	 De	 aller-
bedste	 dyr	 bliver	 kåret	 med	 op	
til 90 i helhed. Før i tiden var der 
et	 aktivt	 udstillingsliv,	 de	 senere	
år	har	der	været	mindre	opbak-
ning.	Hvis	man	får	sine	køer	kåret,	
kan	 det	 kompensere	 for	 det	 af-
dæmpede	udstillingsniveau.			

Hvordan	 bliver	 den	 prioriterede	
liste	så?	
Mit bud er:
1. Burthlene Patriot
2. Transformer 100  
3.	GT.	Jet	Max	 	
4.	Geis	Gambler
5. Rito 3x17
6.	Angelbo	Ego
7.	Vestkystens	Black	Top
8.	Mønline	Improvement
9. Ankonian Elixir
10. Prime Cut.
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Ti Top Tyre



von Yelva Rubeck

Bei	 der	 Beschreibung,	 welche	
dänischen	 und	 ausländischen	
Bullen	die	größte	Bedeutung	für	
die	 dänische	 Anguszucht	 ge-
habt	haben,	ist	es	schwer	ganz	
objektiv	zu	bleiben..

In	 den	 ersten	 Jahren	 wurde	
die	 Zucht	 durch	 Importe	 aus	
Schweden,	 Kanada	 und	 dem	
Betrieb	der	englischen	Königin-
mutter	Castle	of	Mey	geprägt.	
Die	 Tiere	 waren	 generell	 ziem-
lich	unterschiedlich	im	Typ.
Der	 größte	 Name	 auf	 damali-
gen	Ausstellungen	war	Nightin-
gale	Lancer.	Unter	den	damals	
importierten	Tieren	gab	es	vier,	
die	später	auf	der	ganzen	Welt	
bekannt	 und	 eingesetzt	 wur-
den.	Pine	Drive	Big	Sky,	Scotch	
Cap,	Burthlene	Patriot	und	New	
Trend 315. 
Samen,	 der	 aus	 dem	 Ausland	
importiert	werden	kann,	stammt	
von	Jungbullen,	bei	denen	sich	
die	Entwicklung	der		Zuchtwer-
te	nur	schwer	voraussagen	las-
sen.	Ein	gutes	Beispiel	hierfür	ist	
Coneally	Foundation,	von	dem	
erwartet	 wurde,	 dass	 er	 einen	
großen	 Rückenmuskel	 bei	
mittlerer	 Körpergröße	 vererbt.	
Nun	 zeigt	 es	 sich	 jedoch,	 dass	
er	Größe,	aber	nur	einen	mittle-
ren	Rückenmuskel	vererbt.
Geis Gambler ist 1990 geboren. 
Als	 er	 nach	 Dänemark	 kam,	
hatte	 man	 Bedenken	 wegen	
seines	 groben	 Fundaments.	
Nichts	 desto	 trotz	 hat	 dieser	
Bulle	 unsere	 Zucht	positiv	 bee-
infl usst und tut es auch heute 
noch.	Dazu	muss	man	sich	nur	
die Abstammung der 2009 auf 
der	 Agromek	 gezeigten	 Tiere	
ansehen.
Auch	 aus	 dieser	 Zeit	 kommt	
Ankelbo	Ego,	der	von	Burtlene	
Patriot	abstammt.Er	ist	ein		ganz	
anderer	Typ	Bulle	und	hat	eben-
falls	 nach	 wie	 vor	 eine	 große	
Bedeutung	für	die		Zucht	.
Ganz	oben	auf	der	Hitliste	der	

Importbullen	stehen	auch	Raw-
burn	Transformer	und	Prime	Cut.	
Wieder	 zwei	 sehr	 unterschied-
liche	 Typen,	 wobei	 Rawburn	
Transformer	 ein	 grobes	 Fun-
dament	 und	 großen	 Rahmen	
hatte.	 Ein	 Nachkomme	 von	
Rawburn	Transformer	ist	Bakken	
Augustus.	Schade,	dass	es	von	
diesem	keinen	Samen	gibt.
Prime	Cut	vererbt		einen	mittle-
ren	 Rahmen.	 So	 wie	 unser	
Zuchtwert	gewichtet	wird,	ist	es		
erstaunliche,	wie	gut	er	 sich	 in	
der	Rangliste	platziert	hat.	
Auf	 der	 Hitliste	 der	 dänischen	
Besamungsbullen	 steht	 derzeit	
Bøgehøj	 Valid	 unangefochten	
an	 der	 Spitze.	 Mønline	 Impro-
vement	 ist	 ein	 ET	 Bulle,	 der	 TC	
Stokmand	 365	 in	 seiner	 Ahn-
entafel	aufzuweisen	hat.	Unter	
all	den	guten	Nachkommen	ist	
insbesondere	 Rønnekilde	 Unik	
lobend	hervorzuheben.	
Unik	wird	wahrscheinlich	als	der	
dänische	 Angusbulle	 mit	 den	
meisten	 Interbreed	 Titeln	 aller	
Zeiten	in	die	Geschichte	einge-
hen.	 In	 letzter	 Zeit	 haben	 wir	
viele	 richtig	 gute	 Unik	 Töchter	
gesehen.	

Wie	 sieht	nun	also	die	Top	Ten	
Hitliste	aus?

Meine Einschätzung ist folgen-
de:
1. Burthlene Patriot 
2.	 Transformer	 	 	
3.	 GT:	Jet	Max	 	 	
4.	 Geis	Gambler	 	 	
5. Rito 3x17  
6.	 Angelbo	Ego
7.	 Vestkystens	Black	Top
8.	 Mønline	Improvement
9. Ankonian Elixir
10. Prime Cut
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Die „Top Ten“ der Bullen
(Zusammenfassung)



by Yelva Rubeck
	
The	 task	 of	 describing	 Danish	
Bulls	 and	 import	 bulls	 with	 the	
greatest infl uence on Danish 
Angus	breeding	will	have	a	cer-
tain	degree	of	subjectivity.
During	the	early	years,	breeding	
was	 characterized	 by	 imports	
from	Sweden,	the	British	Queen	
mother’s	 herd	 Castle	 of	 Mey	
and	from	Canada.	The	animals	
were	generally	not	very	homo-
genous.
The	 most	 well	 known	 name	 at	
the	National	Shows	was	Nightin-
gale	Lancer.
Four	 of	 the	 early	 import	 bulls	
have	since	become	famous	and	
were	used	all	over	the	world.	
These	were:	Pine	Drive	Big	Sky,	
Scotch	 Cap,	 Burthlene	 Patriot	
and New Trend 315.
Availability	 for	 semen	 import	 is	
from	young	bulls	whose	further	
development it is diffi cult to 
foresee.
A	 good	 example	 is	 Coneally	
Foundation	who	had	a	poten-
tial	 for	 large	 sirloin	 and	 of	 me-
dium	size.	It	turned	out	that	he	
breeds	 for	 larger	 size	 and	 me-
dium	sirloin
Geis Gambler was born in 1990. 
When	he	came	to	the	country	
there	was	some	doubt	about	his	
somewhat	course	limbs.		Never-
theless	this	bull	has	had	a	posi-
tive infl uence on our breeding
and	still	does.	Just	note	the	ori-
gin	of	the	animals	at	Agromek	
2009. 
Ankelbo	Ego	who	is	after	Burth-
lene	Patriot,	though	quite	a	dif-
ferent	type,	still	sets	his	mark		
on	today’s	breeding.
Other	 popular	 import	 bulls	 are	
Rawburn	Transformer	and	Prime	
Cut.	Also	two	very	different	
Bulls.		Rawburn	Transformer	has	
very	 course	 limbs	 and	 is	 very	
large.
Rawburn	 Transformer	has	bred	
Bakken	Augustus.	A	shame	that	
no	semen	has	been	tapped.
Prime	Cut	breeds	medium	sized	

animals.	 In	 comparison	 to	 our	
breeding	 index	 numbers,	 it	 is	
surprising	how	well	he	has	been	
ranked.	

Very	popular	among	Danish	in-
semination	bulls	 is	Bøgehøj	Va-
lid	 who	 is	 absolutely	 the	 most	
used.
Mønline	 Improvement,	 an	 ET		
bull,	 who	 in	 his	 pedigree	 has	
TC	 Stokmand	 365,	 apart	 from	
many fi ne offspring, he can  
especially	be	proud	of	Rønne-
kilde	Unik.
Historically,	 Unik	 will	 probably	
be	the	most	winning	Danish	An-
gus	bull	of	all	time.	Lately	there	
have	 been	 many	 very	 good	
daughters	after	Unik.	
	
Well,	 in	 which	 priority	 will	 the	
bulls	be	placed	on	the	list?

My bid is:
1. Burthlene Patriot
2. Transformer 100
3.	 GT.	Jet	Max	
4.	 Geis	Gambler
5. Rito 3x17
6.	 Angelbo	Ego
7.	 Vestkystens	Black	Top
8.	 Mønline	Improvement
9. Ankonian Elixir
10. Prime Cut
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Top Ten Bulls 
(summary)
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Humlegården Valdemar
Stb. no.: 58733 · CKR no.: 24922-00160
Født 30.08.2004 · Fødselsvægt: 45 kg

Humlegården Valdemar er en meget stor tyr.
Døtrene forventes at avle god mælkeydelse. Der
har været udstillet afkom, som har klaret sig pænt. Der er
overvægt af tyrekalve efter denne tyr. Tyren har to tyre kal-
ve født i det Canadiske WAF program. • Vægt, kg - 8 mdr.:
432 • Vægt, kg - 13 mdr.: 790 • Daglig tilvækst, gram: 2.325 • Kødaral gns. cm2: 79,7 • U-tal: 102
• FE/kg: 4,77 • FEF-tal: 104.

Bakkens Benjamin
Stb. no.: 58768
Født 01.06.2006 · Fødselsvægt: 37 kg

Bakkens Benjamin er en middelstor rød tyr
med veludviklet muskulatur. Temperamentet er roligt. Ben-
jamin opnåede den største rygmuskel blandt Angus dyrene
på individ prøven 2007.

Vægt, kg - 8 mdr.: 405 • Vægt, kg - 13 mdr.: 651 • Daglig
tilvækst, gram: 1.597 • U-tal: 105 • FE/kg: 6,0 • FEF-tal: 95.

STAMTAVLE
FAR: Bakkens Unikum
FF: Mønline Red Rock 330
FM: Maj Bølle Fie
MOR: Riis Rød Tigo-2
MF: Riis Latigo
MM: Red Bra Taco Bell 8E

S-INDEX119 (11)

Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

Sæden bestilles
hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.

Sæden bestilles
hos din inseminør

3 uger før,
det skal bruges.

STAMTAVLE
FAR: SAF 598 Bando
FF: Bon View Bando
FM: SAF Royal Lass 1002
MOR: Bøgehøj Symfoni
MF: Ankonian Elixir 100
MM: Bøgehøj Ladyhawk

S-INDEX125 (40)

SRV Hedebo 222

Høgsgård Søren

GeneST�R
Marbling ��
Tenderness ����
Feed Efficiency������

Stb. no.: 58765
Født 08.04.2006 · Fødselsvægt: 36 kg

Høgsgård Søren har haft stor daglig tilvækst
på individprøve. Ryg muskelarealet er en smule over mid-
del. Søren har et godt eksteriør og er en tyr, de fleste vil
synes om. Døtrene forventes at have anlæg for god mæl-
keydelse. • Vægt, kg - 8 mdr.: 383 • Vægt, kg - 13 mdr.: 722
• Daglig tilvækst, gram: 2.201 • U-tal: 102 • FE/kg: 5,56 • FEF-tal: 97.

GeneST�R
Marbling ����
Tenderness �����
Feed Efficiency ������

Stb. no.: 58.726 · CKR no.: 75663-00822
Født 08.04.2004 · Fødselsvægt: 41 kg

SRV Hedebo 222 avler letfødte kalve og har
opnået god tilvækst på individprøve. Rygmuskelen er stor.
Stamtavlen er fremragende. TC Stockman 365 er velkendt
overalt i verden. Morfaderen har avlet en interbreed vinder
i Norge samt i Danmark. Hedebo`s morfar, QAS Traveler
23-4 har avlet en interbreed vinder blandt hun dyrene i Norge samt to Grand Ch. tyre i Dan-
mark. • Vægt, kg - 8 mdr.: 413 • Vægt, kg - 13 mdr.: 703 • Daglig tilvækst, gram: 1.883 • Kødaral

gns. cm2: 82,0 • U-tal: 104 •
FE/kg: 5,79 • FEF-tal: 101.

S-INDEX114 (44)

STAMTAVLE
FAR: Høgsgård Flex
FF: DMM Instinct 6J
FM: Høgsgård Soffi Las
MOR: Høgsgård Erytrea 722
MF: Ankonian Elixir
MM: Høgsgård Erytrea 559

S-INDEX125 (13)

Tallene i parentes er sikkerheder.

Tallene i parentes er sikkerheder.

STAMTAVLE
FAR: SRV Hedebo Stockman ET
FF: TC Stockman 365
FM: VDAR Beauty 4061
MOR: SRV Hedebo Jasmin
MF: Hoff Valedictorian
MM: Spangager Karoline

Din inseminør
kan forventes
at have sæd

af denne tyr i spanden.

Din inseminør har sæd
af denne tyr i spanden.



v/Henning Hansen, 
formand for Dansk 
Kødkvæg.

Jeg	 husker	 tyde-
ligt,	 da	 jeg	 første	
gang	 så	 de	 små	

sorte	 på	 Ungskuet	 i	 Herning.	
Man	 kunne	 slet	 ikke	 undgå	 at	
blive	lidt	forelsket	i	de	skinnende	
blanke	 og	 velproportionerede	
dyr.
Siden	er	 racen	kommet	til	at	se	
lidt	anderledes	ud,	og	de	første	
canadiske	 typers	 indtog	 gjorde	
også	 stort	 indtryk	 på	 en	 kvæg-
interesseret	yngling.	Der	var	lige	
pludselig	 nogle	 rammer	 og	 en	
muskulatur,	som	jeg	blev	meget	
betaget	 af.	 Jeg	 kan	 forestille	
mig,	 at	 der	 ikke	 har	 været	 fuld	
enighed	 iblandt	 racens	avlere	 i	
den	periode,	hvor	den	canadi-
ske	linje	slog	mere	og	mere	igen-
nem.	Men	som	jeg	ser	det	her	fra	
sidelinjen,	 har	 man	 opnået	 en	
vækst	 og	 en	 kødfylde,	 som	 er	
noget	 over	 hvad	 den	 oprinde-
lige	 type	 kunne	 præstere.	 Jeg	
håber,	 at	 man	 så	 er	 opmærk-
som	 på	 at	 bibeholde	 racens	
adelsmærker,	hårdførheden	og	
de	lette	kælvninger.	Men	her	er	
jeg	på	vej	 ind	 i	noget,	 som	 jeg	
ikke	har	forstand	på	og	ikke	skal	

blande	 mig	 i,	 så	 jeg	 vil	 i	 stedet	
dreje	 mit	 indlæg	 mod	 den	 ge-
nerelle	 situation	 for	 kødkvæg	 i	
Danmark	nu	og	fremover.

Jeg	 tror	 på	 en	 fremtid	 for	 kød-
kvæg	i	Danmark.	Dels	vil	der	al-
tid	være	folk,	der	vil	have	deres	
kødkvæg	 som	 hobby	 uanset	
omkostningerne.	 Den	 holdning	
har	 jeg	 fuld	 forståelse	 for.	 Men	
jeg	interesserer	mig	lidt	mere	for	
dem,	der	godt	vil	lave	lidt	forret-
ning	på	hobbyen,	og	det	er	de-
res	 interesser,	 jeg	 først	 og	 frem-
mest	føler	at	skulle	varetage	som	
formand	for	Dansk	Kødkvæg.

Jeg	tror	ikke	at	kødpriserne	i	den	
nærmeste	 fremtid	 vil	 stige	 så	
meget,	 at	 det	 bliver	 en	 let	 sag	
at	 tjene	 penge	 på	 ammekøer.	
Vejen	 frem	er	 fokus	på	omkost-
ninger,	 produktivitet	 og	 bedst	
mulig	afsætning.

Omkostningssiden	 er	 nok	 der,	
hvor	 mest	 kan	 hentes.	 Jeg	 ser	
store	 muligheder	 i	 at	 udnytte	
kødkvæg	som	landskabsplejere,	
og	her	burde	Angus	være	sær-
deles	velegnet.	Det	spændende	
er	 om	 samfundet	 vil	 indløse	 de	
store	 ambitioner,	 der	 lige	 nu	 er	
om	at	bevare	 lysåbne	 landska-

ber.	Hvis	man	vil	have	de	area-
ler	 afgræsset,	 som	 i	 øjeblikket	
er	 udpeget,	 bliver	 der	 brug	 for	
mange køer. – Også fl ere end 
vi	 nu	 har	 til	 rådighed.	 Man	 skal	
bare	huske	tre	ting,	når	snakken	
er	om	landskabspleje:
Og	det	er	i	nævnte	rækkefølge:	
Dyrevelfærd,	 kvægholderens	
økonomi	 og	 kvaliteten	 af	 af-
græsningen	set	med	jordejerens	
øjne.

Produktiviteten	 kan	 vi	 også	 for-
bedre	 igennem	 rådgivning	 og	
avlsarbejde.	 Her	 kommer	 jeg	
ikke	 uden	 om	 at	 nævne	 nød-
vendigheden	 af,	 at	 alle	 kød-
kvægsfolk	 bakker	 helhjertet	 op	
om	vores	individprøve.
Det	 er	 essentielt,	 at	 vi	 kan	 be-
vare	 verdens	 måske	 bedste	 og	
billigste	individprøve.	Det	eneste	
sted	 i	 dansk	 kvægavl,	 hvor	 en	
så	vigtig	faktor	som	foderudnyt-
telse	registreres	og	beregnes.

Salgsprisen	er	nok	det	vanskelig-
ste	område	at	bearbejde.	Vi	må	
erkende,	 at	 vi	 lever	 i	 et	 globalt	
marked	for	fødevarer,	og	at	vi	 i	
Danmark	 har	 nogle	 af	 verdens	
højeste	omkostninger	ved	slagt-
ning	og	forarbejdning.	Der	er	to	
muligheder.	Enten	driver	man	sin	
egen	 afsætning	 fra	 bedriften.	
Dette	kræver	en	del	tid,	og	der	
er	noget	besvær	forbundet	med	
at	leve	op	til	de	lovmæssige	krav	
om	fødevarehåndtering.	Men	for	
folk,	der	kan	lide	at	have	direkte	
kontakt	 med	 aftagerne	 og	 har	
talent	 for	det,	er	der	helt	sikkert	
en	ekstra	indtjening	at	hente.	Al-
ternativet	 er	 at	 slutte	 op	 om	 et	
fælles	koncept,	som	kan	målret-
tes	dagligvarehandelen.	Alt	an-
det	vil	 resultere	 i	middelmådige	
priser	 i	 konkurrence	 med	 billigt	
importeret	kød.	Og	stille	enorme	
krav	til	lave	omkostninger	og	høj	
produktivitet.		
Men	mulighederne	er	der.	Frem-
tiden	 tilhører	 dem,	 der	 forbere-
der	sig	på	den.
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Det er mig en sand glæde at få lov til at blande 
mig en smule i Angusforeningens jubilæumsskrift
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Individprøveresultater - Aberdeen-Angus

År Antal Kg. Kg. Tilvækst Ultralyd FE/kg Skulder
  v/7 md. v/13 md. g./dag cm3 Tilvækst højde cm
1973-74 1 233 417 1.022 - 5,62 111
1974-75 0 - - - - - -
1975-76 2 201 375 1.021 61,2 5,90 106
1976-77 0 - - - - - -
1977-78 12 214 407 1.073 64,3 5,31 105
1978-79 7 208 405 1.098 58,8 5,09 105
1979-80 0 - - - - - -
1980-81 5 233 425 1.066 60,5 - 106
1981-82 2 227 397    945 63,6 - 104
1982-83 6 220 425 1.139 76,3 - 105
1983-84 23 234 435 1.113 69,5 - 107
1984-85 9 252 450 1.100 67,8 - 108
1985-86 17 261 476 1.196 63,3 - 108
1986-87 13 266 497 1.286 69,7 - 111
1987-88 19 257 516 1.423 75,7 7,82 118
1988-89 25 272 528 1.405 74,6 8,05 119
1989-90 11 266 551 1.562 74,1 8,55 -
1990-91 15 292 550 1.420 77,3 8,60 119
1991-92 8 298 546 1.367 73,2 - 122
1992-93 9 315 560 1.347 75,8 - 125
1993-94 11 301 544 1.337 75,4 - 126
1994-95 10 339 573 1.524 75,4 - -
1995-96 28 329 569 1.554 76,0 - -

År Antal Kg. Kg. Tilvækst Ultralyd FE/kg Krydshøjde
  v/8 md. v/13 md. g./dag cm3 Tilvækst cm
1996-97 14 330 565 1.537 74,3 - -
1997-98 14 342 601 1.685 72,6 - -
1998-99 13 354 599 1.590 76,3 6,36 130
1999-00 16 358 607 1.615 78,9 6,19 129
2000-01 20 361 606 1.593 75,7 6,02 133
2001-02 15 360 627 1.732 76,0 5,98 134
2002-03 13 370 625 1.658 74,3 6,12 133
2003-04 10 404 676 1.763 76,2 5,68 134
2004-05 8 418 704 1.860 78,5 5,75 135
2005-06 18 386 665 1.816 80,3 5,11 134
2006-07 30 366 631 1.717 79,0 5,59 133
2007-08 18 398 668 1.755 81,5 5,82 135



 

 

 
 

Roskilde Dyrskue 2009,  Rønnekilde Unik,  

supreme champion, interbreed-winner, 

Weight  1512 kg 

 

Beefcattle show 2009,   young cow, sired by Rønnekilde Unik,  Grand champion  female 

Rønnekilde Unik is a long welldeveloped bull, with good legs 
and exelent muscularity , He breeds calves with a calm temper 
 
Unik has proven himself as a ”easy-calving” bull , wery  
suitable for heifers. The avrage birthweigth for heifers is  
36 kg an for bull calves 39 kg. 
 
Rønnekilde Unik breedes exelent Females, with calm tempera-
ment, good maternal characteristics and plenty of milk. 
 
Try Rønnekilde Unik in your own herd 
                                                   - you will be impressed 

Jette og Bruno Bomholdt 
Rønnekildevej 7, DK-3200 Helsinge 

Tel. +45 48 71 32 04 
Mobil +45 26 25 19 19 
bruno@bomholdt.dk 

Aberdeen Angus since 1987 
28 purebred Black Cows in herdbook Aberdeen Angus since 1990 

30 purebred Black Cows in herdbook 

Visitors are always welcome 

 SEMEN 

FOR SALE 
 

QUALIFIES FOR  

EXPORT WORLDWIDE 

 Importent : Rønnekilde Unik is an     ”easy calving” bull,  and his daugthers are  aesy calvers with a lot of milk 

Pedigree 
S:  Mønline Improvement 342 ET   D: Mønline Blach Sarha 
DS: Northern Improvement 4480 GF   MGS: Northern Black Inc. 89F 
GD: HF Miss Rosebud 15C     MGM: Fanefjord Kamilla 

”Cameron”, sired by Rønnekilde unik. avarage growth 1981 g/day at teststation Weight at 392 days 744 kg   

   

avarage growth 1981 g/day at teststation 

 

Beefcattle Show 2009, Best Angus Herdgroup,  

Interbreed Winner  -  Herd group 

Rønnekilde Unik, with 2 impressive  daughters 

Still searching for the perfect bull  ?   
Stop looking !  

Here is the answer: Rønnekilde Unik has proven that he fully 
lives up to his name. Rønnekilde Unik is the most winning 
beef-bull at shows in denmark ever.  
 
12 times, unrivalled winner af the Interbreed titel, as best  
bull in show - an impressive record that is unlikely to be  
surpassed! 
 
Rønnekilde Unik is not only a showbull, results from the 
Danish teststation speaks for themselves:  
Avarage Weigth at 238 day: 389 kg.  
Avarage Weight at 392 days 690 kg (growth 1950 g/day) 
And a very good U-digit. 

Berit og Henrik Madsen 
Blenstrupvej 41, DK-9520 Skørping 

Tel. +45 98 33 96 15 
Mobil +45 40 83 96 15 
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Tel. +45 98 33 96 15 
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v/Ole R. Nielsen

Svend	 Søndergård	 har	 været	
med	 næsten	 hele	 vejen.	 Han	
køber de første dyr i 1971, men 
har	haft	 	kig	på	 racen	 længe.	 I	
modsætning	til	hvad	der	var	på	
mode	 dengang,	 købte	 Svend	
de største dyr, han kunne fi nde.
Den	 ene	 af	 køerne	 blev	 stam-
moder	 til	 besætningen.	 Elna	
af	 Gjandrupgård!	 Hun	 vejede	
omkring 600 kg. Hun fi k 24 p på 
dyrskuet	 i	Odense.	Elna	 tog	det	
hele! Åge Jensen var dommer, 
men	han	kunne	godt	acceptere	
store	 dyr,	 hvis	 de	 bare	 var	 i	 or-
den.
Svend	 bliver	 hurtig	 dommer	 og	
kåringsinspektør.	 På	 en	 kårings-
runde i 1979 sammen med Åge 
Jensen tildelte Åge en ko 90 p 
hos	 en	 vis	 Erik	 Petersen.	 Svend	

mente,	det	var	lige	i	overkanten,	
men Åge sagde: ”Du kan jo nok 
se, at Erik er én der vil noget!” 
Hertil	 kan	 man	 jo	 kun	 sige,	 at	
Åge havde ret.
Senere i 1984 udstillede Erik sine 
første	dyr,	og	Svend	Søndergård	
der	 var	 dommer,	 gav	 24	 p	 og	
ærespræmie,	 og	 siden	 er	 det	
gået	slag	i	slag.
Erik	havde	valgt	Angus,	fordi	de	
var	 pollede.	 Som	 barn	 havde	
han	 været	 med	 til	 at	 afhorne	
kalve. ”Det kunne jeg ikke lide”
Inden	vi	satte	os	til	rette	i	sofaen,	
havde	vi	set	på	Eriks	besætning	
eller	 rettere	 Carstens.	 Carsten,	
Eriks	 søn,	 har	 overtaget	 gården	
og	dyrene	og	er	nu	tredje	gene-
ration	på	gården.	Det	ser	ikke	ud	
til	at	give	problemer,	men	ingen	
tvivl,	Erik	er	stadig	aktiv	i	diskussio-
nen	om,	hvilke	tyre	der	skal	bru-

ges,	 hvilke	 køer	 der	 skal	 sættes	
ud,	og	hvordan	der	skal	fodres.	
Erik	forklarer,	at	han	lægger	stor	
vægt	 på,	 at	 tyren	 avler	 køer	
med	 små	 yvere	 og	 små	 patter,	
dernæst	 at	 klovene	 skal	 være	
stærke.
Svend	kigger	på	dyrene	og	har	
helt	 klart	 sin	 mening	 om,	 hvilke	
dyr	der	er	bedst.	Han	siger	det	på	
en	venlig	og	nøgtern	måde.	Erik	
tager	ham	det	bestemt	ikke	ilde	
op. ” Man skal have en mening 
om,	hvor	man	vil	hen	med	avlen,	
man	skal	lytte	til	andre	avlere	og	
konsulenter,	 men	 man	 skal	 selv	
sætte	sig	sine	mål	og	holde	fast	
ved dem.”

Svend	 og	 Jørgen	 Rasmussen	
købte	tyr	sammen	i	Canada.	Det	
viste	sig,	at	tyren	var	steril,	og	de	
to avlere fi k så en ”ombytning”. 
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Samtale i sofahjørnet med Angusforeningens
to æresmedlemmer

Erik Petersen Svend Søndergård



Det	var	en	stor	tyr,	der	hed	Sho-
ke. ”Nå”, sagde Erik Petersen, 
da han så den. ”Ser den sådan 
ud.” Det viste sig, at tyren ned-
arvede	et	dårligt	temperament,	
så	 Svend	 solgte	 aldrig	 avlsdyr	
efter	 den.	 Han	 advarer	 mod	 at	
bruge	dyr,	der	har	dårligt	tempe-
rament.	Det	nedarves	kraftigt	og	
tager	lang	tid	at	få	ud	af	besæt-
ningen	igen.	
Svend	fortalte	om	en	ko,	der	gik	
langsomt	 frem	 mod	 ham	 med	
sænket	hoved.	Da	den	stod	lige	
foran	ham,	tog	Svend	fat	i	ørene	
på	den.	Koen	 løftede	ham	op	 i	
luften,	 men	 satte	 ham	 heldigvis	
roligt ned igen. ”Hva’ så, hva’ 
sker nu?”, tænkte Svend. ”Gå 
væk”, sagde Svend. Og det 
gjorde koen heldigvis. ”Sådan en 
skal man ikke avle videre på”.
Erik	er	enig,	men	synes	man	skal	
passe	på	ikke	at	forveksle	kraftig	
moderinstinkt	med	dårlig	tempe-
rament. ”Der kan godt være et 
lidt	 livligt	dyr,	men	når	man	om-
gås	dyret,	vænner	det	 sig	 til	en	
og falder til ro”.
Begge	 mindes	 en	 ko,	 som	 Erik	
trænede	til	dyrskue.	Den	var	stor	
og	køn	og	gik	med	tvillingekalve.
Det	 var	 ikke	 nogen	 nem	 opga-
ve,	 da	 ingen	 af	 dyrene	 ville	 gå	
sammen,	så	alle	blev	viklet	 ind	 i	
reb	 og	 dyreben,	 og	 hver	 gang	
endte	 det	 med	 at	 koen	 løb	 sin	
vej.	 Carsten	 mente,	 man	 skulle	
give	koen	en	halsrem	på	og	 så	
binde	kalvene	til	remmen.	Så	det	
var	 koen,	 der	 styrede	 kalvene.	
Nyt	 forsøg.	 Det	 gik	 rigtig	 godt	 i	
begyndelsen,	 men	 så	 tog	 det	
hele	 fart.	Koen	 for	af	 sted	 rundt	
om	 hushjørnet	 med	 trækkere	
og	kalve	på	slæb.	En	af	kalvene	
faldt	og	blev	trukket	igennem	et	
nyt	anlagt	 rosenbed,	mens	den	
lå	 på	 ryggen.	 Det	 blev	 aldrig	
til rosenbed mere. ”Nu holder 
vi”, sagde Erik. ”Du giver for let 
op”, sagde Carsten.  Da de gik 
i ringen, holdt alle vejret. ”Også 
dommeren”, siger Svend, som 
var dommeren. Det gik fi nt, koen 
gik	eksemplarisk,	og	kalvene	fulg-

te deres mor. ”Det er mærkeligt 
med	kreaturer,	nogen	gange	er	
de	svære	at	få	op	i	vognen,	når	
de	skal	på	dyreskue.	Men	det	er	
aldrig	svært	at	få	dem	op	i	vog-
nen, når de skal HJEM igen”.
Erik	 lægger	 ikke	skjul	på,	at	han	
vil	have	store	dyr.	Lidt	for	store	sy-
nes	 Svend,	 men	 han	 medgiver,	
at	når	Erik	sælger	avlsdyr,	er	det	
vigtigt,	at	dyrene	er	i	overkanten	
af	 avlsmålet,	 da	 afkommet	 el-
lers	 bliver	 for	 små.	 Erik	 var	 med	
Angusforeningen	 i	 Canada,	 og	
når	de	så	en	rigtig	stor	tyr,	sagde	
John	Hansen	med	et	blink	i	øjet:	
” Er den stor nok til at komme til 
Sjælland”.
Da	vi	kommer	til	at	snakke	ung-
dom	 og	 barndom	 viser	 det	 sig,	
at	de	begge	altid	er	gået	op	i	avl	
og	avlsfremgang.	Erik	med	kani-
ner,	duer,	geder	og	et	avlscen-
ter	for	svin.		Svend	har	avlet	med	
høns,	jerseykøer	og	schæferhun-
de.	 Alt	 sammen	 før	 de	 kastede	
sig over avlen med Angus. ”Det 
ligger i blodet”, siger Svend.
De	 roser	 begge	 sammenholdet	
mellem	udstillere	og	avlere	i	det	
hele	 taget.	 Det	 er	 en	 dejlig	 for-
ening	 og	 hjælpsomheden	 er	
stor.	 På	 udstillingerne	 passer	 vi	
hinandens	dyr,	og	selv	om	man	
altid	 gerne	 vil	 vinde,	 tager	 folk	
det	pænt,	hvis	de	er	uenige	med	
dommeren.
På	 et	 skue	 i	 Odense	 var	 Svend	
dommer,	og	Annette	Castenski-
olds	 forvalter	 faldt	 i	 ringen	 og	
blev	slæbt	af	dyret.	Da	bedøm-
melsen	 var	 ovre,	 sagde	 han	 til	
Svend: ”Jeg har set grundigere 
på	dyret	end	dig.	Du	har	set	det	
fra	 siden	 og	 fra	 oven,	 men	 jeg	
har	også	set	det	fra	neden!
Der	 er	 mange	 ting	 de	 to	 æres-
medlemmer	 er	 enige	 om	 med	
hensyn	 til,	 hvordan	 Angus	 bør	
være,	men	der	er	også	ting,	de	
er	 uenige	 om.	 De	 lytter	 meget	
til,	hvad	den	anden	siger	om	fejl	
og	fortrin.	Ja,	de	lytter	skam	også	
til,	hvad	jeg	har	at	sige	og	nikker	
eller	argumenterer	 imod.	Det	er	
forståeligt,	at	folk	har	spurgt	dem	

til råds. ” Men”, siger Erik, ”hvis 
man	vil	være	avler,	skal	man	vide	
hvad man vil”. ”Ja”, siger Svend, 
”man skal lytte til konsulenter og 
rådgivere,	 men	 man	 behøver	
ikke at gøre, som de siger”.
Svend	tog	til	Jylland	for	at	få	sine	
første	 dyr.	 Erik	 tog	 en	 tur	 rundt	
på	 Sjælland	 sammen	 med	 en	
konsulent.	 Annette	 Castenskiold	
var	 ved	 at	 sætte	 køer	 ud	 med	
for	meget	hvidt	på	yveret.	 Først	
sent	 gik	 det	 op	 for	 Erik,	 at	 hun	
ville	 sælge	 dem	 uden	 papirer.	
Hun	ville	have	dem	ud	af	avlen.	
Men	Erik	ville	have	en	avlsbesæt-
ning.	Konsulenten	sagde,	at	når	
der	var	papir	på	dyrene,	kunne	
landskontoret	 skaffe	 papirerne.	
”Men så bliver vi uvenner med 
Annette. Vil vi det?” 
Det	 ville	 Erik	 ikke,	 så	 han	 købte	
køer	 to	 andre	 steder	 på	 Sjæl-
land.	 Derefter	 gik	 det	 stærkt	
med	 importer	 fra	 både	 Sverige	
og	Canada.	
Nu	tager	Carsten	over.	Eriks	be-
sætning	 bliver	 ført	 videre.	 Car-
sten	 går	 lige	 så	 meget	 op	 i	 av-
len,	som	faderen	har	gjort.
”På udstillinger skal far nu bare 
snakke	og	drikke	bajere,	og	det	
sidste duer han ikke til”, siger 
Carsten.
Både	Erik	og	Sven	har	arbejdet	i	
Angusforeningens	regi,	som	dom-
mere	 og	 kåringsinspektører.	 Erik	
har	desuden	siddet	i	bestyrelsen.
De	 fremhæver	 begge	 alle	 de	
herlige	mennesker,	de	har	mødt	
gennem	 Angusforeningen,	 og	
hvordan	 de	 gennem	 de	 inspi-
rerende	 udenlandture	 har	 fået	
ideer	og	impulser	til	deres	avlsar-
bejde.	
Det	er	ikke	enhver	forundt	at	bli-
ve	 æresmedlem.	 Angusforenin-
gen	er	i	sandhed	privilegeret,	at	
have	 sådanne	 folk	 som	 æres-
medlemmer.	
De	 sætter	 en	 standard,	 som	 vi	
andre	 kan	 stræbe	 efter	 at	 nå	
både	 som	 avlere	 og	 som	 men-
nesker.
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Samtale i sofahjørnet med Angusforeningens
to æresmedlemmer



Svend	 Søndergård,	 eines	 der	
beiden	 Ehrenmitlieder	 des	 dä-
nischen	 Angusvereins,	 kaufte	
seine ersten Tiere 1971. Eine 
dieser	Kühe	war	Elna	vom	Gjan-
drupgaard,	 die	 zur	 Stammuter	
der	 Herde	 wurde.	 Mit	 ihren	 600	
kg	 war	 sie	 in	 den	 70’	 ern	 ein	
großes	Tier.	
Svend	Søndergård	hat	bei	vielen	
dänischen	 Ausstellungen	 in	 der	
Körungsjury gesessen. 1979 be-
urteilte	 er	 die	 Ausstellungstiere	
eines	 Debütanten.	 Im	 Ergebnis	
gab	 es	 24	 Punkte	 und	 eine	 Eh-
renprämie.	 Der	 Aussteller	 hieß	
Erik	 Petersen	 und	 ist	 heute	 das	
andere	 Ehrenmitglied	 des	 An-
gusvereins.	
Svend	 hatte	 schon	 Anfang	 der	
50’	er	ein	Auge	auf	die	Rasse	An-
gus	geworfen.	Als	er	dann	seine	
Jersey	Herde	verkaufte,	war	die	
natürliche	Wahl	Angus.

Erik	entschied	sich	 für	die	Rasse	

Angus	wegen	ihrer	Hornlosigkeit.	
Als	Kind	hatte	er	beim	Enthornen	
der	Kälber	mit	geholfen	und	das	
gefi el ihm überhaupt nicht. 
Als	wir	Eriks	Betrieb,	der	jetzt	von	
seinem	 Sohn	 Carsten	 geführt	
wird,	 besichtigten,	 diskutierten	
die	 beiden	 Ehrenmitglieder	 die	
Tiere	eingehend.	
Sie	 waren	 sich	 im	 großen	 und	
ganzen	einig,	 legten	aber	Wert	
auf	verschieden	Eigenschaften.
Erik	 strebt	 großrahmige	 Tiere	
mit	 einem	 guten	 Fundament	
und	möglichst	kleinem	Euter	an.	
Svends	 Zuchtziel	 hingegen	 sind	
Tiere	 in	 einem	 mittleren	 Rah-
men	 mit	 einem	 guten	 Funda-
ment,	die	sich	in	erster	Linie	aber	
durch	ein	umgängliches	Wesen	
auszeichnen	müssen.
Sie	diskutieren	 sachlich	und	 fre-
undschaftlich	 und	 respektieren	
den	 Standpunkt	 des	 anderen.	
Der	 Zusammenhalt	 zwischen	
Ausstellern	 und	 Mitgliedern	 des	

dänischen	 Angusvereines	 wird	
von	 beiden	 gelobt.	 Es	 ist	 ein	
toller	 Verein	 und	 die	 Hilfsbereit-
schaft	ist	groß.	
Sie	erinnern	sich	an	lustige	Anek-
doten	 und	 schöne	 Momente	
von	 all	 den	 Ausstellungen	 und	
Reisen,	die	in	Vereinsregie	unter-
nommen	wurden.	
Beide	 haben	 Tiere	 aus	 Schwe-
den	und	Kanada	 importiert,	als	
es	 notwendig	 wurde,	 den	 Rah-
men	zu	vergrößern.		
Beide	waren	bei	Körungen	und	
in	 den	 Tierbeurteilungsjurys	 bei	
Ausstellungen	aktiv.	 Erik	war	 zu-
dem	noch	 im	Vorstand	des	Ve-
reins.	
Nur	den	wenigsten	wird	die	Ehre	
zu	Teil,	Ehrenmitglied	zu	werden.	
Der	Angusverein	sieht	es	als	ein	
Privileg	an,	solche	Menschen	als	
Ehrenmitglieder	 zu	 haben.	 Sie	
setzen	einen	Standard,	dem	wir	
nacheifern	 können,	 sowohl	 als	
Züchter	als	auch	als	Menschen.
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Zusammenfassung vom
„Klönschnack im Sofa“

Conversation in the Couch (summary)

The	 Angus	 Society’s	 one	 mem-
ber	of	honor,	Svend	Søndergård	
bought his fi rst animals in 1971. 
The	herd	originates	from	one	of	
the	cows,	Elna	of	Gjandrupgård.		
She	weighed	600	kg	and	was	a	
large	cow	in	the	seventies.																								
Svend	Søndergård	has	been	se-
lection	judge	and	judge	in	many	
National	Shows	in	Denmark.
In 1979 he judged an animal 
from a fi rst-time competitor, 
whose	animal	won	24	points	and	
fi rst prize honors. The owner was 
Erik	Petersen,	to	day	the	second	
honored	 member	 of	 the	 Angus	
Society.
Svend	already	had	his	eyes	 set	
on Angus in the fi fties, so when 
he	sold	his	Jersey	herd,	the	natu-
ral	choice	was	Angus.
Erik	chose	Angus	because	 they	
were	polled.	As	a	child	he	had	

helped	cutting	the	horns	off	the	
calves. ”I didn’t like it a bit” he 
says.	
While	viewing	Erik’s	herd,	which	is	
owned	by	his	son	Carsten	nowa-
days,	the	two	honored	members	
were	deeply	engaged	in	a	con-
versation	about	the	animals.
They	 were	 in	 agreement	 as	 a	
whole,	but	put	emphasis	on	dif-
ferent	aspects.
Erik	 breeds	 for	 large	 animals,	
good,	 small	 udders,	 good	 legs	
and	hoofs.	 Svend,	on	 the	other	
hand	 is	 interested	 in	 good	 legs	
and	 hoofs,	 medium	 sized	 ani-
mals	and	above	all,	a	calm	and	
steady	temper.
Their	 discussion	 was	 sober	 and	
friendly,	 with	 great	 respect	 for	
the	others	point	of	view.
They	 praise	 the	 solidarity	 of	 the	
members	of	 the	Angus	 Society.	

It	 is	a	really	nice	society		with	a	
great	sense	of	support	for	each	
other.
Together,	 they	 reminisce	 over	
funny	and	lovely	memories	from	
shows	and	trips	abroad	with	the	
Angus	Society.
They	 have	 both	 imported	 ani-
mals	 from	 Sweden	 and	 Ca-
nada,	 when	 it	 was	 essential	 for	
breeding	bigger	animals.
They	have	both	been	show	jud-
ges	 and	 selection	 judges.	 Erik	
has	 also	 been	 on	 the	 board	 of	
the	Angus	Society.
It	 is	 not	 for	 everybody	 to	 be	
granted	an	honorary	members-
hip.	The	Angus	Society	is	indeed		
privileged to have two such fi ne 
people	as	honored	members.
They	 set	 a	 high	 standard	 for	
other	 members	 to	 strive	 for,	 as	
breeders	and	as	human	beings.
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Bøgehøj
Esteban

For sale
Semen and offspring after Bøgehøj Valid,
Top bull for production. No. 1 on Danish Hit list

Bøgehøj Angus
Yelva Rubeck . Katballevej 14 . 8800 Viborg
Tlf. 8666 7297 . Mail yelva@skylinemail.dk

Approved active breeding stock

On individual
test now.

In the sale
catalogue
at Forum
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THY ANGUS
Åbrovej 4, Hassing, DK-7755 Bedsted Thy

Phone +45 9794 6220 or +45 2025 6220
www.bangsgaard-agro.dk or www.thy-angus.dk

We began with 
a few animals back in 2000

and breeding work since 2003.

The livestock is approx. 25-30 dams +
breeding bulls and breeding.

Breeding goals - see our website:

www.thy-angus.dk
For the time beeing we have some cattle, 

heifers with calves and a few good bulls for sale!

In the summer 80-90 percent of our animals 
walks around in Thy National 
Park - and on other sensitive
farmland

Thy Claire 960 got a nice bull calf 
after Høgsgård Soren just eight days before her two year birthday

Thy Ellinor 997 - a typical heifer calf
after Høgsgård Søren

Thy Dana 
Newsline 971 ET

is right now 
used for heifers

• Sire: Lemmon
Newsline C804

• MGS: N Bar
Emulation EXT

Åbrovej 4, Hassing, 
DK-7755 Bedsted Thy

You are most welcome
to visit us

during your stay i Denmark
- and you’ll find us here!

Høgsgård Søren
- a highly sociable and calm bull

Until now calves after Høgsgård Søren have an
average weight of approximately 38 kg.

All deliveries have been easy without help.
Mostly calves with fine limbs and good bodies.

Birth weight:
36 kg • Weight at
13 months: 722 kg •
See details under
Danish stockbulls!



På	en	af	de	 store	
sommerudflugter,	
havde	 en	 avler	
forklaret	 hvor	 nøj-
somme	 hans	 dyr	
var.	De	var	ganske	
godt	i	stand,	men:	

- de fi k ikke andet end halm!!
Rise Bundgård sagde: ”Bare vi 
havde	 sådan	 noget	 halm	 på	
Sjælland”.
Der	 var	 besætningsbesøg	 hos	
Annette	Børge	Hansen	på	Sjæl-
land.	 Man	 så	 den	 nye	 besæt-
ningstyr.	Martin	Glob	mente,	at	
tyren var noget tung foran. ” Det 
er min kone, der har købt den”, 
sagde	Børge	Hansen	hurtigt..
Den	 berømte	 Ben	 Coulds	 fra	
Skotland	var	i	Danmark.	Han	kri-
tiserede	ikke	køerne,	så	dem	var	
han	 nok	 tilfreds	 med	 –	 tyrene	
mente	 han,	 var	 for	 små	 –	 men	
Åge Jensen var uenig.
Jens	beklagede,	at	en	kvie	var	
blevet	 løbet	 ved	 sin	 far.	 Ben	
sagde,	at	det	var	en	meget	al-
mindelig	 måde	 i	 Skotland	 til	 at	
undersøge	om	generne	var	ok.
Jens	 Larsen	 købte	 Pridman	 av	
Timåkra ubeset i Sverige. I 1980 
vejede han 900 kg. Det var en 
stor	tyr	dengang.
Jens	købte	en	tyr	ved	Poul	San-
der.	Der	var	3	tyre,	men	Poul	ville	
kun	 sælge	 den	 ringeste.	 Jens	
pressede	 lidt	 på,	 men	 der	 var	
ikke	noget	at	gøre.	Da	den	blev	
leveret,	var	der	 ingen	hjemme,	
og	dagen	efter	opdagede	Jens,	
at	det	ikke	var	den	tyr,	han	tro-
ede	han	havde	købt.	
Den	 tyr,	 der	 stod	 i	 stalden,	 var	
bedre.	Poul	sagde,	at	den,	Jens	
havde	 købt,	 haltede,	 så	 han	
sendte	den	bedste	af	de	tre.
Det	var	svært	at	være	dommer,	
da	det	hele	skiftede.	Jens	døm-
te	en	lidt	stor	smuk	og	fuldstæn-
dig	perfekt	kvie,	som	nummer	et	
i	sit	hold	af	små	fede	dyr.	Det	var	
sidste	gang	han	var	dommer.
På	den	anden	side	var	det	heller	
ikke	helt	let	i	gamle	dage.	Hvor-
dan	dømmer	man	en	mager	ko	
med	en	fantastisk	kalv	 i	 forhold	

til	en	fed	ko	med	en	mager	kalv	
uden	at	blive	upopulær?
En gang fi k Jens forøget besæt-
ningen med 120 hereforddyr. Så 
der gik 250 dyr i blandet fl ok. Der 
var	arbejde	til	mange	timer,	selv	
om	 man	 i	 det	 mindste	 tydeligt	
kunne	 se	 forskel	 på	 hvem	 der	
hørte	til	og	hvem	ikke.
Jens	 slog	 porten	 op	 til	 stalden	
og	kaldte	på	dyrene.	 I	 løbet	af	
en	½	time	var	alle	Angusdyr	på	
nær	 en	 kalv	 gået	 i	 stalden.	 Så	
nemt	kan	det	gå..
Nogen	gange	går	det	ikke	så	let.	
Efter	Jens’	søn	Bo	havde	overta-
get	gården,	var	der	en	ko,	der	
fi k tvillinger. Det var rigtig træls 
regnvejr	og	nogle	af	de	gamle	
køer	 prøvede	 at	 overtage	 kal-
vene.	 Så	 Jens	 og	 Bo	 bestemte	
sig	 for	at	 tage	koen	hjem.	Den	
ene	 kalv	 kom	 hurtigt	 hjem.	 Da	
de	 skulle	 have	 nr.	 2	 hjem,	 var	
det vigtigt, at de også fi k koen 
med,	så	de	ikke	behøvede	at	få	
hele fl okken hjem. Så de lagde 
kalven	op	i	grabben	på	en	gum-
miged	 og	 bakkede,	 så	 koen	
kunne	se	kalven..	Hver	gang	de	
kom	til	stalden,	for	koen	tilbage,	
hvor	den	havde	født	og	gav	sig	
til	at	slås	med	de	andre	køer.	
Tredje	gang	 lykkedes	det	at	 få	
den	 ind	 i	 stalden.	 Derpå	 næg-
tede	 koen	 at	 kendes	 ved	 den	
ene kalv. De startede kl. 17 og 
kl.	 23	 havde	 begge	 kalve	 fået	
råmælk.	
Så sagde Bo: ”Far, der er altså 
nemmere	 måder	 at	 tjene	 sine	
penge på”. Det blev sådan set 
enden	 på	 den	 kendte	 Ginder-
skov	besætning

En	nyindkøbt	tyr	stod	 i	en	boks,	
da en fl yvemaskine gennem-
brød	 lydmuren.	 Tyren	 sprang	
ud	af	vinduet.	Den	tog	rammen	
med	ud.	Da	den	var	 indfanget	
og	beroliget	ville	den	 ikke	 ind	 i	
boksen	 igen.	Den	ville	godt	gå	
i	en	af	de	andre	bokse.	Vinduet	
blev	 repareret	 med	 en	 skrue-

trækker.	Den	sidder	der	endnu.
Ved	et	dyrskue	stod	en	stor	sim-
mentaler	lige	så	stille	og	spræng-
te	 næseringen,	 som	 den	 var	
tøjret	 ved.	 Dens	 mule	 blev	 lige	
dobbelt så lang. ” Det er anden 
gang i dag”, sagde ejeren. Den 
blev	 bedømt	 og	 sendt	 hjem.	
Man	kan	jo	aldrig	vide.
En	ungtyr	blev	 lukket	 til	køerne,	
da	 den	 havde	 klaret	 det	 den	
skulle,	 sprang	 den	 over	 åen	 til	
nabobesætningen.	 Naboen	
ringede:” Den har løbet 3 kvier, 
der	 må	 blive	 tale	 om	 erstat-
ning”. Jeg komme straks sagde 
Jens”. ”Nej nej, det er ikke nød-
vendigt,	 den	 mangler	 at	 løbe	
den sidste”.
Jens	havde	solgt	nogle	køer	og	
kvier.	Han	 læssede	dem	op	på	
en	 vogn	 og	 kørte	 dem	 hen	 til	
køberen.	Nu	var	det	meningen,	
at	dyrene	stille	og	roligt	skulle	gå	
ud	 af	 vognen	 og	 ud	 i	 indheg-
ningen.	 Nu	 var	 manden	 noget	
utålmodig,	 så	 han	 sprang	 op	 i	
vognen	 og	 jog	 dyrene	 ud.	 Det	
resulterede	i,	at	en	af	køerne	for	
af	 sted	 gennem	 indhegningen	
og	ud	over	markerne.	Manden	
snuppede	 en	 grime	 og	 for	 ef-
ter	 den,	 mens	 Jens	 råbte,	 at	
han	 skulle	 tage	 det	 roligt.	 Den	
skulle	nok	komme	igen.	Koen	og	
manden	 fortsatte	mod	horison-
ten.	Nu	kom	konen	og	sagde,	at	
der	var	kaffe,	og	Jens	ville	gerne	
vente	og	høre,	hvad	det	blev	til	
med	 koen.	 Efter	 en	 rum	 tid	 rin-
gede	 telefonen.	 Manden	 bad	
dem	 køre	 til	 en	 by	 der	 lå	 ca.	
20	km	væk.	Der	 stod	han	med	
koen	 i	 reb	 ved	 en	 telefonboks.	
Koen	var	stadig	noget	forpustet,	
da	den	blev	hentet.
Et	 par	 måneder	 efter	 sad	 Jens	
og	 så	 optagelser	 fra	 et	 mara-
tonløb	 i	 fjernsynet,	pludselig	 rå-
ber han: ”Der er han, ham der 
løb	 koen	 ind,	 han	 løber	 midt	 i	
feltet”. 
”Selv om man er maratonløber, 
er	det	nu	bedre	for	forholdet	til	
dyrene	at	 tage	det	 roligt	uden	
at jage med dem”.
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John Hansen og Rigmor Hansen

Der	er	en	besætning	i	det	midt-
jyske	som	i	de	sidste	30	år	har	sat	
sit	 præg	 på	 Angus	 i	 Danmark.	
Både	 avlsmæssigt,	 forenings-
mæssigt	 og	 ikke	 mindst	 udstil-
lingsmæssigt.
Utallige	er	de	præmier	fra	udstil-
linger,	som	er	hentet	hjem	til	Ajs-
høj.	Der	bliver	ikke	sprunget	over,	
hvor	 gærdet	 er	 lavest,	 når	 det	
gælder	udvælgelse,	træning	el-
ler	klargøring	af	dyr	til	udstilling.

Castle	 Acres	 Calypso,	 impor-
teret	 fra	Canada,	var	en	af	de	
første	 Angustyre,	 der	 vandt	 en	
interbreed	 titel	 i	 Danmark.	 Her	
vågnede	kvægfolk	op	 til	en	ny	
verden	 i	 forhold	 til,	hvad	Angus	
kunne	præstere.

Siden	er	det	gået	slag	i	slag	både	
med	importerede	dyr,	men	helst	
med	dyr	af	egen	avl.
Koen	Ajshøj	Humle	var	nærmest	
umulig	at	slå,	så	længe	hun	var	
på	 banen.	 Geis	 Gambler	 –	 en	
anden	importtyr	-	var	foruden	at	
blive	interbreedvinder,	den	stør-
ste	tyr	i	verden	på	det	tidspunkt	
og	 kom	 i	 Guinnes	 Rekordbog	
med sine 1744 kg.
Man	 kunne	 spørge	 sig	 selv,	 om	
det	 er	 det	 at	 konkurrere	 og	
vinde,	 der	 er	 drivkraften	 bag	
al denne succes. ”Det er ingen 
hemmelighed	det	at	vinde	med	
et	 dyr,	 man	 har	 udvalgt	 og	 ar-
bejdet	 med	 giver	 et	 adrenalin-
sus,	som	ikke	står	tilbage	for	det,	
sportsudøverne opnår”, siger 
Rigmor.
Men	det	hele	begyndte	med	en	
moderløs	herefordkalv,	som	dat-
teren	i	huset	overtog	for	at	passe	
den.	 Måske	 er	 det	 rigtigere	 at	
sige,	at	det	hele	begyndte	med,	
at	 Rigmor	 altid	 siden	 sin	 barn-
dom	 på	 en	 gammeldags	 bon-
degård	har	haft	dyr	omkring	sig	
og	 har	 nydt	 at	 omgås	 dem	 og	
passe	dem.	
I	en	travl	hverdag	i	en	entrepre-
nørvirksomhed/vognmandsfor-
retning	 var	 der	 ikke	 afsat	 tid	 til	

dyr,	 men	 så	 var	 det,	 datteren	
plagede	 om	 den	 moderløse	
kalv.
For	at	give	kalven	selskab	købte	
Rigmor	og	John	nogle	hereford-
kvier.	 Det	 viste	 sig,	 at	 kvierne	
havde	 meget	 dårlig	 moderin-
stinkter,	da	de	kælvede,	så	Rig-
mor	og	John	skiftede	over	til	An-
gus.
Det	 har	 de	 aldrig	 nogensinde	
fortrudt.	 Siden	 er	 det	 blevet	 til	
over	2000	kalve	med	navnet	Ajs-
høj.	Da	besætningen	var	på	 sit	
højeste var den på ca. 100 mo-
derdyr.
I 1984 blev der udstillet for første 
gang	i	Skive.	Siden	er	der	vel	ud-
stillet	hvert	eneste	år.	En	udstiller	
i Skive sagde om Angustyren:” 
Hvad	 er	 det	 for	 et	 bette	 muld-
skud at udstille”. Muldskuddet 
er	 vel	 ikke	 ligefrem	 vokset	 til	 et	
bjerg,	men	Angustyrene	er	fuldt	
på	højde	med	tyre	fra	andre	ra-
cer. År senere sagde en anden, 
da Geis Gambler gik forbi: ”Der 
kommer dinosauren”.

Det	 er	 ingen	 hemmelighed,	 at	
John	og	Rigmor	holder	fast	 i,	at	
der	skal	være	tilvækst	på	deres	
dyr.	De	vejer	deres	dyr	løbende	
og	sender	tit	tyre	på	individprø-
vestationen	for	at	kontrollere	de-
res	avlsresultater.	I	det	hele	taget	
følges	tyrene	på	individprøvesta-
tionen	nøje.	Det	er	herfra	avlsty-
rene	hentes.	Eneste	undtagelse	
er,	 hvis	 der	 skal	 importeres	 nyt	
blod	til	besætningen.	Her	bliver	
afkommet	 så	 sendt	 til	 afprøv-
ning.

”Blandt de store dyr der blev im-
porteret	 i	 starten,	 var	 der	 man-
ge	 der	 kun	 havde	 størrelse,	 kø-
det	fulgte	ikke	med.	Dyrene	var	
også	for	længe	om	at	blive	slag-
temodne”, siger John.
Det	 har	 været	 et	 stort	 arbejde	
at	 få	 det	 hele	 med.	 Tilvæksten	
er	 stadig	høj,	og	den	 store	 ryg-
muskel	 har	 nået	 en	 størrelse	
på	 mange	 tyre,	 som	 vi	 kun	 har	
drømt	om.
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John Hansen og Rigmor Hansen

Et udpluk af præmiebånd og rosetter



Ajshøjs	 dyr	 ligger	 i	 overkanten	
af	avlsmålet.	Det	er	med	velbe-
råd	 hu.	 Der	 bliver	 solgt	 mange	
avlsdyr,	 og	hvis	 man	 skal	 holde	
avlsmålet,	er	det	nødvendigt	at	
bruge	 tyre,	 der	 er	 i	 overkanten	
af	målet.
Problemdyr	bliver	slagtet	øjeblik-
keligt.	 Man	 er	 nødt	 til	 at	 sætte	
problemdyr	 ud.	 Vi	 vil	 ikke	 selv	
have	dem.	Så	kan	andre	heller	
ikke	være	tjent	med	at	få	dem.	
Vi	har	folk	som	igennem	mange	
år	har	købt	avlstyre	hos	os.	Hvis	
det	 ikke	 er	 god	 kvalitet,	 man	
sælger,	kommer	folk	jo	ikke	igen	
år	efter	år.
Som	 reklame	 er	 udstillinger	
uundværlige,	 men	 dyrene	 skal	
også	 præsentere	 sig	 hjemme	
på	 ejendommen.	 Derfor	 bliver	
der fodret godt. John siger: ”Jeg 
gider	 ikke	 have	 noget	 magert	
pis til at gå”! Han hævder yder-
mere,	 at	 det	 også	 er	 det	 mest	
økonomiske,	at	dyrene	ikke	svin-
ger	i	vægt	hele	tiden.	

Både	 John	 og	 Rigmor	 bruger	
meget	tid	sammen	med	dyrene.	
De	 kan	 gå	 hen	 til	 dem	 alle	 og	
klø	dem	eller	løfte	deres	ben.	De	
kender	alle	dyrene	fra	hinanden	
og	 kan	 som	 regel	 deres	 stam-
tavle	uden	at	skulle	se	efter.
John	og	Rigmor	har	altid	delta-
get	i	Angusforeningens	liv,	både	
på de mange rejser og udfl ugter 

og	i	Angusforeningens	organisa-
toriske	arbejde.	Rigmor	har	væ-
ret	bestyrelsesmedlem	og	sidder	
for	tiden	i	avlsudvalget.	
De	 har	 lagt	 mange	 kræfter	 i	
dyrene og i Angusforeningen.” 
Det	 er	 ligesom	 en	 slags	 familie	
for os”, siger Rigmor, ”vi går op i 
det, og vi brænder for det”.
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In	Mitjütland	liegt	„das	berühm-
te	 Ajshøj“,	 wie	 ein	 irischer	 An-
gusfan	es	ausdrückt.
Dies	 ist	 ein	 Betrieb,	 der	 in	 den	
letzten	30	Jahren	die	dänischen	
Angus	 geprägt	 hat.	 Das	 gilt	
sowohl	 für	 die	 Zucht,	 den	 An-
gusverein	 und	 natürlich	 auch	
für	die	Ausstellungen.
Unzählig	sind		die	Prämien,	die	
von	 Ausstellungen	 nach	 Ajshøj	
gebracht	wurden.	Wenn	es	um	
die	Auswahl	der	 Tiere,	das	an-
schließende	 Training	 und	 die	
Vorbereitung	 der	 Tiere	 für	 die	
Ausstellungen	 geht,	 wird	 nie	
der	Weg	des	geringsten	Wider-
standes	gewählt.	

Der	 aus	 Kanada	 importierte	
Stier	Castle	Acres	Callypso,	war	
einer	 der	 ersten	 Angusbullen,	
der	einen	Interbreed	Titel	in	Dä-
nemark	gewann.	
Geis	 Gambler	 –	 ebenfalls	 ein	
Importbulle	 –	 war	 nicht	 nur	 In-
terbreed	 Champion,	 sondern	
zu	 dem	 Zeitpunkt	 auch	 der	
schwerste	 Bulle	 der	 Welt.	 Mit	
seinen 1744 kg stand er damals 
im	Guiness	Buch	der	Rekorde.
Man	kann	sich	selbst	fragen,	ob	
das	Konkurrieren	und	Gewinnen	

die	 Triebfeder	
für	 all	 diesen	
Erfolg	 gewe-
sen	 ist.	 „Es	 ist	
sicherlich	 kein	
G e h e i m n i s ,	
dass	 ein	 Sieg	
mit	 einem	 Tier,	
das	 man	 sel-
bst	ausgewählt	
und	 mit	 dem	
man	 hart	 ge-
arbeitet	 hat,	
einen	 Adre-
n a l i n r a u s c h	
hervorruft,	 der	
dem	 eines	
Sportlers	 ver-
gleichbar	 ist“	
sagt	Rigmor.

Damals	begann	alles	mit	einem	
mutterlosen	 Herefordkalb.	 Als	
Gesellschaft	 für	 das	 Kleine	
wurden	 	 einige	 Färsen	 dazu	
gekauft,	 doch	 leider	 fehlte	
ihnen	ein	gutes	Maß	an	Mutte-
reigenschaften.	 Darum	 wech-
selten	Rigmor	und	John	zu	An-
gus.	Das	haben	die	beiden	nie	
bereut.	Seitdem	sind	über	2000	
Kälber	 mit	 dem	 Namen	 Ajshøj	
geworden.	Zu	seiner	besten	Zeit	

hatte der Betrieb in etwa 100 
Mutterkühe.	
Es	 ist	kein	Geheimnis,	das	John	
und	 Rigmor	 nach	 wie	 vor	
großen	Wert	darauf	legen,	dass	
ihre	 Tiere	 hohe	 Zuwachsraten	
aufweisen.	 Die	 Tiere	 werden	
laufend	gewogen	und	die	Bul-
len werden häufi g mittels Indi-
vidualprüfung	 in	den	Zuchtsta-
tionen	auf	ihre	Zuchtergebnisse	
überprüft.
Problemtiere	 werden	 umge-
hend	 geschlachtet.	 Es	 gibt		
Leute,	die	seit	vielen	Jahren	ihre	
Zuchttiere	bei	uns	kaufen.	Wenn	
wir	 keine	 Qualität	 verkaufen	
würden,	 kämen	 die	 Leute	 si-
cherlich	nicht	Jahr	ein	Jahr	aus	
wieder.
John	und	Rigmor	haben	immer	
aktiv	am	Leben	des	dänischen	
Angusvereins	 teilgenommen.	
Das	gilt	sowohl	für	für	die	unzäh-
ligen Reisen und Ausfl üge, als 
auch	 für	 die	 organisatorische	
Arbeit.	Rigmor	war	im	Vorstand	
des	Angusvereins	und	ist	zur	Zeit	
in	der	Zuchtauswahl	aktiv.
Beide	haben	viel	Energie,	Arbeit	
und	Zeit	in	die	Tiere	und	den	An-
gusverein	investiert.	„Das	ist	wie	
eine	 Familie	 für	 uns.“	 sagt	 Rig-
mor.	„Darin	gehen	wir	auf	und	
dem	gilt	unsere	Leidenschaft.“
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In the middle of Jutland lies ”the 
famous Ajshøj” as an Irish Angus 
fan	coined	it.
Through	 the	 last	 30	 years,	 this	
herd has infl uenced Angus 
in	 Denmark	 in	 many	 ways.	 In	
breeding,	
in	 the	 Angus	 Society	 and	 not	
least	in	all	the	national	exhibits.
Numerous	 are	 the	 show	 pri-
zes	 that	 have	 gone	 to	 Ajs-
høj.	No	exertion	 is	 too	great	 in	
choosing,	training	or	preparing	
the	animals	for	the	shows.
Castle	 Acres	 Callypso,	 im-
ported	from	Canada,	was	one	
of the fi rst Angus bulls to win an 
interbreed	title	in	Denmark.
Geis	 Gambler-	 another	 import	
bull-	 was	 apart	 from	 being	 an	
interbreed	winner,	also	the	 lar-
gest	bull	in	the	world	in	its	time	
and	was	in	Guiness	Book	of	Re-
cords with it’s 1744 kg.
One	could	ask	if	it	is	the	contest	
and	 the	urge	 to	win	 that	
lies	 behind	 all	 their	 suc-
cess.
”It is no secret that win-
ning	 with	 an	 animal	 one	
has	 chosen	 and	 worked	
with	gives	a	kick,	not	un-
like	 that	 which	 athletes	
achieve”, says Rigmor.
But	 it	 all	 began	 with	 one	
motherless	 Hereford	
calf.	 Some	 heifers	 were	
purchased	 to	 keep	 the	
calf	 company,	 but	 they	
lacked	 natural	 maternal	
instinct.
So	Rigmor	and	John	swit-
ched	over	to	Angus.	And	
they	 never	 regretted	 it.	
Since	 then	 more	 than	
2000	 calves	 have	 been	
born	 from	 Ajshøj.	 At	 it’s	
height	the	herd	consisted	
of about 100 cows.
It	 is	 no	 secret	 that	 John	
and	 Rigmor	 insist	 on	 the-
re	 being	 good	 growth	 in	
their	animals.
The	animals	are	weighed	
frequently	and	they	often	
send	bulls	to	the	National	

Bull	Test	Station	so	as	to	control	
their	breeding	results.
	“Problematic	animals	are	slau-
ghtered	immediately.	We	have	
customers	 that	 through	 many	
years	 have	 bought	 breeding	
bulls	from	us.	If	what	you	sell	isn’t	
of	 the	 highest	 quality,	 custo-
mers	 wouldn’t	 come	 again	
year after year”.
John	 and	 Rigmor	
have	 always	 been	
active	in	the	Angus	
Society,	in	the	many	
journeys	 abroad,	
the	 excursions	 and	
in	 The	 Angus	 Soci-
ety’s	organizational	
work.	 Rigmor	 has	
been	 in	 the	 com-
mittee	and	is	now	in	
the	 Breeding	 com-
mittee.
They	have	put	a	life-
swork	in	the	animals	

and in the Angus Society. ”It 
is part of our family”, says Rig-
mor. ”It is our main interest and 
we	are	very	enthusiastic	about	
every aspect of Angus”
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På Kjærsgaardsholm fejrer man 
50 års jubilæum med Angus 
samtidig med at Angusforenin-
gen fejrer sit 40 års jubilæum.

v/Ole R. Nielsen

Chresten	 Mads	 Elgaard	 driver	
en	 produktionsbesætning	 med	
ca. 190 kælvninger om året. Tid-
ligere	 var	 det	 også	 en	 avlsbe-
sætning,	men	nu	satses	der	ude-
lukkende	på	produktion.	Dyrene	
er	dog	stadig	renracede	Angus.
Besætningen	 blev	 startet	 af	
Chrestens	 far,	 Kaj	 Elgaard,	 som	
også	 var	 den	 første	 formand	 i	
Angusforeningen.

Sigtet	 med	 besætningen	 har	
lige	fra	første	færd	været,	at	der	
skulle	 produceres	 kvalitetskød	
så	billigt	som	muligt.	Derfor	indså	
Kaj	 Elgaard	 hurtigt,	 at	 dyrene	
skulle	 være	 lidt	 større	 end	 det,	
der	var	på	mode	i	Danmark	på	
den	tid.
Både	 Kaj	 og	 Chresten	 har	 altid	
været	 meget	 resultatoriente-
rede.	Derfor	er	den	besætning,	
der	 er	 bygget	 op	 gennem	 de	
mange	år	meget	typefast	både	
med	hensyn	til	størrelse	og	udse-
ende	 og	 ikke	 mindst	 med	 hen-
syn	til	driftsikkerhed	og	tempera-
ment.
Der	er	en	meget	konsekvent	ud-
vælgelse	i	besætningen.
For	 at	 en	 ko	 skal	 blive	 gammel	
i	denne	besætning,	skal	hun	le-
vere	 en	 kalv	 uden	 problemer.	
Hun	skal	sørge	for,	at	kalven	bli-
ver	 slikket	 og	 får	 råmælk	 straks	
efter	fødslen.
Hun	skal	 selv	være	robust	uden	
sygdomsproblemer,	 ikke	 mindst	
bentøjet	skal	være	i	orden.
Heldigvis	 er	 moderegenskaber	
og	 sundhed	 stærke	 egenska-
ber,	 så	 her	 kan	 der	 selekteres	
med	hård	hånd.
De	næste	kriterier	er,	at	koen	le-
verer	 en	 stor	 og	 velnæret	 kalv,	

mens	hun	selv	har	et	godt	huld	
efter	sommerens	græsning.
Den	 næstbedste	 ko	 leverer	 en	
stor	 velnæret	 kalv,	 mens	 hun	
selv	er	i	knap	så	godt	huld.
Lavere	 kategorier	 bliver	 udskif-
tet.	
Med	 en	 udskiftningsprocent	 på	
ca. 15 % er der et stort udvalg. 
Nogle	 af	 køerne	 var	 da	 også	
ældre	damer	med	kalv	nummer	
15 -16 stykker.
Hverken	Kaj	eller	Chresten	er	ra-
cefanatikere.	Når	besætningen	
i	dag	udelukkende	består	af	An-
gus,	 skyldes	 det	 at	 driftsformen	
favoriserer	 denne	 race.	 Da	 det	
var svært at fi nde større Angus-
tyre	med	god	kødsætning,	talte	
de	om	at	danne	en	ny	race	med	
kombinationen	 af	 Angusracens	
hårdførhed	og	gode	tilvækst	og	
limousineracens fi ne kødsæt-
ning.
Resultatet	stod	ikke	mål	med	for-
ventningerne.	Dyrene	var	alt	for	
livlige,	 og	 temperamentet	 blev	
ikke	dæmpet	ned	ved	yderlige-
re	indkrydsninger.
Derfor	var	det	tilbage	til	renracet	
Angus.	 Søgningen	 efter	 bedre	
tyre	førte	til	 import	 fra	Skotland,	
men	 efterhånden	 er	 der	 i	 dag	
mange	velegnede	tyre	i	danske	
besætninger.
Chresten	 køber	 tyre	 fra	 ældre	
etablerede	 besætninger.	 Her	
kan	han	få	lov	til	at	se	moderen,	
ældre	 søstre	 og	 andet	 afkom	
i	 familien.	Det	 sikrer,	at	det	 ikke	
kun er et ”stjerneskud”, der bliver 
købt.	 Kriterierne	 er	 de	 samme	
som	 ved	 udvælgelsen	 af	 køer.	
Tyren	 skal	 se	 ordentlig	 ud,	 med	
en	 passende	 størrelse.	 Dens	
bentøj	skal	være	perfekt.
Hvis	 en	 tyr	 pludselig	 bliver	 ste-
ril,	 går	 der	 som	 regel	 lidt	 tid	 før	
man	bliver	klar	over	det.	For	ikke	
at	 komme	 i	 den	 situation	 satte	
Chresten 2 tyre til fl okken. Det 
gav	 spredning	 i	 kælvningerne.	
For	 den	 dominerende	 tyr	 skulle	
hele	tiden	holde	øje	med,	hvad	
den	anden	lavede.	Nu	sætter	de	
4 tyre til fl okken, det er der ingen	
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Besøg hos Chresten Elgaard,
Kjærsgaardsholm



tyr,	der	kan	overkomme	at	holde	
øje	med,	så	nu	kommer	kælvnin-
gerne	meget	samlet.	Der	er	altid	
alternative	råd	og	ideer	at	hente	
på	Kjærsgaardsholm.
Køerne	 går	 ude	 hele	 året.	 Om	
vinteren	får	de	græsensilage	og	
de	får	ad	libitum	halm.	Om	efter-
året	får	køerne	et	tilskud	af	roer	i	
tiden	inden	kalvene	bliver	væn-
net	fra.	Om	foråret	får	de	igen	et	
tilskud	roer,	når	de	har	kælvet.
Tyrekalve	 og	 kviekalve	 går	 i	 3	
fl okke. Kvierne til avl bliver fod-
ret	 restriktivt,	 slagtedyrene	 får	
kalveblanding	 og	 halm	 ad	 libi-
tum.	Kalvene	går	i	meget	åbne	
stalde.
Der	 bliver	 ikke	 brugt	 kalveskjul	
om	sommeren,	og	Chresten	dis-
kuterer	 stadig	med	 sig	 selv,	om	
det	er	godt	eller	skidt.
Der	blev	talt	en	del	om	alterna-
tive	afsætningsmuligheder.	Man	
havde	 gode	 erfaringer	 med	 at	
sælge	kød	til	private,	men	med	

190 moderdyr er det et temme-
lig	stort	arbejde.	
Så i 1994 gik Chresten på Børsen. 
Der	 var	 Madmesse	 i	 Børssalen.	
Dyr	 skulle	udvælges	og	 slagtes,	
kød	skulle	 sendes	 ind	 til	 forbed-
ømmelse.	På	messen	var	der	in-
gen	ende	på,	hvor	meget	kødet	
blev	berømmet.	
Men	 dengang	 som	 nu,	 de	 be-
rømte	kokke	og	slagtere	er	gode	
til	at	sælge	dyrt,	men	de	vil	helst	
købe	billigt.	Så	det	hele	løb	lige	
så	stille	ud	i	sandet.	 I	dag	bliver	
dyrene	solgt	gennem	Friland.
Kaj	 Elgaard	 fortalte	 engang,	 at	
Kjærgaardsholm	 havde	 været	
handlet	mange	gange,	før	han	
overtog	den.	Han	var	ikke	i	tvivl	
om,	at	det	gik	så	godt	på	grund	
af	Angusserne.	
Det	 går	 tilsyneladende	 stadig	
godt	på	Kjærgaardsholm.	Da	vi	
gik	 gennem	 maskinhuset,	 så	 vi	
Chrestens	nyanskaffelse:	En	Rolls	
Royce fra 1938. Den var som An-
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Besøg hos Chresten Elgaard,
Kjærsgaardsholm

Med de nyeste modeller fra Giant dækker vi nu 
maskiner fra 900 kg til 4.000 kg. Dermed kan vi 
altid  nde en maskine der kan klare dine behov.

Derudover er der kommet endnu ere redskaber 
til som kan gøre netop din hverdag nemmere.

Oplev en GiANT Minilæsser i egne omgivelser. 
Ring og bestil tid ved Salgskonsulent Julius Bjerg 
på mobil 40 33 26 61.

Se mere på www.bhsribe.dk

Brdr. Holst Sørensen A/S
Obbekærvej 105-107  6760 Ribe
tlf. 76 88 44 00

Den nye generation af 

GiANT Minilæssere

gusserne	 hentet	 hjem	 fra	 Skot-
land.	
Så	 kom	 ikke	 og	 sig,	 at	 det	 ikke	
kan	 føre	 til	 noget	 at	 have	 kød-
kvæg.	
Som	ung	var	Chresten	ikke	sær-
lig	optaget	af	kreaturer.	Det	var	
mere svin og planteavl. ”Men 
efterhånden	som	man	bliver	æl-
dre,	 glæder	 man	 sig	 mere	 og	
mere over kreaturerne”.
Så	 selv	 om	 næste	 generation	
på	gården	 ikke	helt	går	så	me-
get	 op	 i	 dyrene,	 så	 kan	 det	 jo	
komme	med	alderen.



At	 Kjærsgaardsholm	 they	 ce-
lebrate their fi ftieth anniversary 
as	the	Angus	society		celebra-
te	their	forthieth	anniversary.
Chresten	 Mads	 Elgaard	 runs	
a	production	herd	with	about	
190 calvings a year. Earlier  the-
re	was	emphasis	on	breeding,	
whereas	now,	the	livestock	are	
for	 meat	 production	 alone.	
The		animals	are	all	purebreed	
Angus.
It	was	Chresten’s	father,	Kaj	El-
gaard	who	started	the	produc-
tion	of	Angus	livestock,	and	he	

was also the fi rst president of 
the	Angus	Society.
The	 purpose	 of	 the	 herd,	 has	
from	the	very	start	been	to	pro-
duce	quality	meat	as	cheaply
as		possible.
There	is	a	very	consistent	selec-
tion	of	animals	in	the	herd.
In	order	that	a	cow	grows	old	
in	this	herd,	she	has	to	deliver	a	
calf	with	no	problems.
She	 must	 be	 responsible	 for	
licking	 the	calf	and	 feeding	 it	
the fi rst milk immediately after 
calving.

She	 must	 be	 robust,	 in	 good	
health,	 and	 with	 strong	 bone	
structure	especially	in	the	legs.
Another	criteria	is	that	the	cow	
delivers	 a	 large,	 plump	 calf,	
while	she	herself	is	wellfed	after	
the	summer	grazing.
Some	of	 the	cows	 in	 the	herd	
were	 actually	 elderly	 ladies	
with about 15-16 calvings be-
hind	them.
The	search	for	better	bulls,	led	
to	 import	 from	 Scotland,	 but	
these	days	there	are	many	very	
qualifi ed bulls in Danish herds. 

Auf	 dem	 Betrieb	 Kjærgaards-
holm	 feiert	 man	 zeitgleich	 mit	
dem	 40	 jährigen	 Geburtstag	
des	Angusvereines	das	50	jähri-
ge	Jubiläum	mit	Angus.

Während	 der	 Betrieb	 früher	
auch	 auf	 die	 Zucht	 ausge-
richtet	 war,	 betreibt	 Chresten	
Mads	Elgaard	heute	einen	 rei-
nen	Produktionsbetrieb	mit	ca.	
190 Abkalbungen pro Jahr. Bei 
den	 Tieren	 handelt	 es	 sich	 je-
doch	nach	wie	vor	um	reinras-
sige	Angus.	
Die	 Grundlage	 für	 die	 heutige	
Herde	 wurde	 von	 Chrestens	
Vater	 Kaj	 Elgaard	 geschaffen,	
der damals der erste 1. Vorsit-
zende	des	Angusvereins	war.	
Von	Anfang	an	war	die	Zielset-
zung des Betriebes Qualitätsfl e-
isch	so	preiswert	wie	möglich	zu	
produzieren.	
Es	 wird	 eine	 sehr	 konsequente	
Selektion	im	Betrieb	vorgenom-
men.
Um	 in	 diesem	 Betrieb	 alt	 zu	
werden,	 muss	 eine	 Kuh	 ohne	
Probleme	 abkalben,	 das	 Kalb	
direkt	nach	der	Geburt	trocken	
lecken	 und	 ihm	 ausreichend	

Kolostralmilch	 zur	 Verfügung	
stellen.	 Die	 Kuh	 muss	 weiterhin	
robust	und	frei	von	Krankheiten	
sein.	Außerdem	wird	hoher	Wert	
auf	 ein	 gesundes	 Fundament	
gelegt.	 Weitere	 Kriterien	 sind	
große	und	gut	genährte	Kälber	
und	 dass	 die	 Kuh	 selbst	 nach	
dem	Weidegang	im	Herbst	gut	
im	Futter	steht.
Einige	 der	 Kühe	 schafften	 es	
„alte	 Damen“	 zu	 werden,	 die	
es auf 15-16 Kälber brachten. 
Die	 Suche	 nach	 besseren	 Bul-
lenvätern	 führte	 zu	 Importen	
aus	 Schottland.,	 aber	 mittler-
weile	gibt	es	auch	in	dänischen	
Betrieben	 genügend	 geeigne-
te	Bullen.	
Chresten	kauft	Zuchtbullen	von	
älteren	etablierten	Zuchtbetrie-
ben.	 Dort	 hat	 er	 die	 Möglich-
keit,		Bullenmütter,	Geschwister	
und	 Nachkommen	 zu	 begu-
tachten.
Der Absatz des Qualitätsfl e-
isches	 an	 Private	 lief	 sehr	 gut,	
aber bei 190 Muttertieren ist 
das	eine	ziemlich	große	Arbeit.		
1994 ging Chresten deshalb 
zur	 Börse	 (alte	 Börse	 in	 Kopen-
hagen),	 wo	 in	 den	 Räumlich-

keiten	 gerade	 eine	 Restaurati-
onsmesse	 abgehalten	 wurde.	
Verschiedene	 Tiere	 wurden	
ausgewählt	 und	 geschlachtet,	
das	Fleisch	sollte	zur	Vorbeurtei-
lung	hin	geschickt	werden..	Auf	
der	 Messe	 selbst	 wurden	 Tiere	
und	Fleisch	in	den	höchsten	Tö-
nen	gelobt.	
Aber	sowohl	damals	wie	heute	
verkaufen	 die	 berühmten	
Köche	und	Schlachter	ihre	Pro-
dukte	 gerne	 teuer,	 aber	 noch	
lieber	wollen	sie	billig	einkaufen,	
so	 dass	 das	 Ganze	 im	 Sande	
verlief.’Heute	 werden	 die	 Pro-
dukte	 über	 das	 „Freilandpro-
gramm“	vermarktet.	
In	seinen	jungen	Jahren	interes-
sierte	Chresten	sich	hauptsäch-
lich	 für	den	Ackerbau	und	die	
Schweinezucht,	 „aber	 je	 älter	
man	 wird,	 desto	 mehr	 Freude	
hat	man	an	den	Rindern“.	Sel-
bst	 wenn	 sich	 also	 die	 kom-
mende	 Generation	 auf	 dem	
Hof	 noch	 nicht	 sonderlich	 für	
die	Angus	begeistern,	kann	sich	
das	ja	noch	mit	zunehmendem	
Alter	ändern.
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Zu Besuch bei Chresten Elgaard auf dem
Kjærgaardsholm (Zusammenfassung)

A Visit with Chresten Elgaard, Kjærsgaardsholm  
(summary)



Chresten	purchases	bulls	 from	
older,	 established	 herds.	 Here	
he	can	 see	 the	mother,	older	
sisters	 and	 other	 offspring	 in	
the	family.
In	 spite	 of	 very	 good	 experi-
ence	in	selling	the	meat	to	pri-
vate buyers, with 190 mother 
animals	it	requires	a	great	deal	
of	work.
So in 1994, Chresten joined 
the	stock	market.	There	was	a	
large “Food Show” in the Old 
Stock	Market	in	Copenhagen.	

Animals	 were	 chosen	 and	
slaughtered,	 meat	 was	 sent	
to	 be	 judged.	 At	 the	 “Food	
Show”, everyone praised the 
Angus	meat	to	the	skies.	
But	 then,	 as	 now,	 the	 famous	
cooks	and	butchers	are	good	
at	 selling	 at	 a	 high	 price,	 but	
they	 buy	 as	 cheaply	 as	 pos-
sible.	 So	 nothing	 came	 of	 the	
stock	 market	 adventure.	 No-
wadays	 the	 animals	 are	 sold	
through	Friland.
As	 a	 young	 man,	 Chresten	

wasn’t	 that	 interested	 in	 the	
livestock.	 He	 was	 more	 enga-
ged	 in	 pigs	 and	 farming	 the	
land.		
”But, as one gets older, one 
fi nds much more joy in the 
livestock.”
So	even	if	the	next	generation	
on	the	farm	aren’t	that	intere-
sted	in	the	livestock,	there	is	still	
hope	that	 it	will	come	as	they	
grow	older.
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A Visit with Chresten Elgaard, Kjærsgaardsholm  
(summary)

Riis Red Angus

Riis Red Angus is a livestock of meat cattle which main goal is to breed as much high
quality meat as possible at as small expense as possible.

We believe this goal is reached with Red Angus. It is neither too big, too broad nor coarse-limbed.

Moreover, it is a cattle breed with easy calvings and a calm temper. It is ready for slaughtering
at 12 to 13 months (Weight at slaughtering 350 kg  - class 11-12  fatness 3 with nice marbling).

We usually sell our best offspring for breeding.

Presently we have outstanding young bulls (13-14 months) for sale.

All of our breeding stock is either imported cattle or offspring thereof.

The breeding bulls are always E. T. – chosen from Canadian prime stock – with as much meat as possible.
 

Erna og Johannes Riis
Stendalsvej 27 - 7470 Karup - Denmark - Phone.  +45 8666 2064 

Mail: riis@skylinemail.dk - www.riisredAngus.dk

Sandly Angus
Salg af avlsdyr

Jytte	&	Jørn	Suhr
Mosedraget 9
Ø.	Bjerregrav
8920 Randers NV
Tlf.	8645	4544

Grønne Klit Angus

Lotte	&	Poul	Erik
Lauritsen
Grønne Klitvej 95
9800 Hjørring
Tlf. 2185 5352

Søndergaard Angus
Bodil	&	Niels	Nielsen
Ålbækvej 38
Lihme
7860	Spøttrup
Tlf. 9756 0513
www.bodilniels.dk
mail@bodilniels.dk



v/ Ole R. Nielsen

Jeg	har	fået	hjælp	til	dette	lille	
rids	af	Johannes	Riis.	Eventuelle	
fejl	er	udelukkende	mine.

De	røde	Angus	har	ikke	så	lang	
en	 historie	 i	 Danmark	 som	 de	
sorte.	Den	første	import	har	for-
mentlig	 været	 sidst	 i	 80’erne	
foretaget	af	Knud	Arne	Peder-
sen,	som	købte	to	røde	dyr	i	Ca-
nada.
Senere	i	80’erne	vakte	det	stor	
opstandelse,	 da	 Søren	 Vester	
ud af fi re embryoner fra sort An-
gus fi k to sorte og to røde kalve! 
Var	han	blevet	fuppet?	Havde	
de	overhovedet	styr	på	avlen	i	
Canada?	
På	 en	 generalforsamling	 blev	
”de røde” dog accepteret i 
stambogen med et ”R” føjet til 
nummeret.	Reglen	er	dog	ble-
vet	 ændret	 siden,	 så	 de	 røde	
Angus	er	Angus	helt	 ligeberet-
tiget	med	de	sorte.

I 1992 er der en stor tur til Cana-
da	 med	 Angusforeningen.	 Her	
forsøger fl ere at købe røde dyr 
fra	Geis	besætningen,	men	det	
bliver	ikke	gennemført	af	vete-
rinære	grunde.
Først i 1996 bliver der købt dyr 
hos	Red	Rock	 i	Canada.	Både	
Arne	 Jørgensen	 og	 Johannes	
Riis får dyr hjem. I 1998 bliver der 
igen	købt	dyr.	Det	er	igen	på	en	
Canadatur.	 Gabrielle	 Albrekt-
sen køber 9 dyr, og Johannes 
Riis køber 14. Udover importen 
af	 levedyr	 bliver	 der	 også	 im-
porteret	embryoner	og	sæd.
Der	er	nu	etableret	4	–	5	besæt-
ninger	af	en	vis	 størrelse.	Knud	
Arne	Pedersen,	Steffen	og	Ga-
brielle	Albrektsen	og	Johannes	
Riis.	Efter	årtusindskiftet	er	også	
Lis	Magnussen	kommet	til	med	
dyr	 indkøbt	 fra	 de	 gamle	 be-
sætninger,	men	også	med	 im-
porteret	genetik
Det	 røde	 gen	 er	 vigende,	 så	
hvis	man	parrer	røde	dyr,	giver	

det	rødt	afkom.	I	en	sort	besæt-
ning	 kan	 der	 godt	 gemme	 sig	
et	rødt	gen,	så	man	kan	få	sig	
en	overraskelse,	som	i	sin	tid	Sø-
ren Vester fi k.
Genet har formentligt ”gemt” 
sig	siden	tidernes	morgen	(læs	
ca. 1856), da racen blev dan-
net	 af	 en	 sort	 polled	 race	 og	
korthorn.	Korthorn	har	haft	røde	
dyr	iblandt.	Skotterne	valgte	at	
satse	hårdt	på	det	pollede	gen	
og	den	sorte	farve.	Det	blev	en	
slags	brand.
Men	 her	 kan	 vi	 se,	 hvor	 svært	
det	kan	være	at	avle	en	egen-
skab	ud.	I	tilfældet	rød	farve	er	
det	en	gave,	(det	vil	jeg	i	hvert	
fald	vælge	at	kalde	det).	
Heraf	kan	man	lære,	et	en	ne-
gativ	egenskab	skal	behandles	
med	 stor	 opmærksomhed,	 da	
det	kan	vare	mange	år,	før	man	
med	nogenlunde	sikkerhed	har	
egenskaben	avlet	væk.

50		 Dansk Aberdeen-Angus 40 års jubilæumsskrift │ 2010

Røde Angus i Danmark



v/Lis Magnussen

- simmentaler egner sig ikke til 
vore mosede arealer!

Vi	startede	i	2000	med	at	købe	
3	 sorte	 Anguskvier.	 De	 var	 ret	
vilde, da vi fi k dem, og jeg 
tænkte ”sikke” en race, for jeg 
ville	 have	 haft	 simmentaler,	
men	 min	 mand	 syntes,	 de	 var	
for	store	til	vores	mosede	area-
ler,	så	derfor	Angus,	og	det	har	
vi	ikke	senere	fortrudt.
Vi	 ville	 så	 udvide	 besætnin-
gen,	så	vi	købte	endnu	en	sort	
ko	hos	Steffen	og	Gabrielle,	og	
den fi k så en rød kviekalv, så 
det	var	der,	det	 startede	med	
de	røde.	
Vi	 fortsatte	 med	 at	 købe	 en	

rød	tyr	og	4	røde	køer	hos	Knud	
Arne	Pedersen	og	et	par	gamle	
røde	 køer	 med	 kalv	 ved	 siden	
fra	Steffen	 igen,	og	 så	var	der	
gang	i	den.
Vi	 tog	 på	 dyrskue	 i	 Roskilde	
med	 tyren	 for	 første	 gang,	 og	
det	var	sjovt	at	være	med.
Vi	 har	 satset	 på	 de	 røde	 An-
gus,	 da	 vi	 synes,	 de	 er	 meget	
mere	rolige	og	sociale	end	de	
sorte.	 Vi	 kan	 gå	 direkte	 hen	 til	
en	rød	ko	på	folden	og	klø	den,	
men	 de	 sorte	 går	 bare	 deres	
vej.	Der	skal	man	altid	have	en	
spand	foder	med,	hvis	man	vil	i	
”snak”.
Vi	 har	 i	 dag	 40	 moderdyr	 inkl.	
de	 sorte,	men	på	 lang	 sigt	bli-
ver	det	kun	de	røde.	Vi	har	i	alt	
ca. 100 dyr 

Vi	 har	 avlet	 os	 frem	 til	 nogle	
fl otte kvier og tyre, synes vi selv, 
med	 embryoner	 fra	 Canada.	
Det	er	altid	spændende	at	se,	
hvad	der	kommer	ud	af	dem.
Vi	 deltager	 også	 på	 dyrskue	
i	 Roskilde	 og	 Herning	 og	 får	
da	også	gerne	en	eller	anden	
ærespræmie.
Hele	vores	besætning	er	stam-
bogsført,	og	vi	har	solgt	en	del	
til	avl	af	tyre	og	kvier	til	blandt	
andet	 Tjekkiet,	 Tyskland	 og	
Østrig.
Det	 var	 lidt	 fra	 Bakkens	 Angus	
på	Falster
Folk	 er	 velkomne	 til	 at	 besøge	
os	for	at	se	på	Rød	Angus
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v/Carl & Dorthe Foght

Ja, tro nu ikke det handler om 
betegnelsen for kaffe iblandet 
lidt Rød Ålborg…

Det	 var	 kælenavnet	 for	 Angus-
racen tilbage i 1975. På Ungsku-
et	i	Herning	dette	år,	faldt	jeg	for	
racen.	Jeg	havde	som	helt	ung,	
været ansat på en gård ved År-
hus,	hvor	man	anvendte	Angus	
til	krydsning	på	malkekøer	for	at	
lette	kælvningerne.	
Starten:
Det var i 1976, at jeg besluttede 
mig	for	at	købe	2	drægtige	køer.	
Valget	 faldt	på	Angus,	 fordi	de	
giver	 lette	 kælvninger,	 de	 er	
pollede,	 og	 det	 er	 en	 ekstensiv	
race,	der	er	nøjsomme	og	allige-
vel	producerer	en	god	kødkva-
litet.
Desværre	 viste	 det	 sig,	 at	 de	
begge	 havde	 paratuberkulose.	
Den ene ko døde ca. 14 dage 
efter	den	havde	kælvet	og	fået	
en tyrekalv. Den anden fi k en 
kviekalv,	 og	 koen	 blev	 slagtet	 i	
sommeren 1976.

Avlen:
Måske	ville	det	have	taget	mo-
det fra de fl este. Men jeg købte 
2	kvier	hos	Ole	Juhl	i	Hune	og	så	
var starten gået…… Fra 1976 og 
til 1987 købte vi hundyr fra fl ere 

forskellige besætninger. I 1986 
og 1987 importerede vi en del 
dyr	fra	Sverige.	
I Danmark var ”De Små Sorte…” 
efter	manges	mening	blevet	for	
små	 og	 mange	 af	 dem	 havde	
anlæg	 for	 at	 avle	 for	 meget	
fedt.	 I	 Sverige	 havde	 man	 ikke	
de	 samme	 problemer.	 Her	 var	
dyrene	 lidt	 højere	 og	 krops-
længden	var	betydelig	i	forhold	
til	 herhjemme.	Samtidig	var	an-
læggene	 for	 fedt	 mindre.	 Ene-
ste	minus	var	faktisk,	at	det	tradi-
tionelle	 trekantede,	 lille	 hoved,	
der	 sidder	 på	 en	 meget	 kort	
hals,	desværre	i	mange	tilfælde	
ændrede	sig,	 til	et	 længere	og	
smallere	 hoved.	 Men	 i	 avlsar-
bejdet	kan	man	jo	ikke	få	alt	på	
samme	tid.	
Siden	da	har	vi	kun	indkøbt	gan-
ske	få	hundyr.
Fra 1985 til 1995 havde vi godt 
25 årskøer. I 1995 reducerede vi 
besætningen til ca. 14 moder-
dyr, og det passer fi nt sammen 
med	2	fuldtidsjob,	børn	og	vore	
øvrige	interesser.
Vi har siden 1985 anvendt indi-
vidafprøvede	tyre	eller	tyre	med	
højt	 S-indeks,	 samtidig	 med	 at	
vi	 også	 anvender	 udenlandsk	
sæd,	 mest	 canadisk/ameri-
kansk.
Vi	inseminerer	kvierne	og	her	ud-
vælges	 insemineringstyren	 efter	

at	kunne	give	 lette	kælvninger,	
stor	 tilvækst,	meget	mælk	samt	
naturligvis	et	godt	eksteriør.	Efter-
hånden	er	det	vel	blevet	kendt	
for de fl este, at Angusracen stør-
relse	 har	 ændret	 sig	 betydeligt	
de seneste 15 - 20 år. 

Udstilling:
Siden 1978 har vi udstillet dyr på 
Det	 Østjyske	 Fællesskue	 i	 Hor-
sens. Fra 1980 til 1991 var vi hvert 
år	på	Ungskuet	i	Herning.	Når	ti-
den	tillader	det,	udstiller	vi	nu	på	
Landskuet.
Det	er	vigtig	at	kunne	sammen-
ligne	sine	dyr	med	andres.	Vi	me-
ner	ikke,	at	det	er	vigtigt	altid	at	
vinde	 på	 disse	 udstillinger.	 Hele	
tiden	 skal	man	vurdere	dyrene,	
og	 det	 avlsarbejde	 man	 ud-
fører	 i	 forhold	 til	 det	 andre	 gør.	
Endelig	har	det	at	udstille	også	
en	 social	 side.	Man	oparbejder	
et	netværk	som	kan	være	uvur-
derligt.

Foreningsliv:
Sammenholdet	 i	 foreningen	 er	
af	 afgørende	 betydning	 for,	
om	 den	 enkelte	 avler	 føler	 sig	
som	 en	 del	 af	 en	 større	 sam-
menhæng.	Det	 kan	også	have	
betydning	 for,	 hvor	 mange	 der	
ønsker	at	udstille	dyr	og	deltage	
i	 andre	 af	 de	 aktiviteter,	 der	 er	
med til at ”sælge” racen. 
Desværre	er	der	gennem	årene	
blevet en tendens til at fl ere og 
fl ere kun tænker på, hvad de 
kan	 få	ud	af	 foreningen	–	 i	 ste-
det	for	at	tilbyde	at	gøre	en	ind-
sats	for	foreningen.	Indtil	midten	
af ’90’erne stod medlemmerne 
næsten	 i	 kø	 for	 at	 få	 lov	 til	 at	
være	 med	 –	 men	 siden	 er	 det	
desværre	 gået	 ned	 af	 bakke	
med	 arbejdsindsatsen	 fra	 den	
brede	medlemsskare.
Det	kunne	være	dejligt,	hvis	det	
ikke altid er ”Tordenskjolds Sol-
dater”, der trækker læsset. Så 
kom	nu	ud	af	busken	–	tilbyd	din	
hjælp,	der	hvor	du	selv	føler,	du	
kan	 gøre	 nytte.	 Naturligvis	 skal	
man	 som	 medlem	 respektere	
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de	 spilleregler,	 der	 er	 udstukket	
fra	foreningens	side	–	så	de	tiltag	
man	ønsker	at	føre	ud	i	livet,	pas-
ser	ind	i	foreningens	øvrige	mål,	
og	måske	er	det	her	problemet	
er.	
Husk	man	 skal	 ikke	gå	 ind	 i	 for-
eningsarbejdet	 blot	 for	 altid	 at	
markedsføre	 sig	 selv	 og	 egne	
idéer.	En	god	forening	er	kende-
tegnet	ved,	at	man	skal	give	og	
tage.	Én	dag	er	det	mine	idéer,	
der	føres	ud	i	 livet,	næste	gang	
er	det	så	min	pligt	at	bakke	op	
om	 de	 idéer	 en	 anden	 af	 for-
eningens	 medlemmer	 foreslår.	
Derved	opnås	det	gode	samar-
bejde	og	glæden	ved	at	være	
en	 del	 af	 et	 fagligt	 og	 socialt	
netværk.

Afsætning:
I	en	årrække	var	det	muligt	stort	
set	at	sælge	det	hele	til	avl.	Der	
kom	 mange	 nye	 kødkvægbe-
sætninger,	 ofte	 i	 forbindelse	
med	 at	 malkekvægsbesætnin-
ger	 ophørte,	 og	 man	 ønskede	
fortsat	 at	 have	 dyr	 på	 gården.	
Der	blev	også	solgt	en	del	til	ud-
landet.	Dette	er	dog	blevet	me-
get	vanskeligere	de	seneste	år.	
Vi	 sælger	 vores	 tyrekalve	 ved	
indbinding	i	september	måned,	
og	de	voksne	hundyr	sælges	via	
DLK i Århus.
Køerne/kvierne	 kælver	 i	 perio-
den	december	til	marts,	enkelte	
måske	i	april,	men	vi	ønsker	kal-
vene	så	tidligt	som	muligt.
Derved	 er	 de	 så	 store,	 når	 de	
lukkes	 ud	 på	 forårsgræsset,	 at	
de	kan	æde	en	betydelig	del	af	
det	 gode,	 saftige	 og	 nærings-
holdige	græs.	

Fodring:
Hele	 besætningen	 lukkes	 på	
græs omkring 1. maj. Vi har 9 tdl. 
udlagt	med	græs.	Vi	 laver	ensi-
lage	 til	 wrap-baller	 af	 ca.	 halv-
delen	af	arealet.	Vi	har	ligeledes	
ca. 9 tdl. med korn, hvori vi udsår 
rajgræs,	så	køerne	har	noget	at	
leve	af	hele	efteråret.	
Vinterfoderet	består	af	korn,	en-

silage,	 mineraler,	 tilskudsfoder	
og	frøgræshalm.

Stalden:
Indtil 1998 blev dyrene bundet 
i	 en	 tidligere	 malkekvægsstald.	
Men i 1998 brækkede vi gulvet 
op	 og	 ryddede	 inventaret	 ud.	
Gravede	 ca.	 60	 cm	 af	 gulvet	
og	lavede	stalden	om	til	løsdrift.	
Stort	set	alt	inventaret	blev	købt	
brugt.	Vi	havde	håndværkere	til	
at	støbe	gulvet,	men	derudover	
var	det	ved	familiens	hjælp,	at	vi	
i efteråret 1998 kunne lukke dyre-
ne	ind	i	den	nyrenoverede	stald.	
Det	har	virkelig	været	en	stor	let-
telse,	og	 investeringen	var	 til	at	
overse.	 I	 forvejen	 skulle	 vi	 have	
investeret	i	en	gennemgribende	
renovering	 af	 udmugningsan-
lægget,	og	en	del	af	inventaret	
skulle	have	været	udskiftet.	Vi	er	
glade	for,	vi	valgte	at	lave	den-
ne	løsning	i	stedet	for.
Eneste	ulempe	er,	at	dyrene	ikke	
lærer	at	stå	bundet.	Det	at	fange	
dem	i	gitter	giver	ikke	den	sam-
me	fornemmelse,	som	når	de	får	
en	grime	på.	Dette	betyder,	at	
der	skal	trænes	betydeligt	mere	
med	dyrene,	inden	vi	tager	dem	
med	på	udstillinger	osv.

Fremtid:
Det	 er	 altid	 svært	 at	 spå	 om	
fremtiden	 og	 betydelig	 nem-
mere	at	kigge	i	bakspejlet	og	se,	
hvad	vi	skulle	have	gjort.
Der	 bliver	 for	 tiden	 talt	 meget	
om	at	støtten	til	dansk	landbrug	
skal	 falde	 væk,	 over	 en	 årræk-

ke	ganske	vist.	Alligevel	 tror	 jeg	
ikke,	vi	helt	ville	undvære	dyre-
ne,	 selvom	 rentabiliteten	 bliver	
forringet	 i	 forbindelse	 med	 en	
eventuel	reduktion	af	landbrugs-
støtten/bortfald	af	præmier.

For os er det en livsstil. 
Man	taler	meget	om	kvalitetstid	
og	livskvalitet.	For	os	er	det	kva-
litet	at	komme	hjem	fra	arbejde,	
gå	en	tur	i	marken,	se	kornet	og	
græsset	gro	og	ikke	mindst	kigge	
på	Angusdyrene.	At	 følge	årets	
gang	i	besætningen,	giver	os	en	
bedre	fornemmelse	af,	hvad	der	
er	vigtigt,	og	hvad	der	er	mindre	
væsentligt.

Ansvar:
Når	 vi	 arbejder	 med	 levende	
væsner,	 følger	 der	 også	 et	 an-
svar	 med.	 Vi	 har	 ansvar	 for,	 at	
dyrene	har	det	godt.	Det	er	os,	
der	 skal	 træffe	beslutninger	 for,	
hvornår	de	enkelte	dyr	skal	slag-
tes,	 og	 det	 er	 os	 der	 i	 tilfælde	
af	 et	 dyrs	 sygdom	 -	 (det	 sker	
heldigvis	 sjældent)-	 er	 nødt	 til	
at	 træffe	 beslutningen	 om	 evt.	
afl ivning. Det er et stort ansvar, 
vi	 har.	 Men	 hvis	 man	 forstår	 at	
glæde	 sig	 over	 alle	 de	 mange	
positive	sider,	når	kalvene	fødes,	
at	 sidde	 i	 haven	 en	 sommeraf-
ten	 og	 se	 kalvene	 lege	 og	 alle	
de	andre	glæder	arbejdet	med	
dyr	fører	med	sig,	ja,	så	kan	vi	for	
vores	 vedkommende	 kun	 sige,	
at	 vi	 forventer	 at	 arbejde	 med	
Angus	i	nogle	år	endnu.
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New Genetics
from US 

and Canada 
at Mønline

Sav Net Worth 4200

Red Terron Fully Loaded 540R

Red Terron Reload 703T

Hoff Limited Edition SC594

Red Fine Line Mulberry 26P

MF Destroyer O93

Red Brylor DMM Thump 2T

Thora

»Where Customers Become Friends«
20 Years with Purebred Angus
MØNLINE ANGUS is located in the south of Denmark. The Ranch

currently operates 335 hectares with grain, sugar beet and grass.
The black Angus herd was etablished in 1989 and the red herd in 1996

MØNLINE sponsered embryos
for WAF 2009 in Calgary

We have exported our cattle / semen / embryos to Canada, Norway, Finland, Sweden, 
Germany, Poland, Netherlands, Czech Republic, Switzerland, Austria and Latvia. The bull

Nakkegård Nørd was exported to Ireland with great success. The bull Rønnekilde Unik
is 12-fold Supreme Champion (and counting). Both are derived from Mønline Stock.

In the last 12 years, we have imported embryos/semen from the best cows/bulls in North Ameri-
ca. 15-20 ET-calves are born every year at Mønline Angus. The embryos/semen are from Hamil-
ton Farms, Geis Angus Farm, Koran Stock Farm, Red Rock Red Angus, Brylor Ranch, Mountain
View Farms, Six Mile Ranch, BJ Cattle Co, Big Sky Stock Farms, Flying K Ranch, Northline Angus,
Belvin Angus, Terron Farms. Nine females were imported from Koran Stock Farm in 1999.

Please feel free to inquire about progeny, 
semen or embryos from the top of our 100 head 

Purebred Red & Black Angus herd!
Look at: www.aberdeen-angus.dk

LSD-grafisk · +45 9864 9161 · lsd-grafisk@mail.dk

ML Improvement 675
Grand Champion in 2006, 2007 and 2008

Supreme Champion in 2006 and 2008

Champion Awards 2008

SSTTEEFFFFEENN AALLBBRREEKKTTSSEENN
Fanefjord Kirkevej 56 · DK-4792 Askeby, Møn, Denmark

Phone +45 5581 7120 · Mobil +45 2258 2576
Fax +45 55817944 · Mail: Steffen@saiaps.dk · www.aberdeen-angus.dk



Dansk Aberdeen-Angus 40 års jubilæumsskrift │ 2010	 55

von Carl & Dorthe Foght

Wer	 glaubt	 es	 handle	 sich	 nun	
um	 die	 berühmt	 berüchtigten	
Kleidungsstücke,	 den	 muss	 ich	
leider	enttäuschen....

Die	„kleinen	Schwarzen“	war	um	
1975 nämlich der Spitzname für 
Angusrinder.	 Auf	 der	 Jungtier-
schau	in	Herning	bin	ich	damals	
der	Rasse	verfallen.

Der Beginn
1976 beschloss ich, zwei trächti-
ge	 Kühe	 zu	 kaufen.	 Die	 Wahl	
fi el auf Angus, da sie leicht 
abkalben,	 sich	 aufgrund	 ihrer	
Genügsamkeit	 extensiv	 halten	
lassen,	eine	hervorragende	Fle-
ischqualität	 haben	 und	 zudem	
noch	hornlos	sind.	Leider	zeigte	
es	sich,	dass	die	beiden	damals	
gekauften	 Kühe	 Paratuberku-
lose	hatten.

Die Zucht
Viele	 hätten	 nach	 dem	 Misser-
folg	 sicherlich	 schon	 die	 Flinte	
ins	 Korn	 geschmissen.	 Ich	 aber	
kaufte	zwei	Färsen	bei	Ole	Juhl	in	
Hune	und	damit	war	der	Grund-
stein gelegt... Von 1976-1987 
kauften	 	 wir	 Färsen	 und	 Kühe	
von	 verschiedenen	 Betrieben.	
In den Jahren 1986 und ’87 im-
portierten	wir	zudem	noch		Tiere	
aus	Schweden.	Seitdem	haben	
wir	 nur	 noch	 sehr	 selten	 weibli-
che	Tiere	zugekauft.
Von 1985-1995 hatten wir gut 
und	 gerne	 25	 Mutterkühe.	 Seit	
1995 haben wir den Bestand auf 
ca. 14 Muttertiere reduziert, was 
sich	 besser	 mit	 unseren	 beiden	
Vollzeitjobs,	 den	 Kindern	 und	
unseren	 übrigen	 Interessen	 ve-
reinbaren	lässt.	
Seit 1985 haben wir entweder 
leistungsgeprüfte	 Bullen	 oder	
Bullen	mit	einem	hohen	S-Index	
eingesetzt.	 Dazu	 benutzen	 wir	
auch	 ausländischen	 Samen,	
vorzugsweise	aus	Kanada/USA.
Die	Färsen	werden	künstlich	be-
fruchtet.	Dabei	wird	besonderer	
Wert	auf	 Leichtkalbigkeit,	hohe	

Zunahmen,	eine	gute	Milchleis-
tung	und	natürlich	ein	gutes	Ex-
terieur	gelegt.

Ausstellungen
Seit 1978 haben wir an verschie-
denen	 Tierschauen	 teilgenom-
men.	Zwar	nicht	jedes	Jahr,	aber	
nahezu.	

Vereinsleben
Der	 Zusammenhalt	 innerhalb	
des	Vereins	ist	für	mich	von	aus-
schlaggebender	Bedeutung	da-
für,	ob	der	einzelne	Züchter	sich	
als	 Teil	 eines	 größeren	 Ganzen	
fühlt.	 Ebenso	kann	dieses	auch	
entscheidend	 dafür	 sein,	 wie	
viele	Züchter	 ihre	Tier	ausstellen	
und	an	den	übrigen	Aktivitäten	
teilnehmen,	die	dazu	beitragen	
die	Rasse	zu	„verkaufen“.
Ein	 guter	 Verein	 zeichnet	 sich	
durch	ein	ständiges	Geben	und	
Nehmen	 aus.	 Irgendwann	 sind	
es	 vielleicht	 meine	 Ideen	 oder	
Gedanken,	die	der	Verein	in	die	
Wirklichkeit	 umsetzt.	 Deshalb	 ist	
es auch meine Pfl icht und Auf-
gabe,	 die	 Ideen	 und	 Projekte,	
die	von	anderen	im	Verein	stam-
men,	zu	unterstützen.	So	erreicht	
man	gute	Zusammenarbeit	und	
genießt	 die	 Vorteile,	 Teil	 eines	
sozialen	 und	 fachlichen	 Netz-
werkes	zu	sein.

Absatz und Fütterung
Unsere	 Bullkälber	 werden	 im	
September	 beim	 Aufstallen	
verkauft.....	Die	weiblichen	Tiere	
werden	 über	 die	 DLK	 (Schlach-
terei)	in	Aarhus	abgesetzt.	
Die	Abkalbungen	der	Kühe	und	
Färsen	erstreckt	sich	von	Dezem-
ber	bis	März.	Einzelne	Nachzügler	
gibt	es	zwar	auch	noch	im	April,	
aber	generell	 sollten	die	Kälber	
so	 früh	 wie	 möglich	 innerhalb	
dieser	Periode	geboren	werden.	
Die	gesamte	Herde	wird	um	den	
1. Mai herum auf die Weide ge-
lassen.
Das	Winterfutter	besteht	aus	Ge-
treide,	 Silage,	 Mineralien,	 Gras-
samenstroh,	 sowie	 Ergänzungs-
futter		von	Aarhusegnens	Andel.	

Der Stall
1998 haben wir unseren Stall zu 
einem	Laufstall	mit	Tiefstreu	um-
gebaut.	Das	ist	eine	gute	Lösung,	
hat	aber	den	Nachteil,	dass	die	
Tiere	nicht	daran	gewöhnt	sind,	
angebunden	zu	sein.	Das	Fang-
gitter	 ist	 wesentlich	 ineffektiver	
in	dieser	Hinsicht,	als	ein	Halfter.	
Das	bedeutet,	dass	wir	erheblich	
mehr	 mit	 den	 Tieren	 arbeiten	
müssen,	wenn	wir	zu	Ausstellun-
gen	usw.	gehen.

Die Zukunft
Es	 ist	 immer	 schwer	 die	 Zukunft	
voraus	zu	sagen.	Es	ist	einfacher	
zurück	zu	blicken	und	zu	sehen,	
was	man	hätte	anders	machen	
sollen.
Für	uns	ist	das	unser	Lebensstil.
Wir	sprechen	viel	über	Qualitäts-
zeit	und	Lebensqualität.	Für	uns	
ist	Lebensqualität	von	der	Arbeit	
nach	Hause	zu	kommen,	einen	
Spaziergang	über	die	Felder	zu	
machen,	 das	 Gras	 und	 Getrei-
de	wachsen	 zu	 sehen,	und	vor	
allem	natürlich	unsere	Angus	zu	
beobachten.	Dem	Jahresablauf	
im	 Betrieb	 zu	 folgen,	 gibt	 uns	
ein	 besseres	 Gefühl	 dafür,	 was	
wichtig	und	weniger	wichtig	ist.	

Verantwortung
Wer	 mit	 Lebewesen	 arbei-
tet,	 trägt	 immer	 auch	 Verant-
wortung.	 Wir	 müssen	 dafür	
sorgen,	 dass	 es	 den	 Tieren	 gut	
geht.	Wir	bestimmen,	wann	wel-
ches	Tier	geschlachtet	wird	und	
entscheiden	 im	 Krankheitsfall	
(was	 zum	 Glück	 nur	 selten	 der	
Fall	 ist)	 über	 Behandlung	 bzw.	
Notschlachtung.	 Wir	 tragen	
also	eine	große	Verantwortung.	
Wenn	man	aber	in	der	Lage	ist,	
sich	über	alle	schönen	Seiten	zu	
freuen,	z.B.über	die	Geburt	eines	
Kalbes,	oder	an	einem	schönen	
Sommerabend	auf	der	Terrasse	
zu	sitzen	und	den	Kälbern	beim	
Spielen	 zuzuschauen	 und	 Freu-
de	bei	der	Arbeit	mit	den	Tieren	
empfi ndet, dann denken wir, 
dass	wir	wohl	noch	einige	Jahre	
mit	Angus	arbeiten	werden.

„Die kleinen Schwarzen“
(Zusammenfassung)



By Carl & Dorthe Foght

Well,	 this	 is	 not	 about	 black	
coffee, with a bit of Red Ålborg 
snaps….
This	is	what	they	called	the	An-
gus back in 1975. At the Natio-
nal	Show	 in	Herning	 this	year	 I	
fell		for	this	race.

Beginnings:
In 1976, I decided to buy two 
cows	that	were	soon	to	calve.	I	
chose	Angus,	because	they	
calve	 easily,	 they	 are	 polled	
and	 they	 are	 an	 extensive	
race,	 undemanding	 in	 fodder	
and	yet		they	produce	meat	of	
a	very	high	quality.
Unfortunately	it	turned	out	that	
they	both	had	paratuberculo-
sis.

Breeding:
Maybe	 others	 would	 have	 gi-
ven	up.	But	I	bought	to	heifers	
from	Ole	Juhl	in	Hune	and	that	
was	 the	 beginning	 of	 it	 all…..
From 1976 and to 1987 we 
bought	 female	 animals	 from	
different herds. In 1986 and 
1987 we imported several ani-
mals	from	Sweden.
Since	 then	 we	 have	 bought	
very	few	female	animals.
From 1985 to 1995 we had ap-
proximately 25 cows. In 1995 
we	reduced	the	herd	to	about	
14 cows which suites our lifesty-
le	 with	 two	 jobs,	 children	 and	
other	interests.
We have since 1985 used bulls 
from	 the	 National	 Test	 Station	

or	 bulls	 with	 a	 high	 S-index,	
while	also	using	foreign	semen,	
mostly	Canadian	or	American.
We	 	 have	 the	 heifers	 insemi-
nated	 and	 choose	 inseminati-
on	bulls	that	give	easy	calving,	
good	calf	growth,	a	lot	of	milk	
and	naturally	a	good	exterior.

Shows:
Since 1978 we have participa-
ted	in	different	shows.	Not	eve-
ry	year,	but	very	often.

The Angus society
Solidarity	 in	a	 society	 is	an	 im-
portant	 factor	 if	 the	 individual	
breeder	 is	 to	 feel	 a	 sense	 of	
belonging	in	the	context	of	the	
society.	Feeling	as	a	welcome	
member of “the Angus family” 
also refl ects on  the urge to par-
ticipate	in	National	Shows	and	
other	 activities	 that	 promote	
the	race.	
In	any	good	society	the	giving	
and	receiving	goes	both	ways.	
Sometimes	it	is	one’s	own	ideas	
that	 are	 accepted	 and	 other	
times	 it	 is	 one’s	 duty	 to	 sup-
port	the	ideas	of	other	society	
members.	 In	 this	 way	 everyo-
ne	 cooperates	 and	 achieves	
the	joys	of	being	a	part	of	well	
functioning	 technical	 and	 so-
cial	network.

Sales and feeding:
We	 sell	 our	 bull	 calves	 in	 Sep-
tember,	 and	 the	 full-grown	
female	animals	are	sold	through	
a slaughterhouse in Århus.
The	 cows	 and	 heifers	 calve	
from	 December	 to	 March,	 a	
few	 perhaps	 in	 April,	 but	 we	
aim	for	calving	as	early	as	pos-
sible.
The	 whole	 herd	 is	 let	 out	 for	
grazing around May fi rst.
Winter	fodder	consists	of	grain,	
silage,	 minerals,	 compound	
feed	from	Aarhusegnens	Andel	
and	seedgrass	straw.

The cowshed
In 1998 we changed the cows-

hed,	so	we	let	the	animals	loose	
in	 straw	 bedding.	 This	 worked	
well,	 apart	 from	 the	 fact	 that	
the	animals	no	 longer	 learn	to	
have	 a	 halter	 on.	 This	 means	
that	 they	 need	 a	 great	 deal	
more	 training	 before	 they	 are	
ready	to	be	taken	to	shows.

The future:
It is always diffi cult to predict 
the	 future	 and	 always	 much	
easier	 in	 hindsight	 to	 acknow-
ledge	 what	 one	 should	 have	
done.

This is our lifestyle!
There	 is	 much	 talk	 of	 quality	
time	and	quality	of	 life.	For	us,	
quality	 means	 coming	 home	
from	work,	taking	a	walk	in	the	
fi elds, watching the grass and 
grain	 grow,	 and	 not	 least	 en-
joying	 our	 Angus	 herd,	 all	 this	
gives	us	a	better	understanding	
of	what	is	important	and	what	
is	less	important	in	life.

Responsibility:
When	working	with	living	crea-
tures,	one	also	has	a	responsibi-
lity.	We	are	responsible	for	the		
animals	 well	 being.	 We	 de-
cide	 when	 each	 animal	 goes	
to	 slaughter,	 and,	 in	 the	 rare	
cases	of	sickness,	we	decide	if	
and	when	the	animal	must	be	
put	down.	
This	 is	a	big	responsibility.	But	 if	
one	 can	 enjoy	 the	 many	 ple-
asant	 parts,	 when	 the	 calves	
are	born,	 sitting	 in	 the	garden	
a	 summer	 evening	 watching	
the	calves	playing,	and	all	the	
other	 joys	 that	 go	 along	 with	
working	with	animals.	
For	our	part,	we	expect	to	work	
and	enjoy	our	Angus	herd	for	a	
number	of	years	to	come.

A little black one
(summary)
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Nakkegaard Angus
1973-2010

Ålebæk Angus
1980-2010

Ålebæk AngusÅlebæk AngusÅlebæk Angus

Visitors welcome by appointment
Herdis, Knud og Thorbjørn Pedersen
Tel.: +45 6478 1213
Mail: knud_herdis@pedersen.mail.dk
Nakkegaard
Blåkildevej 34 - Nakke - 5592 Ejby
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Det	har	alltid	vore	nær	kontakt	
mellom	 den	 danske	 og	 den	
norske	Angusforening.
Norsk	 Aberdeen	 Angus	 feira	
i	 2008	 sitt	 50-år	 jubileum,	 der	
me	fekk	koseleg	besøk	av	Niels	
Poulsen.		Sjølv	om	me	her	i	nord	
har	 den	 eldste	 foreininga,	 ser	
me	 likevel	 den	 danske	 Angus-

forening	som	vår	storebror.
Danske	 avlerar	 har	 stått	 for	
mykje	 av	 den	 genetikken	 som	
har	gjeve	Norsk	Aberdeen	An-
gus den fl otte framgongen me 
har	i	Noreg.	I	tillegg	har	de	vore	
utruleg	dyktige	på	show	og	ut-
stillingar,	 med	 bemerkelsever-
dig fl otte og rolege dyr.  Her 
har	me	så	mykje	å	lære..	Det	er	
ein	fryd	å	vera	på	besøk	i	Dan-
mark,	me	blir	vel	tekne	vare	på,	
og	traktert.
Det	seie	ein	del	om	kvalitet,	når	
de	sel	dyr	til	heile	Europa,	ikkje	
minst	 tilbake	 til	 opprinnelsen	
Skottland.
Me	 er	 stolte	 over	 å	 tilhøyre	 eit	
slikt	 fellesskap	 som	 Angusmiljø-
et	i	Norden.
Norsk	 Aberdeen	 Angus	 håpar	
på	eit	 fortsatt	godt	 samarbeid	
med	 Dansk	 Aberdeen	 Angus	

Forening,	 og	 vil	 med	 dette	
ynskje	til	lykke	med	eit	strålande	
40-års	jubileum.

Hipp,	hipp,	hurra	!

Mvh
Norsk Aberdeen Angus v/styret
Leiar Elisabeth B.Haugarne

Kjære venner
i Dansk Aberdeen Angus Forening

Bakkens Benjamin

Avlsdyr
løbende
til salg
- røde
og sorte! Besøgende altid velkomne!

Bakkens Angus
FALSTER                                    Lis Magnussen

Grønsundvej 308 · 4871 Horbelev
Telefon 24 24 14 78

Mail: lis.magnussen@mail.tele.dk
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Ireland	has	been	famous	for	its	
cattle since it fi rst started ex-
porting livestock almost 1.000 
years	ago.	Since	then	Irish	stock	
has	played	a	major	 role	 in	 the	
foundation	 of	 breeding	 herds	
throughout	 the	 world,	 particu-
larly	 in	 Great	 Britain	 and	 both	
the	North	and	South	American	
continents.

Aberdeen-Angus were fi rst in-
troduced	 into	 Ireland	 as	 far	
back as 1860. While Ireland has 
a	 large	 number	 of	 breeders	
with	 small	 herds	 of	 breeding	
females	 other	 herds	 range	 to	
over	50	females.	However	what	
is	lacking	in	numbers	is	counter-
balanced		in	quality.

Breeders	 are	 very	 dedicated	
and	 breed	 Aberdeen	 Angus	

with	 meticulous	 care.	 Down	
the	years	top	grade	bulls	have	
been	 purchased	 in	 Scotland,	
USA	 and	 Canada	 enabling	
breeders	 to	 keep	 pace	 with	
modern	demands.	For	the	past	
20	or	more	years	Irish	bred		bulls	
and	 females	 have	 made	 a	
major infl uence on the breed 
throughout	the	British	Isles.		Irish	
bred	 bulls	 and	 their	 offspring	
have	 taken	 major	 honours	 at	
Perth	in	the	past.

The	 Irish	 Aberdeen-Angus	 As-
sociation, established in 1894, 
promotes	the	breed		in	Ireland.	
The	 Association	 has	 currently	
over	 800	 member	 breeders	 in	
the	Republic	of	Ireland	and		in	
Northern	 Ireland	 who	 register	
their	cattle		with	the	Aberdeen-
Angus	 Cattle	 Society	 in	 Perth,	
Scotland.
The infl uence of Angus as a sire 
in	Irish	dairy	and	beef	herds	has		
shown	a	gra-
dual	increase	
in	 recent	 ye-
ars	 and	 now	
accounts	 for	
15% of all calf 
births.
	

The	Irish	Aber-
deen	 Angus-

Association	can	be	contacted	
through	their	Secretary	Kathryn	
Bradshaw,	 Main	 Street,	 Mohill,	
County	Leitrim	,	Ireland.
		
Telephone:
+ 353  719632099 
Fax:	
+353  719632140  
Email:
irishaberdeenAngus@eircom.net
website
www.irishaberdeenAngus.com

The Irish Aberdeen-Angus As-
sociation would like to con-
gratulate the members of 
“The Danish Aberdeen-Angus 
Association”on their 40th an-
niversary and wish them every 
success in the future  
		

The Irish Aberdeen-Angus Association

Vel mødt til forårsarrange-
ment for hele familien på Åle-
strup Avlsstation, Hannerup-
vej 23, Hvam, 9620  Ålestrup. 
Flere oplysninger kan fås ved 
henvendelse til Jørgen Skov 
Nielsen, tlf. 20 12 07 96.

til Åbent Hus på Ålestrup Avlsstation
Den 3. april kl. 10-12 er der Åbent Hus for hele familien 

på individprøvestationen
med et spændende program:
- Præsentation af den nye afprøvning
- Besigtigelse af de kalve, der er på stationen
- Særligt fokus på de kalve der er til salg (stilleauktion m.m.)

til Åbent Hus på Ålestrup Avlsstation

Indbydelse

Aktiviteter
- Avlsforeningerne har en informati-

onsstand på stationen
- Der er gratis pølser og drikkevarer
- Hoppeborg for børnene

Vel mødt til forårsarrange

Arrangører:
Danmarks Charolais Forening,
Aberdeen-Angus Foreningen og Dansk Simmental



Mennesker med interesse for Angus...
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Mennesker med interesse for Angus...



 
We want to marketing sturdy, meatfull, superior breeding animals, wich are selected 
among the best bloodlines in the World – and our ”key-words”in this work are: 

 Moderat Birthweight        
 Maternal Strenght 
 Superior Growth 
 Fleshing Ability 
 Performence 
 Cows which are large framed, meatfull and stands corect on their legs 

 

Sort Magi 
 Hvem kender ikke magien ved en tur over marken… 
 Eller lyden af en nyfødt kalv i gang med den første tår mælk… 
 Eller roen blandt dyrene, når de ligger i solen og tygger drøv… 
 Eller de første spæde tegn på, at foråret er på vej… 
 Eller… 

Tja… der findes langt flere magiske øjeblikke end vi egentligt regner med – og de sidste 29 år i Dansk Angus Avl, har 
givet os en masse magiske øjeblikke og heldigvis også mange dejlige venskaber.  

Vores mål med Angus er stadig at lave nogle store og meget kødfulde dyr – og dertil har vi endnu engang hentet 
forstærkning fra Miller Wilson Angus i Alberta, Canada. Dawn og Lee Wilson havde lige præcis de store og kødfulde 
køer, vi ønskede, som mødre til nye generationer af Vesterskoven dyr – og når samtidig fædrene er absolute toptyre – 
så var beslutningen let.  

 

      DMM Miss Essence 90K                  O’Neills Expedition                    DMM Dyna Lass 13N           DMM Posi-Traction 57P 

Samtidigt har vi valgt at bruge Geis Hi Spade igen. Han var 165 cm høj og vejede 1400 kg og vandt Interbreed flere 
gange i 90’erne. Gennem mange år var alle vore køer efter Hi Spade – og da der nu igen er plads til hans gener – er de 
første kalve i denne ”anden runde Hi Spade” født i vinteren 2010.  

 

         Geis Hi Spade 

 

            Vesterskoven                                                Vesterskoven Angus 
Marianne Kreutzfeldt & Hans Henriksen 

Vesterskovvej 39 – 9830 Tårs 
Tlf. +45 9896 1415   + 45 2536 8810   + 45 3089 0508 

♣  Vesterskoven@mail.dk   ♣  www.vesterskovenangus.dk © 
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PROGRAM
Onsdag den 1. september, København
Ankomst
Get	together	arrangement	20:00	-	22:00	på	Quality	Airport	
Hotel
Mulighed	for	overnatning	på	Quality	Airport	Hotel*

Torsdag den 2. september Roskilde
Besætningsbesøg	hos	Niels	Poulsen,	Viking	Angus.	Formid-
dagskaffe
Besætningsbesøg	hos	 Steffen	Albrektsen,	Mønline	Angus.	
Frokost
Tur	til	Møns	Klint
Angus	Forum	møde	på	restaurant	Snekken,	Roskilde
Eftermiddagskaffe	med	kage
2	retters	mødemenu	med	en	øl	eller	vand
kaffe	til	desserten
Overnatning	på	Roskilde	vandrehjem

Fredag den 3. september, Hanstholm
Besætningsbesøg	 hos	 Carsten	 Petersen,	 Høgsgaard	 An-
gus,	Mørkøv.	Formiddagskaffe	

Frokost	for	egen	regning	på	færgen
Besætningsbesøg	hos	Berit	og	Henrik	Madsen,	Markdalga-
ard.	Eftermiddagskaffe
Guidet	tur	i	Nationalparken	Thy
Besætningsbesøg	hos	Ingrid	og	Peter	Eliassen,	Thy	Angus.	
Eftermiddagskaffe		og	grillparty
Overnatning	på	Hanstholm	Hotel

Lørdag den 4. september, Fredericia
Besøg MuseumsCenter Hanstholm (”Bunkermuseet”)
Besætningsbesøg	 hos	 Margit	 &	 Finn	 Stabell,	 produktions-
besætning.	Frokost	og	eftermiddagskaffe
Elitedyr	auktion	i	Brørup
Angus	Foreningens	40	års	jubilæum:	Festmiddag	på	Hotel	
Trinity,	Fredericia	
Velkomstdrink, 3 rettersmenu og 1/2 fl aske vin og kaffe 
Overnatning	Hotel	Trinity,	Fredericia
	
Søndag den 5. september, København
Besætningsbesøg	hos	Herdis	og	Knud	Pedersen,	Nakkega-
ard	Angus,	Vestfyn.	Frokost		og	kaffe
Afgang	mod	København	og	hjemad……...

Overnatning	på	Roskilde	vandrehjem

Fredag den 3. september, Hanstholm
Besætningsbesøg	 hos	 Carsten	 Petersen,	 Høgsgaard	 An-
gus,	Mørkøv.	Formiddagskaffe	

Søndag den 5. september, København
Besætningsbesøg	hos	Herdis	og	Knud	Pedersen,	Nakkega-
ard	Angus,	Vestfyn.	Frokost		og	kaffe
Afgang	mod	København	og	hjemad……...

PROGRAM Frokost	for	egen	regning	på	færgen

EUROPÆISK ANGUS FORUM, SEPTEMBER 2010

EUROPEAN ANGUS FORUM, SEPTEMBER 2010, DENMARK
SUPERIOR PROGRAMME
Wedensday, September the 1st, Copenhagen
Arrival
Get	together	arrangement	20:00	-	22:00	at	Quality	Airport	
Hotel
Possibillity	for	overnight	accommodation	at	the	Quality	Air-
port	Hotel

Thursday,  September  the 2nd, Møn and Roskilde
Farm	visit	at	Niels	Poulsen,	pt.	President,	Viking	Angus	(Red	
&	Black),	
tea/	coffee	and	refreshments
Farm	 visit	 at	 Steffen	 Albrektsen,	 Mønline	 Angus	 (Red	 &	
Black),	lunch
Excursion	to	The	Cliff	of	Møn	(Moen)	 	 	www.skovognatur.
dk/Udgivelser/Vandretursfoldere/Engelsk/Moens_Klint.htm	
Forum	meeting	at	the	restaurant	Snekken	www.snekken.dk		
,	Roskilde.				www.visitroskilde.com/Default.asp?l=2	
Afternoon	tea/coffee	and	cake
A two-course meeting menu - 1 beer/soft drinks/water and 
tea/coffee	and	cake
Overnight	 accommodation	 at	 DANHOSTEL	 Roskilde	 Van-
drehjem			www.rova.dk	

Friday, September the 3rd, Sealand and Hanstholm (Jut-
land)
Farm	visit	at	Carsten	Petersen,	Høgsgaard	Angus,	Mørkøv,	
Sealand	(Black)
Tea/coffee
Lunch	at	your	own	expence	on	the	ferry

Farm	visit	at	Berit	and	Henrik	Madsen,	Markdalgaard	An-
gus,	Jutland	(Black)
Afternoon	tea/coffee
A	guided	tour	to	the	Nationalpark,	Thy.		www.skovognatur.
dk/Udgivelser/Foldere/Stier/NationalparkThyUK.htm	

Farm	visit	at	Ingrid	and	Peter	Eliassen,	Thy	Angus	(Black)	
Afternoon	tea/coffee	and	grillparty
Overnight	accommodation	at	the	Hanstholm	Hotel

Saturday, September the 4th, Fredericia (Jutland)
Visit	 the	 MuseumsCenter	 Hanstholm	 at	 the	 North	 Sea.			
www.museumscenterhanstholm.dk/?&setlanguage=2	
Farm	visit	at	Margit	&	Finn	Stabell	(production	herd),	lunch	
and	afternoon	tea/coffee	
Livestock	Auction,	Brørup
Gala-dinner	at	the	Hotel	Trinity,	Fredericia.		
The	Danish	Aberdeen-Angus	Association	celebrates	its	40-
year	jubilee.	
A	welcoming	drink,	three-course	dinner	incl.	½	a	bottle	of	
wine,	coffee/tea
Overnight	accommodation	at	the	Hotel	Trinity,	Fredericia
www.trinity.dk/p81.asp  

Sunday, September the 5th, ( Funen and Copenhagen)
Farm	visit	at	Herdis	and	Knud	Pedersen,	Nakkegaard	An-
gus,	Funen	(Black)
Angus since1973, 35 purebred 
Lunch	and	tea/coffee
Departure	to	Copenhagen



Angus gennem tiden...
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The	 Irish	 Angus	 Cattle	 Society	
offers	 our	 warmest	 congratu-
lations	to	you	the	Danish	Aber-
deen	Angus	Association	and	to	
all	of	your	breeders	on	this	your	
40th	anniversary.
We	also	wish	you	good	 luck	 in	
hosting	the	European	Angus	Fo-
rum	 in	September	and	hope	 it	
will	be	a	huge	success	for	you.
Perhaps	you	and	your	breeders	
might	like	some	information	on	
Angus	in	Ireland:		
The	 Irish	 Angus	 Cattle	 Society	
was established in 1967 having 
as	its	primary	objective	the	de-
velopment	 and	 improvement	
of	the	breed	in	Ireland.
A	 progressive	 Society,	 it	 is	 re-
sponsible	 for	 introducing	 AI	 to	
the	 breed	 and	 for	 acquiring	
Canadian	bloodlines	which	ra-
dically improved the confi rma-
tion	of	the	Angus	breed.
It is also the fi rst Breed Society 
in	Ireland	to	introduce	a	breed	
specifi c beef scheme, the “Cer-
tifi ed Irish Angus Beef Scheme”
The	Irish	Angus	Herd	Book	is	ap-
proved	by	the	European	Union	
and	therefore	has	international	
standing.
The	Society	takes	an	active	role	
in	the	Pedigree	Cattle	Breeders	
Council	 of	 Ireland	 and	 is	 a	
member	 of	 the	 World	 Angus	
Form.

Herd Size:
While	 there	 are	 a	 number	 of	
large	herds	 in	 Ireland	 the	ave-
rage herd consists of four to fi ve 
cows.

Calf Registrations:
With	in	excess	of	four	thousand	

fi ve hundred registrations in 
2009 the percentage of male/
female	 is	about	50/50	with	the	
average	 birth	 weight	 around	
35kgs
Breeders	Clubs	in	both	Munster	
and	 Leinster	 help	 to	 organise	
the	members	and	promote	the	
breed in specifi c areas.

Sales:
Irish	Angus	sales	are	held	in	Car-
rick	on	Shannon,	Co	Leitrim,	Kil-
kenny,	 Kilmallock,	 Co	 Limerick	
&	Macroom	Co	Cork.
For	further	information	log	on	to	
www.irishangus.ie

Exports:
Irish	 Angus	 cattle	 have	 been	
successfully	 exported	 to	 Ame-
rica	 over	 the	 years	 and	 Irish	
bloodlines	 can	 be	 found	 in	
many	of	the	popular	American	
herds.
Most	of	 the	EU	Countries	have	
benefi ted from Irish Angus im-
ports	 and	 sales	 continue	 to	
grow.	 We	 invite	 groups	 or	 in-
dividual	 breeders	 to	 contact	
the offi ce regarding organised 
tours	 of	 Irish	 Angus	 farms	 with	
a	view	to	purchase	males	and	
females.

The	 Irish	 Angus	 Producer	
Group:														
The	 Producer	 Group	 was	 for-
med in 1996 by pedigree and 
commercial	 Angus	 breeders,	
whose	 main	 object	 is	 to	 build	
a	marketing	foundation	to	pro-
mote	 the	Angus	breed	and	to	
secure	 a	 price	 premium	 for	 its	
producer’s.
Processing	 has	 increased	 from	
40 cattle per week in 1996 to in 
excess	 of	 600	 cattle	 per	 week	
at	present		
The	Producer	Group	 formed	a	
processing	 and	 marketing	 al-
liance	 with	 the	 Kepak	 Group	
and	AIBP	in	Ireland.
This	 alliance	 has	 proved	 very	
successful and to day Certifi ed 
Irish	 Angus	 Beef	 is	 marketed	
not	 only	 in	 Ireland	 but	 in	 most	
EU	beef	markets	as	a	premium	
product.
For	 further	 information	 on	 the	
Irish	Angus	Cattle	Society	con-
tact:
I.	A.C.	S.,	24	Hawthorn	Crescent,	
Boyle	 Road,	 Carrick	 on	 Shan-
non,	Co.	Roscommon.
Tel: + 353 71 9620253 / 9620340. 
E-mail	Angus@iol.ie
Website:www.irishangus.ie	

The Irish Angus Cattle Society
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HEDEBO ANGUS FARM
ABERDEEN ANGUS SINCE 1981
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Today we have about 60 pedigree cows. We want our Angus to preserve the race’s excellent qualities as a hardy and modest cow, easy calv-
ing and wean calves with high growth, good muscles - and excellent meet quality. • Most of our cows are on the pasture all the year round
and graze on marginal areas and are fed in the winter with cheap, alternative feed, which are some of the qualities we select in our breed-

ing. • We have exported cattle, semen and embryos to 15 different countries, mainly in Europe. • We
frequently supply our livestock with new genetics in shape of imported semen and embryos which keeps
us up to date with some of the world’s best breeding.

VISITORS ARE ALWAYS WELCOME! Many have expressed a desire to visit us in relation to
Angus Forum Europe, September 2010 and you are also welcome. • Please contact us and we can be
helpful to arrange some transportation at a given time.

FOR SALE: We always have livestock for sale, including bulls, heifers, cows and also semen and embryos that qualify for export. Please
contact us for further information – with us an inquiry is always welcome. - We are looking forward to show you other good Angus herds –
Red or Black.

IMPORT SEMEN FOR SALE - from: HF El Tigre 28U • Rawburn Rommel • Jeremy Erik of B. • Bramley G.B. Brindley • P.B
Boomtime • Thomas Grade Up • In addition semen from Hedebo Knobel ET • Hedebo General ET • Hedebo Rambo.

3 month son by Prospect Knobel cow with 3 month son by Prospect 

One year heifers majority 
after Knobel, run with First Edition

JUST NOW: Hedebo’s
STOCK BULLS

Idvies
Prospect 

F291 (UK)
Sire: Wedderlie 
Blackbest (UK) 

GS: HF 
Dreamstreet

(CAN)

Hedebo
Lead On ET
Sire: Coneally 

Lead On (USA)

GS: 878 (USA)

Hedebo First 
Edition ET

Sire: Hoff 
First Edition 

(USA)

GS: EXT (USA)

HEDEBO MIDLAND has been sold to Germany!

�

�

�

3 years old

24 months 
old

22 months
old

SLAUGHTER
PERFORMANCE
Young bulls 12-14 months

356 kg, y.g. 7.22/R-
361 kg, y.g. 11.00/U
343 kg, y.g. 11.90/U+
317 kg, y.g. 11.98/U+
310 kg, y.g. 11.23/U
356 kg, y.g. 11.00/U
333 kg, y.g.  7.00/R-
353 kg, y.g. 10.34/U-

Average for Angus
298 kg, y.g.  8.10/R

HEDEBO ANGUS FARM • ELISABETH OG SØREN R. VESTER
Fallevej 46 · Finderup · DK-8800 Viborg · Mail: s.vester@mail.dk
Tlf. +45 8664 7457/ +45 40377457 · Fax +45 8664 7557 · www.hedeboangus.dk

Knobel
3 years old

1.200 kg and 152 cm hip height

SEMEN from SRV 
Hedebo Knobel ET 58715

S: TC Stockman (USA)
MGS: GDAR Executive 727 (USA)
One of today's very best bull breeds
easyborn vigorous calves with good
growth potential and muscle develop-
ment. Daughters speak for themselves.
Holds the danish record for exported
semen.
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At HumlegAArden we sell Angus And 
limousine breeding stock stAnding 
And we HAve AlwAys embryos on stock 
reAdy to use. For more inFormAtion 
visit www.HumlegAArden.eu

HumlegAArdens grillmester 
sælger vores kvAlitetskød!

- se mere på www.Humle-gAArden.dk



Husdyrernæring Kvæg

Nordjylland	 Nordvestjylland	 Sydøstjylland	 Øerne
Tlf.	33	68	75	00	 Tlf.	33	68	71	50	 Tlf.	33	68	63	00	 Tlf.	33	68	51	00

Kalvefoder

Kontakt din lokale DLG forretning for nærmere information!

• Markedets bredeste sortiment

• Professionel sparring

•   Kvalitet og sikkerhed er lig med gode produktionsresultater
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